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 بازار بورس به دور از
تنش

 اقتصاد جهاني
و محدوديت هاي ايران

 حمله 
به بورس كالا

وقتي از ع��دم توافق مقامات 
دولتي با هم صحبت مي كنيم 
كه نتايج منفي آن در بازارهاي 
موازي نمايان مي شود، اظهارات 
اخير وزير اقتص��اد و وزير راه و 
شهرسازي در خصوص عرضه 
سيمان در بورس دقيقا از اين 
نوع اظهارات است. وزير اقتصاد 
در شرايطي از عرضه اين كالاها در بورس حمايت مي كند 
كه وزير راه و شهرسازي معتقد است يك چنين عرضه اي 
اساسا ضرورتي ندارد. انگار نه انگار كه اين دوستان در هيات 
دولت حضور داشته و مي توانند اين تناقضات را بر طرف 
كرده و رويكرد واح��دي را دنبال كنند. اما با عبور از اين 
اظهارات متناقض شاخص كل در سايه  آرامش سياسي و 
عدم ارسال اخبار متناقض اقتصادي در حال رشد است. 
نرخ ارز مدت هاست ثابت است و انظتارات تورمي روند رو 
به رشدي ندارد. الگوي رشد بازار كمي متفاوت تر از دوره 
قبل شده است و گام هاي صعودي بازار با احتياط دنبال 
مي شود و علت اصلي اين موضوع هم حافظه تاريخي بازار 
از ريزش هاي سال قبل است. همواره بر اين نكته تاكيد 
دارم كه بازارها مانند يك اكوسيس��تم زنده تحولات را 
زيرنظر دارد و نزول و صعود شاخص ها را رديابي مي كند. 
رش��د تورم را احس��اس مي كند. بازار تحليل مي كند، 
نوسانات دلاري را زير نظر دارد و بورس را به عنوان سپر 
تورمي انتخاب كرده است اما سعي مي كند هيجاني رفتار 
نكند. معتقدم شايد در يكي از بهترين دوره هاي معاملاتي 
بورس قرار داشته باشيم، فرصت براي تحليل و انتخاب 
سهم وجود دارد، زمان براي خريد سهم وجود دارد و در 
طرف ديگر هم همين است، به راحتي مي شود از سهمي 
خارج شد و وارد سهمي ديگر شد. ديگر بازار تك سليقه 
نيس��ت و همه  بازار به سمت يك سهم يا صنعت هجوم 
نمي برند. عده اي اعتقاد به چرخش��ي بودن بازار دارند و 
معتقدند گروه ها به نوبت رشد مي كنند. براي معامله گران 
كوتاه مدتي شايد اين طور باشد اما يك پورتفوي متعادل 
در نهايت رشد را تجربه خواهد كرد. بازار از گروه هاي بزرگ 
و بنيادي ش��روع كرده و گروه صلي سهام شامل فلزي، 
پتروشيمي ها و... رشد خوبي كرده اند و همچنان مورد 
توجه هستند. اگر اس��ترس و التهاب جديدي جديدي 
وارد بازار نشود، طبيعي است كه بعد از چند درصد رشد 
اين نمادها عرضه شوند و گروه هاي جا مانده مانند پالايش 
و بانك و خودرو )گروه خودرو درگير س��قف روند نزولي 
است و نياز به يك كندل بزرگ سبز براي رهايي از روند 
منفي دارد كه دير يه زود اين اتفاق خواهد افتاد( شروع به 
حركت كنند. دقت كنيد كه ارزش معاملات در حال رشد 
است و ورود پول به بازار را شاهد هستيم بنابراين مي بينيد 
كه ساير گروه ها هم كم كم به روند مثبت بازار مي پيوندند. 
تعدادي از گروه ها و نمادها از سقف قبلي خود گذشته اند 
و اين پيغام خوبي براي كليت بازار است زيرا تفكر ريزشي 
بازار در حال محو شدن است.  ادامه در صفحه 5

در اين ترديدي وجود ندارد كه 
اقتصاد ما در سال هاي گذشته 
با محدوديت هاي بين المللي 
دس��ت و پنجه ن��رم كرده كه 
اگر نبودند ش��رايط به شكلي 
متفاوت رقم مي خورد و البته 
با وجود اي��ن موانع همچنان 
ظرفيت هايي در داخل وجود 
دارد كه استفاده از آنها مي تواند به سود كشور تمام شود. 
تجارت ما در سال هاي گذشته با وجود تمام مشكلات و 
محدوديت ها توانسته به حيات خود ادامه دهد و حتي 
در آمارهاي ثبت شده رش��د صادرات نيز داشته ايم اما 
در عين ح��ال بايد به اين موضوع فك��ر كرد كه با توجه 
به محدوديت ه��ا، بخش قابل توجه��ي از تجارت ما به 
كشورهاي هم مرز و همسايه محدود شده كه در آنها امكان 
نقل و انتقال كالا و ارز راحت تر است و به نوعي محدوديت ها 
را مي توان دور زد اما اگر بنا باشد كه ما به حضور در ديگر 
كشورها فكر كنيم، بايد انتظار داشت كه شرايط به شكلي  
كلان تغيير كند. موضوعاتي مانند توافقات تجاري دو و 
چندجانبه يا تخفيف يا كنار گذاشتن تعرفه هاي صادراتي 
بخشي از دستاوردهايي است كه اقتصاد ما مي تواند در 
جريان حضور در اين پيمان ها به دست آورد اما در عين 
حال براي رسيدن به حداكثر ظرفيت، بايد برخي از ديگر 
مقدمات لازم را نيز فراهم كنيم. اينكه ما در اس��تفاده از 
خدمات بانكي يا نقل و انتق��ال ارز با محدوديت مواجه 
هستيم، دسترسي ما به امكانات حمل و نقل را محدود 
كرده اند و به طور كلي شرايط تجاري را سخت كرده اند، 
همگي بخشي از نيازهايي است كه بايد همزمان با عضويت 
در گروه ه��اي اقتصادي بين المللي آنها را دنبال كنيم و 
مقدمات لازم براي كن��ار زدن آنها را نيز فراهم كنيم. به 
اين ترتيب وقتي پيش ش��رط هاي لازم به كافي تبديل 
مي شوند كه تمامي مقدمات در كنار يكديگر فراهم شوند.

از س��وي ديگر، در فضاي اقتصاد كوتاه م��دت نمي توان 
اميدوار بود كه فعالان اقتصادي نگاه توسعه اي و آينده نگرانه 
داشته باش��ند و به فكر منابع جديد و گسترش و توسعه 
فعاليت موجود باشند. آنها تنها براي حفظ وضعيت موجود 
مي انديشند نه نوآوري. در فضاي اقتصاد كوتاه مدت فعالان 
اقتصادي فعاليت خ��ود را به گونه اي تنظيم مي كنند كه 
احتمالًا خطر و ريسك  كمتر باشد؛ در فضايي كه ريسك 
قابل اندازه گيري نيس��ت، آنها از س��رمايه گذاري دوري 
مي كنند و تنها شرايط را تحت كنترل قرار مي دهند. براي 
همين پيش بيني ناپذيري مهم ترين عامل توقف اقتصاد 
ايران است و زمينه نامناس��ب بودن فضاي كسب وكار را 
دامن مي زند. ما عوامل متعددي را در فضاي كس��ب وكار 
مي شناسيم كه مخل بهبود وضعيت هستند؛ عواملي چون 
مجوزها، قوانين، مكانيزم انحلال شركت ها، ورشكستگي 
و غيره كه در كنار هم مي توانند مسير را بهبود يا تخريب 
كنند ولي غيرقابل پيش بيني بودن شرايط اقتصاد از همه 

اين عوامل مهم تر است.

در روزه��اي اخي��ر و پس از 
اظهارات آقاي بذرپاش مبني 
بر ايده كاهش بهاي تمام شده 
طرح مس��كن ملي با خروج 
س��يمان و ف��ولاد از بورس، 
مجددا ش��اهد شكل گيري 
م��وج جدي��دي از حمله به 

مكانيزم بورس كالا هستيم.
در مرحله اول ضرورت دارد كه اش��اره اي داشته باشيم به 
مكانيزم عرض��ه كالا و ابزارهاي مختلف موجود در جهان 
براي شكل گيري بازار و كاهش عدم اطمينان براي دو طرف 
عرضه و تقاضا. در سطح جهان بورس هاي كالايي از شيكاگو 
تا lME لندن و بورس هاي كالايي چين در غرب و ش��رق 
گيتي و با سيستم هاي اقتصادي سرمايه داري تا كمونيستي، 
براي تسهيل در مبادلات تجاري و تسريع و تداوم توليد در 
كنار تامين كالاهاي مصرفي به قواعدي پايبند هستند كه 
در چارچوب يك بازار به نام بورس كالا تعريف شده است و 
در عين حال بخش زيادي از ارزش معاملات بازارهاي مالي 
در بورس كالا اتفاق مي افتد، البته تعميق اين بازار به منظور 
جلوگيري از نوسانات شديد و در عين حال كاهش ريسك ها 
و پيش بيني پذيري بازارها با استفاده از ابزار مشتقه همچون 

قراردادهاي فيوچرز و آپشن صورت مي گيرد.
در كشور ما نيز از سال ۱۳۸۲ اولين ساختار بورس كالايي 
تحت عنوان بورس فلزات شروع به كار كرد و در طول اين 
زمان با افت و خيز زيادي در ورود و خروج كالاهاي مختلف 
مواجه بوده و همواره تقابل زيادي بين طرفداران استفاده از 
مكانيزم بورس كالا و مخالفان آن وجود داشته است. يكي 
از استنباط هاي دايمي مخالفان بورس كالا، افزايش قيمت 
كالا در بورس كالا و وجود مواد اوليه در داخل كشور و عدم 
وابستگي به دلار است كه حربه اي براي مقابله با مكانيزم 
بورس كالا شده است، مواردي كه به زعم فعالان بازار سرمايه 
و افرادي كه به مكانيزم بورس كالا آشنايي دارند خلاف واقع 
بوده و صرفا بر مبناي تراوشات  ذهني ناآگاه بيان مي شود. 

دريافت كد معاملاتي بورس كالا براي همگان ميسر 
و آزاد بوده و مي توانند از بستر اين بورس براي تامين 
نيازها يا عرضه محصولات خود اقدام كنند و محدوديتي 
براي اشخاص حقيقي يا حقوقي تعريف نشده مگر در 
مواردي همچون سيستم بهين ياب كه به دليل دخالت 
نهاد قانوني و فراتر از بازار سرمايه شكل گرفته و وزارت 
صمت يا ارگان ديگر نسبت به اعمال آن تاكيد داشته 
باش��د. پس بورس كالا به ذات خود نسبت به اعمال 

محدوديت اقدام نمي كند. 
پس در بازاري كه همگان توانايي خريد و فروش دارند بحث 
عدم دستيابي و محدوديت خارج از واقعيت خواهد بود، به 
نظر مي رسد آنچه كه در اين بعد خوشايند برخي نيست 
شفافيت معاملاتي و روي تابلوي شيشه اي بودن قيمت ها و 
ميزان عرضه و تقاضا است چرا كه در اين مكانيزم از مذاكرات 
پشت پرده و قيمت سازي كذايي يا ارايه رانت هاي خاص تا 
ادامه در صفحه 6 حدود زيادي كاسته مي شود.   

حسن فروزان فردمحسن عباسي حسن حسين نيا

مسير ورود برندهاي جهاني در بازار تسهيل مي شود؟ 

وزارت اقتصاد و صمت مخالفت كردند

برداشت 2 ميليارد دلار از صندوق توسعه ملي براي تأمين مالي مسكن دولتي كليد خورد

پشت پرده كندي
ورود خودرو در نيمه اول 

وتوي خروج سيمان و فولاد از بورس كالا

بيش از پنج س��ال از ممنوعيت ورود خودرو به كشور 
مي گذرد؛ دولت دوازدهم بعد از بازگش��ت تحريم ها و 
چالش تامين ارز در قدم ه��اي ابتدايي براي مديريت 
منابع ارزي به س��راغ خودرو رفت و به ن��اگاه واردات 
خودرو به كش��ور را ممن��وع كرد. دولت س��يزدهم با 
تصويب آيين نامه اجرايي واردات خودرو در ش��هريور 
سال گذشته عزم خود را براي از سر گيري واردات نشان 
داد اما تاكنون اين مهم به همان دليل مديريت منابع 
ارزي محقق نشده است. حال اما وزير اقتصاد از كندي 
روند واردات خودرو پرده برداش��ته است. او در تشريح 
دلايل مسير پر و پيچ وخم ورود خودرو به كشور عنوان 

كرده كه يك بخش آن ناشي از اين است كه اولويت هاي 
سرمايه گذاري و توليدي براي اينكه ارز به آنها تخصيص 
داده شود، براي بخشي از بخش ها و صنايع اولويت هاي 
بيشتري مطرح شده بود كه بعد از آن نوبت به تخصيص 
ارز به حوزه خودرو در نظر گرفته مي ش��د؛ البته ابلاغ 
خود آيين نامه و مراحل اجراي آن توسط استاندارد و 
دستگاه هاي مرتبط با واردات خودرو هم زمان زيادي 
مصروف خود كرد. براس��اس اعلام خاندوزي درست 
اس��ت كه هماهنگي ميان دس��ت اندركاران واردات 
خودرو زمان بر بوده اما همچنان مديريت منابع ارزي 
اصلي ترين دليل براي حضور پيدا نكردن محصولات 

برندهاي جهاني خودروساز در بازار است. بازار خودرو 
در هفته پاياني شهريورماه ۱۴۰۲، كمي ميل به افزايش 
قيمت داش��ت. به عنوان مثال قيمت خودروهاي پژو 
۲۰۷، دنا، س��مند و رانا به طور ميانگي��ن بين ۵ تا ۲۵ 
ميليون تومان افزايش يافت. ساينا، كوييك و شاهين 
نيز كمي افزايش قيمت را تجربه كردند. كارشناسان 
معتقدند بازار خ��ودرو از اخبار ضد و نقيض اين حوزه 
خسته شده اس��ت و در تلاش براي افزايش قيمت ها 
است. از سوي ديگر اخباري مثل تكذيب استفاده از ارز 
كشاورزي براي واردات خودرو پالس هاي منفي به بازار 
صفحه 7 را بخوانيد مي فرستند.  

همزمان با وتوي ايده وزير راه و شهرس��ازي براي خروج 
سيمان و فولاد از بورس كالا توسط وزارتخانه هاي اقتصاد 
و صمت، برداشت ۲ ميليارد دلار از صندوق توسعه ملي 

براي تأمين مالي مسكن دولتي كليد خورد. به اين ترتيب، 
دو مساله ارزان سازي نهاده هاي ساختماني و تامين مالي 
مسكن دولتي كه طي يك هفته اخير در رسانه ها بازتاب 

چشمگيري داشت، به نوعي از سوي دولت حل و فصل 
ش��د. به گزارش »تعادل«، ماج��را از ديوارنگاره ميدان 
وليعصر)عج( آغاز شد.   صفحه 5 را بخوانيد

نماينده قوه قضاييه: دولت به بخش خصوصي نگاه مثبت داشته باشد
و حرمت تاجر را حفظ كند

جزيياتي درباره پرتاب موفقيت آميز ماهواره نور ۳

 روز گذشته نشستي در اتاق ايران برگزار شد كه حضور 
نمايندگان قوه قضاييه، مجلس و دولت در اين جلسه را 
مي توان به آب شدن يخ روابط ميان نهادهاي حاكميتي 
و هي��ات رييس اتاق ايران تعبير ك��رد. نماينده بانك 
مركزي در اين نشست عنوان كرد كه قانون تخصيص 
ارز داراي ايراداتي است كه بايد برطرف شود. به گفته 
كاظم حميدي، براساس جلساتي كه در وزارت صمت 
برگزار شد، اعضاي نشست به اين نتيجه رسيدند كه 

بخش��نامه جاري بايد اصلاح ش��ود و روند دسترسي 
بخش خصوصي به ارز تسهيل شود. همچنين در اين 
نشست محمدباقر الفت، نماينده قوه قضاييه در كميته 
حمايت از كسب وكار نيز بر اين نكته اشاره كرد كه دولت 
براي مديريت فضاي ثبت سفارش در پروسه واردات، 
بايد نسبت به بخش خصوصي نگاه مثبت داشته باشد، 
حرمت تاجر را حفظ و به ات��اق ايران در معرفي تجار 
صفحه 7 را بخوانيد شناسنامه دار، اعتماد كند. 

نور۳ كه ماهواره اي سنجش��ي و شناسايي است با 
س��رعت ۶/۷ كيلومتر بر ثاني��ه و ۵۰۰ ثانيه پس از 

پرتاب در مدار ۴۵۰ كيلومتري قرار گرفت.
س��ومين ماهواره بومي ني��روي هوافضاي س��پاه 
پاسداران انقلاب اسلامي با نام نور ۳ همزمان با ايام 
آغاز امامت حضرت ولي عصر )عجل الله تعالي فرجه( 
توس��ط ماهواره بر تركيبي س��ه مرحله اي قاصد به 
فض��ا پرتاب و با موفقيت در م��دار ۴۵۰ كيلومتري 
زمين ق��رار گرفت. اين ماه��واره و ماهواره بر هر دو 
در س��ازمان تحقيقات سپاه طراحي و ساخته شده 
است.سپاه پاسداران انقلاب اسلامي پيش از اين نيز 
ماهواره هاي نور ۱ و نور ۲ را توسط ماهواره بر قاصد 

به فضا پرتاب كرده است.
سردار حس��ين س��لامي فرمانده كل سپاه انقلاب 
اس��لامي در اين زمينه بيان كرد: به پيروزي بسيار 
دل انگيز و موفقيت بس��يار ارزش��مند يعني پرتاب 
ماهواره نجم )نور ۳( به مدار زمين در ارتفاع حدود 
۴۵۰ كيلومتري از سطح زمين الحمدلله با موفقيت 

انجام شد و در مدار زمين قرار گرفت.
س��لامي در ادامه اظهار كرد: طبيعتا ما از مجموعه 
دريافت ه��ا و محصولاتي كه اين ماهواره از س��طح 
زمين برداشت مي كند و براي تكميل نيازمندي هاي 
اطلاعاتي سپاه منتشر مي كند بهره مند خواهيم شد.

فرمان��ده كل س��پاه همچنين گفت: اي��ن ماهواره 
و پرت��اب آن در امتداد نقش��ه راه پرت��اب ماهواره 
سپاه پاسداران انقلاب اس��لامي است كه به شكل 
زنجيره اي در ه��ر مرحله به پديده ه��اي جديدتر 
و مدرن تري دس��ت پي��دا مي كنيم. اي��ن ماهواره 
نسبت به نور ۲ تقريبا ۷ كيلوگرم سنگين تر است و 
تجهيزات تصويربرداري كه روي  آن تعبيه ش��ده از 
كيفيت و دقت مناس��ب تري برخوردار است و يكي 

از حلقه هاي زنجيره ماهواره ما را كامل مي كند.
س��ردار اميرعلي حاجي زاده نيز در حاش��يه پرتاب 
موفقيت آميز ماهواره ن��ور ۳ با بيان اينكه »تا پايان 
سال اگر برسيم دو پرتاب ديگر هم خواهيم داشت«، 
گفت: ان شاءالله با اين روندي كه پيش مي رويم در 
آينده نه چندان دور، منظومه اي از ماهواره ها را در 

مدار خواهيم داشت.
وي همچني��ن درباره ماه��واره ن��ور ۳ اظهار كرد: 
اين ماهواره ن��ور ۳ بود كه پرتاب ش��د و الحمدلله 
با موفقي��ت در مدار ۴۵۰ كيلومت��ري قرار گرفت. 
ماهواره ب��ر آن قاص��د ب��ود و اين س��ومين پرتاب 

موفقيت آميز اين نوع ماهواره بر به حساب مي آيد.
حاج��ي زاده درباره ماموريت ماه��واره نور ۳ گفت: 

ماموريت اي��ن ماهواره ه��م اپتيكي اس��ت يعني 
دوربين دارد و هم به جمع آوري س��يگنال مشغول 

خواهد بود.
س��ردار علي جعفرآبادي فرمان��ده فضايي نيروي 
هوافضاي س��پاه هم در گفت وگويي درباره پرتاب 
ماهواره ن��ور ۳ اظه��ار كرد: اي��ن ماه��واره امروز 
ساعت9:۳۰ پرتاب ش��د و در يك ساعت و نيم بعد 
كه روي كشور ما بود بحمدالله ماهواره در اين مدت 

به طور خودكار كاملا پايدار شده است.
وي درب��اره تفاوت هاي ماهواره نور ۳ با نس��ل هاي 
قبلي خود گف��ت: آن فرآيندي كه م��ا در ماهواره 
نور ۱ داشتيم در نور ۳ به صورت خودكار و به مدت 
يك ساعت انجام شده است و اين نشان مي دهد كه 
تجربه و تخصص دانشمندان ما در كنترل ماهواره 

بالا رفته است.
جعفرآبادي با اشاره به ماموريت ماهواره نور ۳ يادآور 
ش��د: ماموريت اين ماهواره سنجش��ي و شناسايي 
است و دوربيني كه در آن استفاده شده نسبت به نور 
۲ تا دو و نيم برابر دقت عكس برداري بيشتري دارد و 
يك سري سنسورهاي سيگنالي روي ماهواره نصب 

شده كه متفاوت از ماهواره هاي نور ۱ و ۲ است.
وي در ادامه درب��اره ماهواره بر قاصد كه نور ۳ با آن 
پرتاب شد گفت: اين سومين پرتاب موفق ماهواره بر 
قاصد بود . پيش از اي��ن ماهواره هاي نور ۱ و ۲ را با 
موفقيت پرتاب كرده بوديم. امروز اين پرتاب نشان 
داد كه اي��ن ماهواره بر صلاحيت هاي لازم را دارد تا 

در پروسه توليد قرار بگيرد.
فرمانده فضايي نيروي هوافضاي س��پاه همچنين 
تاكيد كرد: بعد از اين به فضل الهي ما قادر خواهيم 
بود كه ماهواره هاي دولت، كش��ور و دانش��گاهي را 
پرتاب كنيم و پرتاب ه��اي كوچك به صورت چند 

ماهواره در يك ماهواره بر را هم انجام دهيم.
همچنين س��رتيپ عزيز نصيرزاده جانشين رييس 
كل ستاد نيروهاي مس��لح  با تاكيد بر اينكه پرتاب 
ماه��واره اقدام��ي مه��م و اساس��ي ب��وده و تعداد 
كش��ورهايي كه از اين قابليت برخوردارند محدود 
اس��ت، گفت: اينكه جمهوري اسلامي هم ماهواره 
مي سازد و هم پرتاب مي كند و در مدار قرار مي دهد، 
اقدام بزرگي اس��ت و افتخار مي كنيم كه اين مهم 

توسط دانشمندان جوان ما صورت گرفته است.
وي گفت: امروز شاهد تزريق موفقيت آميز ماهواره 
ن��ور ۳ با ماهواره بر بومي توس��ط نيروي هوا فضاي 
سپاه بوديم كه اين ماهواره با چند ماموريت پرتاب 

و با موفقيت در مدار قرار گرفت.

باز شدن گره ارزي تجار؟

سومين ماهواره ايراني در مدار زمين

نيـاز اقتـصاد ايـران
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ايده ايران
براي دلارزدايي از بريكس

  مذاكره دو كشور اصلي 
در مناقشه برجام

خبر مذاكرات محرمانه 
ايران و امريكا اين روزها 
بازتاب ه��اي زي��ادي 
در برخي رس��انه هاي 
داش��ته  منطق��ه اي 
است؛ هرچند برخورد 
دستگاه وزارت خارجه 
ايران با اين خبر با نوعي 
بي تفاوتي هم��راه بود و تلاش ك��رد از تاييد آن 
خودداري كند، اما دلايل و اسناد بسياري وجود 
دارد ك��ه اين احتمال را تقوي��ت مي كند. اخيرا 
خبرنگاري كه اخبار مربوط به مسائل هسته اي 
اي��ران را از نزديك دنبال مي كند، در حس��اب 
كاربري خ��ود در ديپلماتيك نوش��ته مقامات 
امريكايي تايي��د كرده اند كه اخي��راً مذاكرات 
غيرمستقيم با ايران انجام داده اند تا دور تازه اي از 

روابط را براي آينده برنامه ريزي كنند.
در واقع توافق دو كش��ور بر س��ر تبادل زندانيان 
فضايي از خوش بيني را در فضاي ارتباطي ميان 
دو كشور ش��كل داده است. رويكرد محرمانه دو 
كش��ور در مواجهه با اخبار مذاكرات باعث شده 
تا تحليلگران، احتمال از س��ر گيري مذاكره اي 
بر س��ر احياي برجام و موضوع��ات منطقه اي را 
محتمل بدانند. اينكه اين مذاكرات چه نسبتي با 
منافع ملي ايران است و چگونه مي توان از آن در 
راستاي دستاوردسازي استفاده كرد؟ موضوعي 
است كه اين روزها بايد ابعاد و زواياي گوناگون آن 
را تحليل كرد. از آن مهم تر بايد ديد اين مذاكرات 
چه تاثي��ري در آينده روابط دو كش��ور خواهد 
داش��ت؟ معتقدم كه بر اساس داده هاي موجود 
رس��يدن به يك توافق ميان دو كش��ور چندان 
محتمل نيست يا به عبارت روشن تر، بسيار دشوار 
است. اما واقع آن است كه يگانه راه دستيابي به 
منافع ملي ايران از دل مذاكرات مستقيم با امريكا 
مي گذرد. تجربيات كشور نشان مي دهد كه ساير 
بازيگران از جمله اروپا و چين و.... نمي توانند منافع 
حداكثري ما را محقق كنن��د. بلكه تنها ارتباط 
با امريكاس��ت كه يك چنين منافعي را ش��كل 
مي دهد. نمي خواهم بگويم كه خبر رسانه هاي 
مطنق��ه اي درباره احتمال مذاكرات مس��تقيم 
درست است، اما نشانه هاي بسياري وجود دارد 
كه اي��ن موضوع را محتمل مي كند. دو كش��ور 
توانسته اند بر سر زندانيان تبادل داشته باشند، 
دارايي هاي مس��دودي را آغاز كنند و دورنمايي 
از گفت وگوه��ا را برنامه ريزي كنند، چرا نتوانند 
درباره مذاكرات زمينه سازي كنند؟ ايران مي داند 
كه بدون ارتباط با امريكا نمي توان دورنمايي از 
توافق را محتمل دانست. قبلا براي اينستكس دو 
طرف گفت وگوهاي بسياري را برنامه ريزي كردند 
اما به دليل عدم مشاكرت امريكا اين مذاكرات به 
سرانجام نرسيد. امروز هم براي رسيدن به منافع 
ملي با طرف اصلي مذاك��رات گفت وگوهايي را 
برنامه ريزي كرد. اين گفت وگوها بايد با مشاركت 
امريكا باشد، بدون حضور امريكا ايران نمي تواند 
دستاوردي داشته باشد. براي امريكا هم مذاكره 
با ايران دس��تاوردهايي را به دنبال دارد. امريكا 
در سبد سياس��ت خارجي خود هنوز دستاورد 
دندان گيري نداشته بنابراين به دنبال مذاكره و 
توافق با ايران است. خوشبختانه امروز مخالفان 
برجام و مذاكرات حض��ور حداكثري در فضاي 
عمومي كشور ندارند و دست دولت براي رسيدن 
به يك توافق با امريكا باز است. در شرايط فعلي آن 
چه كه تحت عنوان مذاكرات بين ايران و امريكا 
مطرح اس��ت، تنها در يك بخ��ش قابل تكذيب 
نيس��ت. آن هم بخشي اس��ت كه به مذاكرات 
تبادل زندانيان و آزادسازي منابع مسدود شده 

ايران مرتبط است. 
اما اين بخش اصلا ربطي به برجام ندارد. طرفين 
مي دانند كه احياي برجام دشوار است و آن چه 
كه تحت عنوان برجام شناخته مي شود قابل احيا 
نيست. ايران پس از حجم بالاي هزينه هايي كه 
متقبل شده، حاضر نيست زير بار محدوديت هاي 
دوران برجام ب��رود، مگر اينكه توافقي با جبران 
هزينه هاي وارد ش��ده به ايران، ش��كل بگيرد.

امريكا هم تلاش مي كند موضوعات منطقه اي 
را وارد مذاك��رات كند. اما اصل گفت وگوها قابل 

پيش بيني است.

يوسف مولايي

يادداشت-1

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود
 درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 

به شماره  30005320 در دسترس شماست 

آغاز هفته وحدت گرامی باد



چند هفته پس از نهايي ش��دن عضوي��ت ايران در گروه 
اقتصادي بريكس، حالا رييس مجلس به آفريقاي جنوبي 
سفر كرده تا ايده هاي قانون گذاري ايران را براي اعضاي 
اين نهاد تش��ريح كند، ايده اي كه به نظر مي رسد مركز 
اصلي آن، تلاش براي حذف دلار از مناسبات اعضاي اين 

گروه خواهد بود.
با وجود آنكه مذاكرات براي احياي برجام به جايي نرسيده 
و لااقل در افق كوتاه مدت مشخص نيست كه چه زماني 
را براي لغو تحريم ها عليه ايران مي توان در نظر گرفت اما 
در ماه هاي گذشته دولت توانسته برخي از طرح هايي را 
كه ايده نخست آن در دولت گذشته پايه گذاري شده بود 
را به مقصد نهايي برساند و در اين بين عضويت ايران در 
اجلاس شانگهاي و گروه بريكس، دو دستاورد مهم دولت 

در اين حوزه بوده است.
هرچند بسياري از كارشناسان و فعالان اقتصادي معتقد 
هستند كه تا زمان كنار نرفتن تحريم ها و البته عضويت 
ايران در اف اي تي اف، نمي توان انتظار داشت كه استفاده 
از هيچ يك از اين عضويت ها به طور كامل محقق شود اما 
در همين حال، صرف حضور و گمانه زني در اين جلسات 
مي تواند براي دور زدن تحريم ها، مس��يري جديد پيش 
روي دولت ايران ق��رار دهد. در جديدترين اقدام محمد 
باقر قاليباف - رييس مجلس ش��وراي اسلامي - با سفر 
به آفريقاي جنوبي، جلساتي را با همتايان خود در گروه 
بريكس برگزار كرده و در سخنراني اصلي خود، ايده هاي 
مرك��زي ايران ب��راي همكاري ب��ا اين گروه را تش��ريح 
كرده اس��ت. قاليباف در ابتداي سخنان خود ضمن ابراز 
خرسندي از حضور در نهمين مجمع پارلماني بريكس، 
در شهر زيباي ژوهانسبورگ و تشكر از پارلمان آفريقاي 
جنوبي براي ميزباني و اقدامات شايسته در برگزاري اين 
رويداد مهم، گفت: همچنين از تلاش ها و پيگيري هاي 
دولت آفريقاي جنوبي براي عضويت جمهوري اسلامي 
ايران در گروه بريك��س، قدرداني كرده و اميدوارم نتايج 
اين نشس��ت گامي موثر در جهت تقويت هرچه بيشتر 
همفكري و همكاري ميان پارلمان هاي عضو مجمع باشد.

رييس مجلس ش��وراي اس��لامي در ادامه تصريح كرد: 
بدون شك برگزاري اين مجمع با موضوع »بهره گيري از 
چندجانبه گرايي ديپلماسي پارلماني براي تعميق مشاركت 
آفريقا و تسريع در اجراي توافقنامه تجارت آزاد« و حضور 
پارلمان هاي كشورهاي عضو، فرصت مغتنمي براي رايزني، 
تبادل نظر و حركتي پويا در راستاي تبيين نقش ديپلماسي 
پارلماني و تقويت چندجانبه گرايي است. وي در ادامه با بيان 
اينكه همه ما مي دانيم نظم بين المللي كنوني آن طور كه 
جهان به آن نياز دارد، كار نمي كند، اظهار داشت: مشكلات 
متع��ددي در جهان وجود دارد كه سيس��تم بين المللي 
موجود يا قادر به حل آن نيس��ت يا تمايلي براي حل آن از 
خود نشان نمي دهد. قاليباف فهرست مشكلات موجود را 
طولاني و هراس آور توصيف كرد و افزود: جهان به سمت 
يك ركود اقتصادي حركت مي كند؛ بحران مواد غذايي در 
سراسر جهان تشديد شده و فناوري گرچه به سرعت رشد 
مي كند اما هنوز ب��ا رفاه مردم جهان پيوند نخورده و براي 
تهديدات اقتصادي و اخلاقي ناش��ي از رشد آن، تدبيري 
انديشيده نشده اس��ت. رييس مجلس در ادامه با اشاره به 
تشديد بي ثباتي سياسي در اكثر كشورها و تقويت گرايش 
به افراطي گري، افزود: مناقش��ات م��رزي با بحران هايي 
مانند بحران آب تلفيق شده و تروريسم، امنيت بخش هاي 
مختلفي از جهان را به خطر انداخته اس��ت؛ جنگ ها آغاز 
مي شود بدون اينكه دورنمايي براي پايان آنها وجود داشته 

باش��د آن هم در حالي كه برخي قدرت هاي غربي تلاش 
مي كنند سازمان ملل را به سازمان چند دولت خاص تبديل 
كرده و با شعار حقوق بشر جنايت عليه بشريت را توجيه 
كنند كه در نهايت نتيجه اين وضعيت، انباشت بي سابقه 

مشكلات جهاني و تشديد بحران هاي بين المللي است.
وي در ادامه با اش��اره ب��ه انتظاراتي ك��ه از نظم جهاني 
مي رود، عنوان كرد: همه جهان انتظار دارد نظم جهاني، 
در خدم��ت رفاه ملت ها، كاهش مش��كلات مش��ترك 
بين المللي، حمايت از محيط زيس��ت، حل بحران آب، 
تأمين غذاي كافي براي همه مردم جهان، افزايش قدرت 
خريد مردم، اس��تفاده اخلاقي و بهينه از فناوري، مبارزه 
با تروريسم و تقويت اصول اخلاقي قرار داشته باشد؛ اما 
متاس��فم كه بگويم اكنون چنين وضعيتي وجود ندارد. 
قاليباف در اين بخش از س��خنان خود با تأكيد بر اينكه 
نظم بين المللي نيازمند بازنگري عميق است و بريكس، 
امروز مهم ترين نماد تلاش براي عادلانه تر و منصفانه تر 
كردن اين نظم در سراسر جهان محسوب مي شود، اظهار 
داشت: تمايل فزاينده كشورها براي پيوستن به بريكس، 
نش��انه بس��يار مهمي از علاقه آنها به سرعت بخشيدن 
به تولد يك جهان جديد، مبتن��ي بر چندجانبه گرايي 
عميق و توجه به حوزه هاي اجتماعي اس��ت. رييس قوه 
مقننه در ادامه راه قطعي رس��يدن به اهدافمان را تغيير 
در برخي حوزه ها دانست كه مهم ترين آنها حوزه اقتصاد 
اس��ت و افزود: زيرس��اخت كنوني اقتصاد جهاني تا حد 
زيادي در اختيار برخي قدرت هاي غربي قرار دارد. برخي 
كشورهاي غربي و در رأس آنها امريكا، در اين باره كاملا 
صري��ح بوده اند كه مايلند زيرس��اخت اقتصاد جهاني را 
تبديل به سلاحي عليه رقباي خود كنند. وي همچنين با 
بيان اينكه استفاده فزاينده از تحريم ها به عنوان يك سلاح 
عليه ديگر كشورها، اعتماد كشورها به زيرساخت مالي 
جهان را مخدوش كرده اس��ت، گفت: اتصال به سيستم 
جهاني بانكي، يك حق بين المللي است اما مي بينيم كه 
امريكا و برخي قدرت هاي ديگر، نياز ساير كشورها به اين 
زيرس��اخت را گروگان گرفته و مانع استفاده از آن براي 

تامين دارو و مواد غذايي مي شوند.
قاليباف در ادامه تصريح كرد: همين اتفاق براي نگهداري 
ذخاير ملي كشورها به دلار رخ داده است. كشورها ذخاير 
خود را به دلار نگه مي دارند براي اينكه راحت تر و در مقياس 
وسيع تري قادر به هزينه كرد آن باشند اما اكنون وضعيت 
برعكس شده و دولت امريكا از وابستگي ديگر كشورها به 
دلار براي بلوكه كردن دارايي ها و محدود كردن معاملات 

آنها استفاده مي كند. رييس مجلس شوراي اسلامي در 
ادامه وضعيت در حوزه سياسي و ژئوپليتيكي را نيز بهتر از 
مواردي كه به آن اشاره داشت، توصيف نكرد و افزود: جنگ 
اوكراين و تلاش براي ايجاد بي ثباتي در كشورهاي مستقل، 
دو نمونه اي اس��ت كه مي تواند وضعيت ناگوار سياست 
بين المللي را به خوبي توضيح بدهد. وي تأكيد كرد: ما در 
جمهوري اسلامي ايران از ابتدا به صراحت اعلام كرده ايم كه 
خواهان توقف فوري جنگ در اوكراين هستيم اما همزمان 
اين موضوع را نيز با شفافيت اعلام كرده ايم كه توسعه طلبي 
ناتو و امريكا، مهم ترين عامل ايجاد كننده اين جنگ بوده 
است؛ هم اكنون امريكا اصلي ترين كشوري است كه عملا 
با توقف جنگ در اوكراين مخالفت كرده و همه فرمول هاي 
آتش بس و صلح را وتو مي كند. قاليباف در ادامه تصريح 
كرد: همزمان مي بينيم امريكا در كشورهايي مانند ايران 
كه در مقابل آنها قادر به راه اندازي جنگ متعارف نيست، 
از فرمول جنگ هاي تركيبي استفاده مي كند كه هدف از 
آن ايجاد بي ثباتي داخلي، توليد فشار اقتصادي و تركيب 
آنها با حملات س��ايبري، عمليات هاي اطلاعاتي و فشار 
رواني و رس��انه اي با استفاده از فناوري هايي مانند هوش 
مصنوعي اس��ت. اين روند خطرناك در حال توس��عه به 
ساير كشورهاست كه در واكنش به اين وضعيت، اميدها 
به مجامعي مانند بريكس بسته شده تا بتوانند گزينه هاي 

جديدي به جامعه بين المللي عرضه كنند. 
رييس مجلس در ادامه با اش��اره ب��ه اينكه اكنون جهان 
نيازمند عدالت طلبي و معنويت گرايي اس��ت و بريكس 
مي تواند نقش مهمي در اين راستا ايفا كند، گفت: بريكس 
قب��ل از هر چيز باي��د تلاش هاي خود ب��راي ايجاد يك 
زيرساخت مالي مستقل بين المللي كه متمركز بر حذف 
انحصارها در حوزه هايي مانند بانك و پيام رسان هاي مالي 
بين المللي باشد را تقويت و شرايط مشاركت كشورها در 
آن را آسان تر كند. وي همچنين تلاش براي دلار زدايي 
از تجارت جهاني را خدمتي ب��زرگ به رفاه ملت هاي در 
حال توسعه دانست و ادامه داد: اعضاي بريكس نيازمند 
س��رمايه گذاري مش��ترك روي كريدورهايي هس��تند 
كه به عنوان ش��ريان هاي مبادله كالا، خدمات و انرژي، 
ايفاي نقش كرده و مديريت آنه��ا در انحصار قدرت هاي 
بزرگ غربي نباشد؛ ما همچنين نيازمند عزم ژئوپليتيكي 
جديد هستيم كه راه حل هاي صلح آميز براي بحران هاي 
بين المللي و جنگ ها را پيشنهاد داده و مناقشات مرزي 
را با گفت وگو حل و فصل كند. قاليباف با بيان اينكه تجربه 
تاريخي چند سده گذشته نشان مي دهد پيشرفت، رشد 

اقتصادي و حل مشكلات بين المللي بدون توجه به اخلاق، 
فرهنگ، معنويت و آموزه هاي ديني و الهي پايدار نخواهد 
بود، اظهار كرد: اتفاقات تلخي مانند قرآن س��وزي نشان 
مي دهد ما نيازمند جلب توجه مجدد جهاني به آموزه هاي 
بلند ديني و انساني هستيم از اين رو ممانعت از برافروخته 
شدن آتش منازعات مذهبي و توجه جدي تر به آسيب هاي 
اجتماعي، هدف ديگري است كه معتقدم كشورهاي عضو 
بريكس مي توانند در اين زمينه پرچم دار يك حركت جديد 
بين المللي باشند. رييس مجلس شوراي اسلامي در پايان 
سخنان خود با تأكيد بر نكته اساسي ديگري درباره بريكس، 
خاطرنشان كرد: بريكس بايد علاوه بر مسائل اقتصادي، 
برنامه روشن سياسي داشته باشد كه در اين راستا معتقدم 
اين گروه بايد دورنماي ايجاد يك گ��روه 20 جديد را در 
دستور كار خود قرار داده و پارلمان هاي كشورهاي عضو 
مي توانند زيرساخت حقوقي لازم براي اين تحول بزرگ 
را ايجاد كنند از اين رو پيشنهاد مي كنم براي تسهيل اين 
امر گروه هاي پارلماني بريكس در پارلمان ها تشكيل شود 
تا بتوانند با يكديگر درباره اين مسائل مهم به گفت وگو و 

رايزني مستمر بپردازند.
به اين ترتيب ايران اعلام آمادگي كرده تا در كنار دولت، 
در سطح مجاس و قانون گذاري نيز همكاري هاي خود را 
با اعضاي بريكس گسترش دهد. بر خلاف روزهاي پر كار 
قاليباف، به نظر مي رسد كه تعدادي از نمايندگان يكي 
از اصلي ترين كارويژه هاي مجلس يعني بررس��ي برنامه 
هفتم توس��عه را چندان جدي نگرفته اند و كار به جايي 
رس��يده كه نايب رييس مجلس رسما هش��دار داده كه 
نام نمايندگان غايب را اعلام خواهد كرد. حجت الاسلام 
مجتبي ذوالنور كه اداره جلسه علني ديروز مجلس شوراي 
اسلامي را برعهده داشت، در جريان بررسي لايحه برنامه 
هفتم توس��عه تاكيد كرد: ما هر پنج سال يك بار بررسي 
لايحه برنامه هفتم توسعه را در طول عمر مجلس شوراي 
اس��لامي در دس��تور كار داريم كه از مهم ترين دستور 
كارهاي مجلس به ش��مار مي رود. بودجه س��نواتي نيز 
سالي يك بار در دستور كار مجلس شوراي اسلامي قرار 
مي گيرد كه نمايندگان بايد در مدت بررسي لوايح بودجه 
و برنامه در مجلس حضور داشته باشند. وي در ادامه اظهار 
كرد: اكنون بيش از ۹0 نفر از نمايندگان در جلسه حضور 
ندارند و غايب هستند. علاوه بر اينكه تعدادي از همكاران 
به همراه رييس مجلس شوراي اسلامي در اجلاس بريكس 
در آفريقاي جنوبي شركت كرده اند. نايب رييس مجلس 
شوراي اسلامي با تاكيد بر اينكه اكنون يك سوم مجلس 
غايب هستند، تصريح كرد: يكسري از نمايندگان با وجدان 
كاري در صحن هس��تند اما يكسري در صحن مجلس 
حضور ندارند. اگر يك نفر اكنون از جلسه خارج شود صحن 
مجلس شوراي اسلامي از نصاب مي افتد. ذوالنور گفت: اگر 
دوستان موافق باشند از اين پس اسامي غايبين جلسات 
علني نوبت صبح در ابتداي جلسه علني بعد از ظهر قرائت 
مي شود و غايبين جلس��ه بعد از ظهر نيز در انتهاي روز 
قرائت مي شود تا مردم بدانند كدام نمايندگان در صحن 
مجلس شوراي اسلامي حضور داشته و وقت مي گذارند.

مجلس شوراي اس��لامي به ماه هاي پاياني فعاليت خود 
نزديك ش��ده و در اسفند ماه امس��ال، راي مردم تعيين 
خواهد ك��رد كه ك��دام نمايندگان در س��مت خود ابقا 
مي شوند و كدام نمايندگان بايد كرس��ي خود را واگذار 
كنند. احتمالا در اين مسير تعيين تكليف طرح هاي بزرگي 
مانند برنامه هفتم توسعه نقش��ي كليدي در نظر مردم 

نسبت به جايگاه نمايندگان خواهد داشت. 
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دستور معيشتي رييسي
به دستگاه هاي اجرايي

رييس جمهور با اش��اره به نرخ رش��د اقتص��ادي قابل 
ملاحظه سه ماهه ابتدايي امسال از همه دستگاه هاي 
اجرايي و مس��وول خواس��ت همه توان خ��ود را براي 
اثرگذاري بهبود نرخ رشد اقتصادي بر وضعيت عمومي 
اقتصاد كش��ور و بهبود معيشت اقشار مختلف، به ويژه 
دهك هاي پايين به كار گيرند. سيد ابراهيم رييسي صبح 
چهارشنبه در جلسه هيات دولت با اشاره به گزارش هاي 
مركز آمار ايران و بانك مركزي از نرخ رش��د اقتصادي 
قابل ملاحظه سه ماهه ابتدايي امسال، ضمن قدرداني از 
همه بخش هايي كه در دستيابي به آن تلاش داشته اند، 
تاكيد كرد: اگر چه افزايش نرخ رشد اقتصادي مهم است، 
اما مهم تر از آن حفظ، تداوم و ارتقاي اين روند اس��ت. 
رييس جمهور از همه دس��تگاه هاي اجرايي و مسوول 
خواس��ت همه توان خود را براي اثرگذاري بهبود نرخ 
رشد اقتصادي بر وضعيت عمومي اقتصاد كشور و بهبود 
معيشت اقشار مختلف، به ويژه دهك هاي پايين به كار 
گيرند. رييسي در ادامه با اشاره به ديدارها و نشست هاي 
خود در نيويورك و نيز س��خنراني در مجمع عمومي 
س��ازمان ملل متحد، اظهار داشت: در مجمع عمومي 
سازمان ملل 2 پيشنهاد از سوي جمهوري اسلامي ايران 
درباره ايجاد ساز و كاري براي »حفظ احترام و جايگاه 
اديان ابراهيمي« و نيز توجه و تمركز بيشتر بر »صيانت و 
حمايت از نهاد خانواده« مطرح شد كه پيگيري اجرايي 
شدن اين پيشنهادات بر عهده دستگاه هاي فرهنگي و 
ديپلماسي به ويژه وزارت امور خارجه و سازمان فرهنگ 
و ارتباطات اسلامي است. در اين جلسه كيومرث هاشمي 
دستور رييس جمهور براي ساخت يك ورزشگاه مناسب 
در تهران را زمينه ساز افزايش نشاط جوانان دانست و از 
ش��روع مقدمات مطالعاتي و جايابي محل احداث اين 
ورزش��گاه خبر داد. رييس��ي در همين ارتباط از وزير 
ورزش و جوانان و نيز مع��اون اجرايي رييس جمهور 
خواس��ت تا موضوع احداث ورزشگاه جديد در تهران 
براي رفع نيازهاي ورزشي جوانان را با جديت پيگيري 
كنند. رييس جمه��ور از وزير آم��وزش و پرورش نيز 
خواس��ت كه به منظ��ور پيگيري »پوي��ش مهر« در 
سراسر كشور دبيرخانه اي ايجاد شود تا زمينه آشنايي 
دانش آموزان با پيشرفت هاي كش��ور فراهم شود. در 
ابتداي اين جلسه دهقاني فيروزآبادي معاون علمي 
و فناوري و اقتصاد دانش بنيان رييس جمهور با اعلام 
خبر توليد داروي »آلتپلاز« توسط دانشمندان جوان 
و شركت هاي دانش بنيان ايراني گفت: در حال حاضر 
تنها سازنده اين دارو امريكاست، اما جوانان كشورمان 
موفق ش��دند به فرمول ساخت اين دارو دست يابند و 
توليد اين دارو در كش��ور شروع شده و در حال حاضر 
ايران دومين توليدكننده اين دارو در جهان است و با 
فراهم شدن توان توليد اين دارو در كشور سالانه 10 

ميليون دلار صرفه جويي ارزي خواهيم داشت.

بسياري از كشورهاي توسعه يافته 
مشتري پهپادهاي ما هستند

فرمانده اسبق سپاه پاسداران گفت: سرريز فناوري هاي 
دفاعي بايد به بخش خصوصي وارد شود تا با بهره گيري 
از پيش��رفت هاي صنعت دفاعي كاس��تي هاي حوزه 
غيردفاعي را برطرف كنيم. محس��ن رضايي با حضور 
در شركت طراحي و ساخت هواپيماهاي سبك وزارت 
دفاع، خطاب به كاركنان اين شركت، اظهار كرد: شما 
با روحيه توكل و اعتماد به نف��س دوران دفاع مقدس 
كارهاي بزرگي در س��طح جهان��ي و بين المللي انجام 
داده ايد و ادامه دهنده راه مجاهدان ديروز براي حمايت 
از ايران و ملت هستيد. فرمانده اسبق سپاه پاسداران با 
يادآوري حملات دشمنان به ايران در طول ۴00 سال 
گذش��ته، گفت: ايران در تمام اين جنگ ها، هميش��ه 
شكست خورد و تنها در دوران جنگ تحميلي توانست 
در مقابل اتحاد دو ابرقدرت شرق و غرب كه تنها بر سر 
جنگ با ايران متحد شده بودند، ايستادگي كند. رضايي 
تصريح كرد: ملت ايران با اتكا به جوانان خود توانست در 
تمام ۴۴ سال گذشته ايستادگي كند و شرايط سخت 
را پشت س��ر بگذارد. با خودباوري بود كه ما توانستيم 
در حوزه پهپادي به جايي برس��يم كه اكنون بسياري 
از كشورهاي توسعه يافته مشتريان ما محسوب شوند. 
وي با اشاره به ارتباط صنعت دفاعي و بخش غيردفاعي، 
گفت: تجربه هاي كشورها نش��ان داده مي توان سرريز 
فناوري ه��اي دفاع��ي را به بخش خصوص��ي وارد و با 
بهره گيري از پيشرفت هاي صنعت دفاعي كاستي هاي 

حوزه غيردفاعي را برطرف كرد.

ايران ۱۰ برابر ديگر كشورها مورد 
بازرسي آژانس قرار مي گيرد

رييس سازمان انرژي اتمي حجم تاسيسات هسته اي 
ايران را حدود 2 درصد تاسيس��ات هسته اي سراسر 
جهان دانست و گفت: منطقي نيست بيش از 10 برابر 
ديگر كشورها، ايران تحت بازرسي قرار بگيرد. »محمد 
اس��لامي« كه هفته جاري براي شركت در شصت و 
هفتمين كنفرانس سالانه آژانس بين المللي انرژي 
اتمي به وين سفر كرده، در گفت وگو با شبكه الجزيره 
تاكيد كرد: ايران همكاري خوبي با آژانس بين المللي 
انرژي اتمي دارد. حدود 120 بازرس آژانس بين المللي 
انرژي اتمي هم اكنون مورد پذي��رش و اعتماد ايران 
هستند و فعاليت جدي دارند. حال اگر تعداد كمي از 
آنها را رد كنيم، حق مان است. رييس سازمان انرژي 
اتمي در ادامه گفت: ما عملكرد بازرسان را زيرنظر داريم 
و حق داريم آنها را قبول يا رد كنيم. تصميم نپذيرفتن 
برخي از آنها به معناي همكاري نكردن ايران نيست. 
ما با آژانس همكاري مي كنيم و اين همكاري روزانه 
ادامه دارد، اما برخي از بازرسان به علت عملكردشان 
رد شدند، اين عادي و متداول است. اسلامي با اشاره به 
ديدارش با مديركل آژانس در سفر به وين اظهار كرد: 
ديدار با آقاي گروسي، ديداري دوستانه بود و در فضاي 
عادي انجام شد، زيرا همكاري ما با آژانس از همكاري 

هر كشور ديگري با آن مهم تر است. 

موافق عرضه سيمان
در بورس كالا هستيم

وزير امور اقتصادي و دارايي درباره واردات خودرو گفت: 
چشم انداز نيمه دوم سال اين است كه با سرعت خيلي 
بيشتري اين اتفاق رخ دهد. خاندوزي در حاشيه جلسه 
هيات دولت در جمع خبرنگاران درباره واردات خودرو 
گفت: اجراي كند آيين نامه واردات خودرو در ۶ ماهه 
نخست امسال چند دليل داشته است. وزير اقتصاد ادامه 
داد: يك بخش آن ناش��ي از اين است كه اولويت هاي 
سرمايه گذاري و توليدي براي اينكه ارز به آنها تخصيص 
داده شود، براي بخشي از بخش ها و صنايع اولويت هاي 
پيشتري مطرح شده بود كه بعد از آن نوبت به تخصيص 
ارز به حوزه خودرو در نظر گرفته مي ش��د؛ البته ابلاغ 
خود آيين نامه و مراحل اجراي آن توسط استاندارد و 
دستگاه هاي مرتبط با واردات خودرو هم زمان زيادي 
مصروف خود كرد.وي افزود: چشم انداز نيمه دوم سال 
اين است كه با سرعت خيلي بيش��تري اين اتفاق رخ 
دهد.خاندوزي در پاسخ به سوالي درباره خروج سيمان 
از بورس كالا گفت: با توجه به اينكه مساله بورس كالا 
به عنوان بستر ش��فاف نظام توزيع كالاهاي اساسي يا 
كالاهاي پايه انجام مي شود و جزو دستاوردهايي است 
كه ما در پايان دهه هاي ۸0 و ۹0 نسبت به عبور از مسير 
پر از رانت و فسادي كه پيش از آن وجود داشت به نظام 
بورس كالا منتقل شديم، دولت فعلا هيچ تصميمي در 
اين زمينه ندارد.وي افزود: ما به عنوان وزارت اقتصاد و 
امور دارايي و وزارت صمت و بس��ياري از دستگاه هاي 
اقتصادي هم مدافع اين هس��تند كه اگر رويه موجود 
نياز به اصلاحي دارد در چارچوب بورس كالا اصلاحات 
صورت گيرد.وزير اقتصاد با اشاره به اينكه اراده جدي 
دولت بر اين اس��ت كلي��ه بنگاه هاي غي��ر مرتبط با 
فعاليت هاي بانكي بايد واگذار شوند، گفت: برنامه كاملا 
دقيقي در اين راستا تهيه شده است. در يك سال و نيم 
دولت، بيش از ۴ سال دولت قبل واگذاري دارايي هاي 
بانك ها را شاهد بوديم.خاندوزي در ادامه درباره ديدار 
خود با وزير اقتصاد مصر، گفت: بعد از س��ال ها وزراي 
اقتصاد ايران و مصر با يكديگر مذاكره كردند. استقبال 
خيلي گرمي از سوي وزير اقتصاد مصر انجام شد و تقريبا 
با تمامي پيشنهادهاي ما براي احياي روابط اقتصادي دو 
كشور موافقت كرد و كميته مشتركي بين وزارت اقتصاد 
ايران و ماليه مصر تشكيل شد. يك بانك مشترك دو 
كشور از گذشته وجود داشت كه هيات مديره ايراني به 
دليل فقدان هماهنگي ها مورد تاييد قرار نگرفته بودند 
كه با صحبت با مديرعامل اين بانك، بنا ش��د اعضاي 
هيات مديره ايراني تعريف شوند و مورد تاييد قرار بگيرند 
تا ما بتوانيم از فرصت سهامداري در لايه مديريتي بانك 
استفاده كنيم. همچنين 37 ميليون يورو معادل انباشت 
سود ايران در سال هاي گذشته وجود داشت به عنوان 
افزايش سرمايه ايران در اين بانك مورد تاييد قرار گرفت.

وي ادامه داد: از ظرفيت بانك هاي مشترك براي تامين 
مالي پروژه هاي مدنظر كشورها استفاده مي كنيم كه 
متاسفانه به دليل فعال نبودن ديپلماسي اقتصادي، از اين 
ظرفيت به درستي استفاده نمي شد.خاندوزي با اشاره به 
حضور خود در نشست سالانه در بانك توسعه زيرساخت 
آسيايي، افزود: با وجود اينكه ايران نقش موسس در بانك 
توسعه زيرساخت آسيايي داشته و سهامدار است اما به 
دليل كارشكني  كشورهاي ثالث نتوانسته است كه از 

مزاياي اين بانك استفاده كند.

آغاز عمليات بانكي براي استفاده 
از منابع ارزي آزادشده در قطر

در ديدار مشترك رييس كل بانك مركزي كشورمان 
و رييس بانك مركزي قطر، توافقات لازم درباره شروع 
عمليات بانكي به منظور استفاده از منابع ارزي منتقل 
شده به شش بانك ايراني در قطر به عمل آمد. در ديدار 
دكتر محمدرض��ا فرزين - ريي��س كل بانك مركزي 
كشورمان با شيخ بندر بن محمد آل ثاني - رييس كل 
بانك مركزي قطر، همچنين راهكارهاي توسعه روابط 
مالي و بانكي دو كشور مورد بحث و گفت وگو قرار گرفت. 
در اين نشس��ت كه معاونين و مديران كل ارزي اين دو 
بانك نيز حضور داشتند، روساي كل بانك هاي مركزي 
جمهوري اسلامي ايران و قطر با اشاره به ظرفيت هاي 
بي ش��مار اقتصادي و زمينه هاي متنوع همكاري هاي 
تجاري بين ايران و قطر، بر ضرورت افزايش همكاري هاي 

پولي، بانكي و مالي دو كشور تاكيد كردند.

تا آخر مهرماه تمام مطالبات 
گندم كاران را پرداخت مي كنيم

داوود منظور، رييس سازمان برنامه و بودجه در حاشيه 
جلس��ه هيات دولت در جمع خبرنگاران درباره ميزان 
پرداخت مطالبات گندم كاران، اظهار كرد: در تبصره 1۴ 
بودجه حدود 10۴ همت براي خريد گندم پيش بيني 
شده بود كه 110 همت پرداخت انجام داديم. وي افزود: 
خريد زيادي انجام دادي��م و بايد 1۵0 همت پرداخت 
كنيم كه ۴0 همت باقي مانده اس��ت. وي خاطرنشان 
كرد: قول داده بوديم تا آخر شهريور تسويه كنيم، ولي 
مجوزهايي براي جابه جايي منابع و بودجه گرفتيم تا 
منابع را جابه جا كنيم و ت��ا آخر مهرماه تمام مطالبات 
را پرداخت كني��م. براي تاخير در تحق��ق وعده هم از 
گندمكاران عذرخواهي مي كنيم. رييس سازمان برنامه 
و بودجه درباره تهيه برنامه بودجه سال 1۴03، اظهار 
كرد: سازمان برنامه و بودجه بخشنامه بودجه 1۴03 را 
با امضاي رييس جمهورابلاغ و تكليف همه دستگاه ها 
و زمانبندي انجام آن را مش��خص كرده اس��ت. ستاد 
بودجه س��ازمان برنامه و بودجه هم فعال شده و حدود 
2 ماه است كه كار خود را شروع كرده و 7 جلسه تاكنون 
داشته است. چارچوب كلي بودجه 1۴03 آماده شده و 
در آبان ماه مرحله اول تقديم بودجه را انجام خواهيم داد. 
در بخشنامه بودجه تصريح كرديم كه بودجه را بر اساس 
سياست هاي كلي ابلاغي برنامه هفتم تهيه مي كنيم. 
كليات لايحه دولت در مجلس راي آورده است بنابراين 

احكام پيشنهادي ما جاري و ساري خواهد بود.

از غيبت نمايندگان در بهارستان تا سفر قاليباف به آفريقاي جنوبي

سخنگوي وزارت امور خارجه امريكا: 

ايده ايران براي دلارزدايي از بريكس

از طرح ژاپن براي احياي برجام اطلاعي نداريم
س��خنگوي وزارت امور خارجه امريكا در يك نشست 
خبري به سوالاتي درباره روند احياي توافق هسته اي، 
ازسرگيري مذاكرات غيرمستقيم با ايران در اين زمينه 

و ديگر موضوعات مرتبط با ايران پاسخ داد.
متيو ميلر، س��خنگوي وزارت امور خارجه امريكا در 
نشستي خبري كه مش��روح آن در وبگاه وزارت امور 
خارجه امريكا منتشر شده است، در پاسخ به اين سوال 
كه آيا طبق اظهارات وزير امور خارجه ايران مبني بر 
اينكه ژاپن طرحي را براي ازسرگيري مذاكرات احياي 
توافق هس��ته اي ارايه داده، امريكا از اين طرح باخبر 
است يا نه، گفت: من از اين ابتكار به خصوص اطلاعي 
ندارم. نمي دانم اين اظهارات به چه چيزي اشاره دارد. 
همانطور ك��ه قبلا گفته ايم، ديپلماس��ي بهترين راه 
اطمينان يافتن از اين اس��ت كه ايران هيچگاه به يك 
سلاح هسته اي دست پيدا نكند. تغييري در اين موضع 

ايجاد نشده است.
واكنش ميلر در پي اين مطرح مي ش��ود كه حس��ين 
اميرعبداللهي��ان، وزير امور خارجه اي��ران، اخيرا در 
گفت وگويي با خبرگزاري كيودو اظهار كرد كه ژاپن 
ابتكاري را براي از س��رگيري مذاكرات هسته اي ارايه 
داده است. او در ادامه تاكيد كرد كه هرگونه ابتكار ژاپن 
كه با »منافع ايران« همسو باشد، از سوي تهران مثبت 
تلقي خواهد ش��د.  اميرعبداللهيان تصريح كرد: ما از 
نقش سازنده ژاپن در احياي توافق هسته اي حمايت 
مي كنيم. وزير امور خارجه ايران جزيياتي از اين ابتكار 
را ارايه نكرد اما گفت، زمان��ي كه در ماه اوت به توكيو 
سفر و با فوميو كيشيدا، نخست وزير و سپس يوشيماسا 
هاياش��ي، وزير امورخارجه ژاپن ديدار كرده بود، اين 
پيشنهاد را از دولت ژاپن دريافت كرد. توافق هسته اي 
اي��ران و قدرت هاي جهاني، ش��امل چين، روس��يه، 
انگليس، فرانسه، آلمان و ايالات متحده با هدف محدود 
كردن برنامه هس��ته اي ايران در ازاي لغو تحريم هاي 

اقتصادي اين كشور در سال 201۵ به دست آمد.

اما دونالد ترامپ، رييس جمهور پيشين امريكا در سال 
201۸، يك س��ال پس از روي كار آمدن خود به طور 
يك جانبه ايالات متح��ده را از اين توافق خارج كرد و 
سپس مذاكرات بر س��ر احياي اين توافق به بن بست 
رسيده است. در پي آن، ايران برخي از محدوديت هاي 
هسته اي خود ذيل اين توافق را كنار گذاشت. در سال 
2021، اي��الات متحده تحت رياس��ت جمهوري جو 
بايدن به همراه ساير طرف هاي توافق 201۵، مذاكرات 
را با هدف تسهيل ورود مجدد واشنگتن به اين توافق از 
سر گرفتند اما اين رايزني ها تاكنون به جايي نرسيده 
است. ميلر در ادامه اين نشست خبري در پاسخ به اينكه 
با توجه به تمايل برخي كشورهاي منطقه، از جمله قطر 
و عمان براي ميانجيگ��ري در زمينه مذاكرات توافق 
هسته اي و كشورهاي ديگري مانند ژاپن كه به آن اشاره 
شد، آيا تمام تكه هاي پازل براي آغاز مذاكراتي درباره 
احياي برجام )توافق هسته اي( كنار هم قرار نگرفته اند، 
بيان كرد: ما همواره گفته ايم كه نسبت به اطمينان يابي 
از دست نيافتن ايران به يك سلاح هسته اي متعهديم 
و ترجيح مي دهيم كه نگراني هايم��ان درباره برنامه 

هسته اي ايران را از طريق ديپلماسي بيان كنيم.
او با ادعاهايي عليه عملكرد ايران در روند احياي توافق 
هسته اي افزود: اگرچه، همانطور كه وزير امور خارجه 
بلينكن گفت، ايران بايد براي كاهش تنش ها و ايجاد 
فضايي براي ديپلماسي، اقدامات تنش زدايي را انجام 
دهد. تا به حال نشانه اي جز اين اظهارات علني نديده ايم 
كه بيانگر جديت ايران در رس��يدگي به نگراني هايي 
باشد كه ما و ديگر كشورها داريم. در هفته هاي اخير، 
شاهد اين بوده ايم كه ايران گام هايي در جهت تضعيف 
توان آژان��س بين المللي انرژي اتم��ي در انجام دادن 
فعاليت هايش برداشته است. بنابراين، اگر ايران درباره 
انجام دادن اقدامات تنش زدا جدي است، اولين كاري 
كه مي تواند انجام دهد، همكاري با آژانس است. شاهد 
نبوده ايم كه اين كار را كامل انجام دهند. با اين وجود، 

مقامات ايران تاكيد كرده اند در صورتي كه ش��ركاي 
توافق اراده سياس��ي لازم را نشان دهند، آماده نهايي 
كردن »توافقي خوب« در وين هستند كه در راستاي 
منافع ملت ايران باشد. ميلر در حالي مدعي همكاري 
نكردن اي��ران با آژانس انرژي اتمي اس��ت كه محمد 
اسلامي، رييس سازمان انرژي اتمي، اخيرا در كنفرانس 
عمومي آژانس گف��ت: آژانس بين المللي انرژي اتمي 
پرحجم ترين و بيشترين بازرس��ي ها را از موسسات 
هسته اي جمهوري اس��لامي ايران انجام مي دهد. بر 
اين اساس، نبايد اينگونه همكاري هاي مستمر و عميق 

جمهوري اسلامي ايران ناديده گرفته شود.
اسلامي همچنين تاكيد كرد كه »جمهوري اسلامي 
ايران، همان گونه كه تاكنون نش��ان داده به تعهدات 
CSA-( خود براس��اس موافقت نامه پادم��ان جامع

INFCIRC/21۴( پايبند است و تمام تلاش خود را 
به كار گرفته تا آژانس قادر باشد به راحتي فعاليت هاي 
راستي آزمايي خود را در ايران ادامه دهد. تمامي مواد 
و فعاليت هاي هس��ته اي ايران به ط��ور كامل اظهار و 
توسط آژانس راستي آزمايي شده است، لذا جمهوري 
اسلامي ايران قويا انتظار دارد كه آژانس فعاليت هاي 
راس��تي آزمايي ايران را براس��اس اص��ول بي طرفي، 
حرفه اي و واقع بينانه گزارش نمايد. جمهوري اسلامي 
ايران با بيشترين آمار بازرسي پادماني از برنامه صلح آميز 
هسته اي خود سابقه مثال زدني در همكاري با آژانس 
در اي��ن زمينه داش��ته بنابراين انتظ��ار دارد پرونده 
»موضوعات باقيمانده« در اسرع وقت با همكاري آژانس 

مختومه اعلام شود.«
سخنگوي وزارت امور خارجه امريكا در پاسخ به اينكه 
آيا دولت بايدن از مذاكرات مستقيم با ايران استقبال 
خواهد كرد، گفت: ما همواره گفته ايم كه از ديپلماسي 
با ايران استقبال مي كنيم. نمي خواهم وارد اين شوم 
كه اين مذاكرات ممكن است چگونه باشد يا نباشد اما 
ديپلماسي بهترين راه جلوگيري از دست يابي ايران 

به يك سلاح هس��ته اي اس��ت. ما ترجيح مي دهيم 
ديپلماسي را دنبال كنيم. اما همانطور كه گفتم، برخي 
اقدامات تنش زدايي وجود دارند كه مايليم ايران انجام 
دهد. او در بخش ديگري از اين نشست خبري در پاسخ 
به اينكه با توجه به ادعاي مطرح شده در گزارشي مبني 
بر اينك��ه ايران يك كارزار اثرگزاري گس��ترده درباره 
برنامه هس��ته اي اش به راه انداخته بود كه گروهي از 
افراد دانشگاهي در امريكا را هدف قرار مي داد كه يكي 
از آنها دستيار رابرت مالي، نماينده پيشين امريكا در 
امور ايران بوده است، چه نظري در اين باره دارد، گفت: 
بله من اين گزارش را خوانده ام و بر اساس آنچه خواندم، 
گويا به رخدادهاي حدود ده سال پيش اشاره داشت 
كه بيشتر شامل افرادي بود كه در حال حاضر در دولت 
فعاليتي ندارند. تنها مقام رسمي فعلي امريكايي كه در 
اين گزارش به آن اشاره شده بود، پيش از پيوستن به 
دولت، گاهي اوقات گزارش هاي انتقادآميزي درباره 
ايران نوشته بود و پيش از ملحق شدن به وزارت امور 
خارجه، تحقيقات كاملي براي صدور مجوز امنيتي او 
انجام شده بود. ميلر در پاس��خ به اينكه چه اطلاعات 
جديدي درباره رابرت مالي وجود دارد كه در مدت اخير 
به دليل مطرح شدن برخي شبهات درباره دسترسي او 
به اسناد محرمانه در مدت خدمتش، مجوز امنيتي او 
به تعليق درآمده و در مرخصي اجباري به سر مي برد، 
گفت كه اطلاعات جديدي در اين زمينه وجود ندارد.

تحقيقات كنگره امريكا درباره اين موضوع ادامه دارد 
اما تاكنون نتايج روشني درباره آن گزارش نشده است.

ميلر همچنين در اين نشست خبري گفت كه در حال 
حاضر هيچ شهروند دوتابعيتي امريكايي، مقيم  دايمي 

امريكا يا شهروند امريكايي در ايران زنداني نيست.
اخيرا طي توافقي ميان ايران و امريكا از طريق مذاكرات 
غيرمس��تقيم با ميانجيگري امريكا، پنج جاس��وس 
امريكايي زنداني در ايران با پنج شهروند ايراني زنداني 

در امريكا تبادل شد.



وزير نف��ت گفت: ايران و عربس��تان دو قدرت بزرگ 
منطقه اي به ش��مار مي آين��د كه هم��كاري آنها در 
گسترش امنيت، رونق اقتصادي و شكوفايي فرهنگي 
و اجتماعي جهان اسلام و شكل دهي به همكاري هاي 
بين الملل��ي و انرژي اثرگ��ذار خواهد ب��ود و در اين 
راه صنع��ت نفت مي تواند نقش مح��وري در تقويت 
مناف��ع مش��ترك اقتص��ادي دو ملت ايف��ا كند. به 
گزارش »تع��ادل«، جواد اوجي در آيين جش��ن روز 
ملي عربستان ضمن تبريك اين روز به دولت و ملت 
عربستان، همچنين سفير اين كش��ور در ايران ابراز 
اميدواري كرد: به لطف اله��ي و تلاش هاي پرانگيزه 
مقام هاي عربستان سعودي، شاهد موفقيت و توفيق 
اين كش��ور در رسيدن به افق هاي توسعه و پيشرفت 
باشيم. وي افزود: جمهوري اسلامي ايران و پادشاهي 
عربستان سعودي دو قدرت بزرگ منطقه اي به شمار 
مي روند كه همكاري آنها در گس��ترش امنيت، رونق 
اقتصادي و شكوفايي فرهنگي و اجتماعي جهان اسلام 
و ش��كل دهي به تعاملات بين المللي و انرژي اثرگذار 
خواهد بود و در اي��ن راه صنعت نفت مي تواند نقش 
محوري در تقويت منافع مشترك اقتصادي دو ملت 
ايفا كند.وزير نفت با بيان اينكه خوشبختانه مناسبات 
جمهوري اسلامي ايران و عربستان در حال طي كردن 
روند رو به رشد و مثبتي است، اظهار كرد: ظرفيت هاي 
فراوان همكاري نزد مقام ها و مس��وولان دو كشور در 

تهران و رياض در حال نمايان ش��دن است. اوجي با 
اش��اره به اينكه مقام هاي عالي دو كشور دعوت هاي 
متقابلي براي دي��دار به عمل آورده ان��د، اظهار كرد: 
ما در حال برداش��تن گام هايي رو به آينده هستيم تا 
پيش از انجام س��فر مقام هاي عالي دو كشور، شاهد 
دستاوردهاي ملموس باشيم. وي گفت: همكاري هاي 

چندجانبه ايران و عربس��تان در بستر سازمان هاي 
بين المللي و منطقه اي ظرفيت فوق العاده اي است كه 
بيش از هر زمان ديگري، فرصت هاي جديدي را فراهم 
آورده است. افزون بر بخش هاي مختلف سازمان ملل 
متحد، سازمان كشورهاي صادركننده نفت )اوپك( و 
سازمان همكاري اسلامي كه سابقه ديرينه اي دارند، 

سازوكارهاي تازه بين المللي مانند سازمان شانگهاي 
و بريكس نيز در آينده پيوندهاي دو كشور را تقويت 
خواهد كرد .رييس كميسيون مشترك همكاري ايران 
و عربس��تان تصريح كرد: دو كشور به عنوان دو عضو 
از پنج عضو تأسيس كننده سازمان اوپك بيش از ۶۳ 
سال است كه با فراز و نشيب هاي گوناگون با هم و در 
كنار ساير اعضاي اين سازمان براي تثبيت بازار نفت 
فعاليت پيوس��ته داشته اند، اين سطح از همكاري در 
جهان كنوني بسيار منحصربه فرد است. اوجي ادامه 
داد: بنده به عنوان رييس ايراني كميسيون مشترك 
همكاري ه��اي اقتصادي دو كش��ور معتقدم تقويت 
روابط اقتصادي ميان ايران و عربس��تان، همچنين 
كشورهاي همس��ايه فصلي نو از توسعه را در منطقه 
ايجاد خواه��د كرد.وي تأكيد كرد: س��فرهاي مردم 
مس��لمان ايران و عربستان به كش��ورهاي يكديگر 
موجب آش��نايي با فرهنگ و تحولات و س��نت هاي 
يكديگ��ر خواهد ش��د، از اي��ن رو ما وظيف��ه داريم 
تسهيلات انجام اين س��فرها را بزودي فراهم كنيم. 
وزير نفت با اشاره به اينكه ورزش در هفته هاي گذشته 
نشان داد مردم ما چقدر مي توانند در كمال احترام به 
يكديگر، با هم ارتباط برقرار كنند و صميمي ش��وند، 
گفت: اميدوارم با بهره گيري از اش��تراكات فرهنگي 
و مذهبي فراوان دو ملت، ش��اهد گسترش روزافزون 

همكاري، دوستي و برادري باشيم.
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نخستين محموله گاز مايع روسيه 
به پاكستان رسيد

پاكستان نخستين محموله گاز مايع )ال پي جي( را از 
روس��يه دريافت كرد.به گزارش ايسنا، سفارت روسيه 
در اسلام آباد اعلام كرده كه اين محموله با كمك ايران، 
به پاكستان تحويل داده شد. اين محموله پس از ارسال 
نخستين محموله نفت خام روسيه به پاكستان تحت 
توافق ميان دو كشور، صادر شده است. سفارت روسيه 
در پستي در ش��بكه اجتماعي اعلام كرد: روسيه ۱۰۰ 
هزار تن گاز ماي��ع را از طريق منطق��ه اقتصادي ويژه 
س��رخس ايران، به پاكستان تحويل داده است. رايزني 
براي ارسال محموله دوم، در حال انجام است اما سفارت 
روسيه جزييات بيش��تري درباره مشاركت ايران ارايه 
نكرد و قيمت اين محموله يا تخفيف آن معلوم نيست. 
پاكستان اعلام كرده است پول نفت روسيه را به ارز چين 
پرداخت كرده اس��ت اما ارزش اين قرارداد هرگز فاش 
نشد. بر اس��اس گزارش رويترز، واردات انرژي، بخش 
عمده پرداخت هاي خارجي پاكستان را تشكيل مي دهد 
و واردات تخفيف دار از روسيه، از بار مالي پاكستان كه با 
بحران اقتصادي و مشكل حاد تراز پرداخت روبروست، 

كم مي كند.

كاهش ۲۰ هزار مگاواتي 
تقاضاي برق در كشور

اوج تقاضاي مصرف برق در تابس��تان امس��ال به رقم 
۷۳هزارو ۴۶۳ مگاوات رس��يد و مقايس��ه اين مقدار با 
تقاضاي حدود ۵۴ هزار مگاواتي برق در روزهاي جاري 
نشان دهنده كاهش ۲۰ هزار مگاواتي تقاضاي برق در 
كشور است. به گزارش تسنيم، با پايان يافتن روزهاي 
گرم تابستان، پيك تقاضاي مصرف برق به شدت كاهش 
يافته، به طوري كه پيك نياز برق در روز گذشته به ۵۴ 
هزار و ۲۵۴ مگاوات رسيد. اوج تقاضاي مصرف برق در 
تابستان امسال به رقم ۷۳هزار و ۴۶۳ مگاوات رسيد و 
مقايسه اين مقدار با تقاضاي حدود ۵۴ هزار مگاواتي برق 
در روزهاي جاري نشان دهنده كاهش ۲۰ هزار مگاواتي 
تقاضاي برق در كشور است. اين ۲۰هزار مگاوات كاهش 
تقاضا، مربوط به مصارف برق در بخش سرمايش��ي در 
روزهاي گرم تابس��تان است كه با ش��روع پاييز از مدار 
خارج شده و پيش بيني مي شود در روزهاي آينده نيز، با 
خروج بخش ديگري از وسايل سرمايشي، شاهد رسيدن 

پيك تقاضاي روزانه برق به زير ۵۰ هزار مگاوات باشيم.

واردات انرژي اتحاديه اروپا 
كاهش يافت

آژانس آمار اتحاديه اروپا )يورواس��تات( در گزارشي از 
افت واردات انرژي اتحاديه اروپا در س��ه ماه دوم سال 
۲۰۲۳ ميلادي در پي كاهش عرضه نفت و گاز روسيه 
به قاره سبز خبر داد. به گزارش ايلنا از خبرگزاري رويترز، 
داده هاي گزارش روز دوشنبه )سوم مهرماه( يورواستات 
نش��ان داد واردات انرژي اتحاديه اروپا در سه ماه دوم 
امسال به روند كاهشي خود ادامه داد، زيرا اعضاي اين 
اتحاديه وابستگي خود را به منابع روسيه كاهش دادند.

پس از افزايش شديد واردات اتحاديه اروپا در بازه زماني 
سال هاي ۲۰۲۱ و ۲۰۲۲، واردات اتحاديه اروپا در سه 
ماه دوم امسال از نظر ارزش ۳۹.۴ درصد و از نظر حجم 
۱۱.۳ درصد كاهش يافت. اين رقم در سه ماه نخست 
امسال به ترتيب با ۲۶.۵ و ۶.۱ درصد كاهش روبرو بود.

بر اس��اس گزارش يورواس��تات، روس��يه بزرگ ترين 
تأمين كننده مواد نفت��ي اتحاديه اروپا با س��هم بازار 
۱۵.۹ درصدي در س��ه ماه دوم س��ال ۲۰۲۲، كاهش 
۲.۷ درصدي را در پي داشت، به طوري كه اين كشور به 

دوازدهمين تأمين كننده بزرگ اين اتحاديه بدل شد.
نروژ، قزاقس��تان، ايالات متحده امريكا و عربس��تان 
سعودي ش��اهد افزايش س��هم بازار خود در اتحاديه 
اروپا طي دوره مورد بررسي بودند. اتحاديه اروپا واردات 
محموله هاي دريايي نفت خام روس��يه را از دس��امبر 
۲۰۲۲ ممنوع و خريد فرآورده هاي نفتي اين كشور را 
هم در فوريه ۲۰۲۳ تحريم كرد تا خود را از واردات انرژي 
روسيه بي نياز و اين كشور را به دليل تنش هاي مسكو 
-  كي يف تحريم كند. يورواستات اعلام كردواردات گاز 
اتحاديه اروپا در س��ه ماه دوم سال ۲۰۲۳ در مقايسه با 
مدت مشابه سال ۲۰۲۲ به مقدار قابل توجهي كاهش 
يافت. بر اس��اس گزارش يورواستات، سهم روسيه در 
فروش گاز به اتحاديه اروپا نسبت به مدت مشابه پارسال 
۱۴.۵ درصد كاهش يافته و به ۱۳.۸ درصد از كل واردات 
اتحاديه اروپا در سه ماه دوم رسيد، در حالي كه الجزاير 
و نروژ سهم خود را به ترتيب ۹.۳ و ۶.۲ درصد افزايش 
دادند و نروژ اكنون به بزرگ ترين تأمين كننده اتحاديه 

اروپا بدل شده است.

آغاز صادرات گاز تركيه به روماني
ش��ركت دولتي بوتاش تركيه، قراردادي را براي تامين 
حداكثر ۱.۵ ميليارد متر مكعب گاز طبيعي با شركت 
»او ام وي پتروم« روماني، امضا كرد. به گزارش ايس��نا، 
تركيه منابع گازي اندكي دارد اما زيرس��اخت واردات 
گاز طبيعي گسترده اي دارد تا تامين كننده جايگزين 
براي بازارهاي گاز كوچك تر در جنوب شرقي اروپا شود.

ش��ركت بوتاش در بيانيه اي اعلام كرد اين ش��ركت، 
مشاركت خود در امنيت و تنوع تامين انرژي در بازارهاي 
همس��ايه و در اروپا را افزايش داده است. صادرات گاز از 
تركيه به روماني، از اول اكتبر آغاز مي ش��ود و حداكثر 
چهار ميليون متر مكعب در روز معادل ۱.۵ ميليارد متر 
مكعب در سال است. اين توافق تا سه ماهه نخست سال 
۲۰۲۵ ادامه خواهد داشت .تركيه امسال قراردادهاي 
تامين گاز با بلغارستان و مجارستان امضا كرده است. بر 
اساس گزارش رويترز، با قرارداد اخير، تعهدات صادرات 
بوتاش به حداكثر ۳.۳ ميليارد متر مكعب خواهد رسيد 
كه تقريبا ظرفيت كامل مسير صادرات شمالي اين كشور 
است. آنكارا مي گويد ظرفيت اين مسير با سرمايه گذاري 

همسايگان اروپايي، مي تواند دو برابر شود.

وزير نفت در ديدار با سفير عربستان تأكيد كرد

مديرعامل شركت مديريت منابع آب ايران: 

مديرعامل شركت ملي گاز ايران اعلام كرد 

 تقويت منافع مشترك اقتصادي ايران و عربستان و نقش  صنعت نفت

اصلي ترين راه حل براي عبور از مشكلات آبي مديريت مصرف است

رشد ۱۶ درصدي گازرساني به نيروگاه ها در نيمه نخست سال

كاهش بارش هاي حوضه درياچه اروميه در بلندمدت

رقابت ۶ شركت جهاني براي اكتشاف و حفاري گاز در مصر

بهره برداران غيرمجاز آب منتظر جريمه هاي سنگين باشند

 مديرعامل شركت مديريت منابع آب ايران گفت: 
اصلي ترين راه حل عبور از مشكلات آبي در كشور، 
مديريت مصرف آب در بخش هاي مختلف خانگي، 
بهداش��ت، كشاورزي و صنعت اس��ت. به گزارش ر 
مهر، محمد جوانبخت پيش از ظهر چهارش��نبه در 
نشست مرتبط با سند راهبرد پدافند غيرعامل آب 
كه با حضور س��ردار جلالي، رييس سازمان پدافند 
غير عامل كش��و، در ش��هر مش��هد به مدت ۳ روز 
برگزار مي شود، اظهار كرد: وضعيت مصرف آب در 
بخش هاي خانگي، بهداش��ت، كشاورزي و صنعت 
بايد مديريت و ساماندهي شود كه در حوزه صنعت 
خوش��بختانه در قانون بودجه سال جاري، تكليف 
سازنده اي براي آب كشور تدوين شده است كه در 

اين راس��تا تبصره ۸ ما را مكلف به باز تخصيص آبي 
ك��ه در حال حاضر مورد مص��رف در بخش صنعت 
كرده اس��ت و بايد با آب هاي نامتعارف مثل پساب 
براي بخش شرب و تغذيه آبخوان ها جايگزين شود.

مديرعام��ل ش��ركت مديري��ت مناب��ع آب ايران 
در ارتب��اط ب��ا مص��رف آب در بخش كش��اورزي 
گف��ت: وزارت نيرو در س��ال جاري مصمم اس��ت 
ب��ا اس��تفاده از كنتوره��اي تم��ام تجهي��ز آب، 
برداش��ت از چاه ه��اي كش��اورزي را كنت��رل و 
مديريت كن��د كه در اي��ن ارتباط همه اس��تان ها 
 و به خصوص اس��تان خراس��ان رضوي ب��ه عنوان 
پيش قراول، موظف به انجام اين اقدام هستند. وي 
با اشاره به خشكسالي هاي ش��ديد و اهميت توجه 

به مش��كلات صنعت آب در س��طح كشور تصريح 
كرد: صنعت آب در س��طح كش��ور به دليل كم آبي 
بسيار ش��ديد و مواجهه با خشكس��الي هاي پي در 
پي، پيوسته دچار مس��اله و چالش است و طبيعي 
است كه چنين بخش��ي كه بسيار اساسي و حياتي 
در اداره كش��ور و پايداري و امنيت آن است، مورد 
طمع دش��منان براي اختلال و سوءاس��تفاده براي 
اهداف شوم ش��ان باش��د كه در اين خصوص بايد با 
بهره گيري همه جانبه از پدافند غيرعامل به صيانت 
و حراست از صنعت آب كشور بپردازيم.  جوانبخت 
درباره اهميت بخش��ي به موضوع پدافند غيرعامل 
اف��زود: پدافن��د غيرعامل به اش��كال مختلف و در 
تمام سلس��له مراتب وزارت نيرو، جايگاه مس��تقل 

داشته و در ساختار اين وزارتخانه از اهميت خاصي 
برخوردار اس��ت. مديرعامل شركت مديريت منابع 
آب ايران بيان كرد: مسائل مرتبط با پدافند غيرعامل 
به طور جدي مورد توجه اس��ت و در اين مسير بايد 
زيرس��اخت ها دس��ته بندي و نيز تهديدات و نقاط 
آسيب پذير شناسايي و مورد ارزيابي قرار گيرد تا با 
برنامه ريزي صحيح و اصولي و منطبق با ايمن ترين 
شرايط، وضعيت پايداري براي تأمين آب كشور پيش 
بيني و ايجاد شود كه براي دستيابي به اين مهم هر 
 اقدامي بايد پايش ش��ده و برنامه ه��ا به طور مرتب 
به روز رساني ش��ود؛ همچنين با نصب سامانه هاي 
رصد، پايش و هش��دار در برابر تهدي��دات، از گزند 

مطامع دشمنان هم محفوظ بماند.

طي ۶ ماه نخس��ت امس��ال با افزايش ۱۶ درصدي 
گازرساني به نيروگاه ها نسبت به مدت مشابه پارسال 
ركوردي تازه در زمينه گازرساني به نيروگاه ها ثبت 
شد. به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از شركت ملي 
گاز اي��ران، مجيد چگني، مديرعامل اين ش��ركت، 
)سه شنبه، چهارم مهرماه( در نشست شوراي مديران 
ش��ركت ملي گاز با تأكيد بر لزوم گراميداشت هفته 
دفاع مقدس گفت: زنده نگه داش��تن ي��اد و خاطره 
شهدا و توجه به سيره عملي آنها همچون چراغ راهي 
براي حركت در مسير خدمت رساني به مردم است. 
ايثار و جانبازي كه بدون چشمداشت در دوران دفاع 

مقدس از سوي يكايك رزمندگان شده است با وجود 
مشكلات عديده اي كه داشتند وظيفه خدمت رساني 
مخلصان��ه به م��ردم را بر دوش همه ما س��نگين تر 
مي كن��د. وي در ادامه نشس��ت به دس��تاوردهاي 
شركت ملي گاز ايران در زمينه گازرساني به صنايع و 
نيروگاه ها اشاره كرد و بيان كرد: مطابق آمار رسمي 
گاز رس��اني به نيروگاه ها و صنايع در ۶ ماه نخس��ت 
امسال نسبت به مدت مشابه پارسال روند افزايشي 
داشته است. مديرعامل شركت ملي گاز ايران افزود: 
از ابتداي امسال تا پايان تابس��تان مقدار گازرساني 
به نيروگاه ها نس��بت به پارس��ال ۱۶ درصد افزايش 

داشته كه اين عدد ركورد قابل توجهي است. متقابلًا 
با افزايش گازرس��اني به نيروگاه ها مصرف سوخت 
مايع كاهش داشته كه اين امر تأثير قابل توجهي در 
بهبود كيفيت محيط زيس��ت داش��ته است.چگني 
در ادامه نشس��ت به موضوع طرح هاي توس��عه اي و 
گازرساني ش��ركت ملي گاز ايران پرداخت و تصريح 
كرد: برنامه هاي توس��عه اي كه در ۲ سال گذشته در 
زمينه گازرساني به شهرها، روس��تاها، نيروگاه ها و 
چندين هزار صنعت صورت گرفته س��بب ش��ده تا 
طيف بيش��تري از مش��تركين تحت پوشش شبكه 
گازرس��اني قرار بگيرند و در گزارشي كه به تازگي از 

سوي وزير نفت به رييس جمهوري ارايه شد، عملكرد 
ش��ركت ملي گاز ايران در اي��ن زمينه موفقيت آميز 
ارزيابي ش��د. معاون وزير نفت در ام��ور گاز در پايان 
درباره تعميرات اساسي تأسيسات و آمادگي شركت 
ملي گاز ايران براي ورود به دوره سرد سال گفت: به 
لطف خدا و تلاش همكاران، عمده تعميرات اساسي 
در بخش ه��اي مختلف انج��ام ش��ده و تاپايان مهر 
ماه تعميرات همه بخش ها به پايان خواهد رس��يد. 
اميدواريم كه با تدابيري كه در بخش هاي مختلف از 
توليد و توزيع تا انتقال انديشيده شده زمستان امسال 

را نيز همانند پارسال با موفقيت پشت سر بگذاريم.

مديرعامل شركت آب منطقه اي آذربايجان غربي با اشاره 
به بارش ۳۳۸ ميلي متري طي سال آبي گذشته در استان 
گفت: اين ميزان، حدود ۱۴.۷ درصد بيشتر از سال گذشته 
بود ولي نسبت به متوسط درازمدت بازهم كمتر شده است.
به گزارش ايلنا از وزارت نيرو، مجيد رس��تگاري افزود: در 
س��ال آب��ي ۱۴۰۱ - ۱۴۰۰ ميزان ب��ارش در آذربايجان 
غربي ۲۹۵ ميلي متر بود كه اين رقم در س��ال آبي ۱۴۰۲ 
- ۱۴۰۱ به ۳۳۸ ميلي متر افزايش يافت. وي اضافه كرد: 
البته با توجه به آمار، ميزان متوس��ط بارش درازمدت در 
آذربايجان غربي ۳۵۷ ميلي متر اس��ت كه در س��ال آبي 

گذشته )۱۴۰۱ – ۱۴۰۲( ۱۹ ميلي متر معادل پنج درصد 
بارندگي كمتري نسبت به درازمدت داشته ايم. مديرعامل 
شركت آب منطقه اي آذربايجان غربي ادامه داد: در سال آبي 
۱۴۰۱- ۱۴۰۲ ميزان بارش در سه حوضه درياچه اروميه، 
زاب و ارس به ترتيب ۳۳۳، ۶۸۷ و ۲۶۵ ميلي متر ثبت شد.
رستگاري گفت: با توجه به اين آمار، ميزان بارش در حوضه 
درياچه اروميه ۱۲ درصد، حوضه زاب ۶ درصد و در حوضه 
ارس ۲۷ درصد نسبت به سال آبي ۱۴۰۰ – ۱۴۰۱ افزايش 
داشت.وي افزود: البته با توجه به بررسي هاي آماري، ميزان 
بارش در سال آبي گذشته نسبت به متوسط درازمدت در 

حوضه زاب ۶درصد بيشتر ش��ده ولي در حوضه درياچه 
اروميه ۶ درصد و در حوضه ارس پنج درصد كاهش يافته 
است. مديرعامل شركت آب منطقه اي آذربايجان غربي 
ادامه داد: بايد توجه داشت كه طي سه سال آبي، اين استان 
با ميزان بارش ه��اي كمتر از ۳۰۰ ميلي مت��ر روبرو بود، 
امسال نيز كمي بيشتر از ۳۰۰ ميلي متر بارش داشتيم و نياز 
آبخوان هاي استان بسيار بالاتر است و نيازمند بارش هاي 
بسيار بيشتري به ويژه در بارش برف هستيم. رستگاري 
گفت: در سال آبي گذشته، ميزان بارش برف بسيار كم شده 
بود و حجم قابل توجه بارش ها را باران هاي بهاري تشكيل 

مي داد كه اين امر، به ذخاير آبي استان مشكلات جدي وارد 
كرده است. اين گزارش حاكي است: آذربايجان غربي در 
سال هاي نه چندان دور يكي از استان هاي پربارش و پرآب 
كشور بود ولي در سال هاي اخير با تغييرات اقليمي، اين رقم 
سال به سال با كاهش مواجه مي شود. ميزان بارش استان 
در س��ال آبي ۱۳۹۸ – ۱۳۹۷ به نزديك ۵۲۰ ميلي متر 
مي رسيد كه اين رقم در سال بعد آن يعني سال آبي ۱۳۹۹ 
– ۱۳۹۸ به حدود ۴۲۰ ميلي متر كاهش يافت؛ سال آبي 
۱۴۰۰ – ۱۳۹۹ اين رقم به ۳۰۰ ميلي متر نرسيد و در سال 
آبي ۱۴۰۱ – ۱۴۰۲ نيز اين رقم باز به ۲۹۵ ميلي متر رسيد.

يك مسوول دولتي در مصر گفت كه ۶ شركت جهاني 
متخصص در حوزه نفت و گاز بر سر قراردادهايي براي 
اكتش��اف و حفاري گاز طبيعي در ۱۲ امتياز گاز در 

درياي مديترانه و دلتاي نيل رقابت مي كنند.
 به گزارش ايلنا از الشرق، يك مسوول دولتي در مصر 
گفت كه ۶ ش��ركت جهاني متخصص در حوزه نفت 
و گاز بر سر قراردادهايي براي اكتشاف و حفاري گاز 

طبيعي در ۱۲ امتياز گاز در درياي مديترانه و دلتاي 
نيل رقابت مي كنند. اين مسوول كه نخواست نامش 
فاش ش��ود افزود كه ش��ركت هايي كه درخواس��ت 
داده اند، ش��ركت هاي ان��ي ايتاليا، بي پ��ي بريتانيا، 
شفرون امريكا، شل هلند، انرژين و شيرون پتروليوم 
هس��تند. طارق الملا، وزير نفت مصر روز دوش��نبه 
گفت كه اين طرح براي حدود ۱۰ منطقه متعلق به 

اداره كل نفت مصر و ۱۳ منطقه متعلق به هلدينگ 
نفت مصر اس��ت. وي افزود كه ۱۰ منطقه از مجموع 
اين مناطق در صحراي غربي، دو منطقه در صحراي 
شرقي، ۷ منطقه در خليج سوئز و ۴ منطقه در درياي 

سرخ واقع شده است. 
وزير نفت مصر خاطرنشان كرد كه تمامي اطلاعات 
زمين شناس��ي و ژئوفيزيك و ني��ز مطالعات فني و 

منطقه اي اين مناطق در دسترس است. طبق اعلام 
اين وزير مصري، برنامه ريزي ش��ده ت��ا بازه دريافت 
پيش��نهادات براي اين مناقصه تا تاري��خ ۲۵ فوريه 

۲۰۲۴ ادامه يابد. 
ميزان توليد گاز مصر طي سال هاي گذشته به چيزي 
حدود ۶.۵ و ۷ ميليارد ف��وت مكعب گاز طبيعي در 

روز رسيده است.

معاون درآمد و امور مش��تركان ش��ركت آبفا خوزستان 
گفت: استفاده كنندگان غيرمجاز از آب در سطح شهرها 
و روس��تاهاي استان خوزس��تان در صورت عدم مراجعه 
براي رسمي كردن انشعاب آب و خريد اشتراك، مشمول 
پرداخت جريمه مي ش��وند .به گزارش ايلنا از وزارت نيرو، 
محسن درفشان گفت: در ۶ ماهه ابتداي سال جاري بيش 
از ۶ هزار فقره انشعاب غيرمجاز آب آشاميدني در شهرها 
و روستاهاي استان شناس��ايي، تعيين تكليف و با نصب 
كنتور تبديل به انشعاب مجاز شد . وي انشعابات غيرمجاز 

را معضلي براي تامين پايدار آب عن��وان كرد و افزود: اين 
انشعابات علاوه بر دامن زدن بر تشديد كم آبي ها، موجب 
آلودگي شبكه توزيع آب، كاهش طول عمر شبكه توزيع آب 
به علت سوراخ گيري غيراصولي، تضييع حقوق مشتركان 
قانونمند، افزايش هدررفت آب و تخريب دس��تگاه هاي 
اندازه  گيري آب شده و مشكلات تأمين آب را دامن مي زند.

درفش��ان تاكيد كرد: به منظور مديريت شبكه توزيع آب 
استان، پيمايش لحظه اي مشتركان با جديت در حال انجام 
است و گروه هاي سيار ش��ركت آب و فاضلاب خوزستان 

در تمامي ش��هرها و روستاهاي تحت پوشش با پيمايش 
لحظه اي ش��بكه توزيع، با متخلفان و هرگونه انش��عاب 
غيرمجاز آب به شدت برخورد مي كنند. معاون درآمد و امور 
مشتركان شركت آبفاي خوزستان افزود: خسارات مستقيم 
و غير مستقيم ناشي از اينگونه انشعابات باعث شده است كه 
طي سال هاي اخير شركت آب و فاضلاب استان نگاه ويژه اي 
به اين موضوع داشته و برخورد با عاملين برقراري اينگونه 

انشعابات را با انسجام بيشتري مورد پيشگيري قرار دهد.
درفشان به افرادي كه به صورت غيرمجاز از شبكه توزيع 

آب برداشت مي كنند، موكدا توصيه كرد: اينگونه افراد فقط 
تا پايان مهرماه سال جاري، فرصت دارند نسبت به قانوني 
كردن انشعاب و دريافت اشتراك به ادارات آب در شهرهاي 
استان مراجعه كنند در غير اين صورت از ابتداي آبان ماه 
جاري بدون هيچ بخش��ودگي مش��مول جرايم سنگين 
مالي خواهند ش��د. وي در پايان خاطر نش��ان كرد: مركز 
ارتباطات مردمي آبفا )سامانه ۱۲۲( به صورت شبانه روزي 
آماده دريافت گزارش هاي مردمي در رابطه با انشعاب هاي 

غيرمجاز است تا در اين زمينه اقدام لازم صورت گيرد.

تحليل

خبر كوتاه

صعود يك دلاري قيمت نفت

قيمت نفت در معاملات روز چهارشنبه بازار آسيا 
تح��ت تاثير دورنم��اي كمبود عرضه در آس��تانه 

زمستان، حدود يك دلار افزايش يافت.
بهاي معاملات نفت برنت با ۸۶ س��نت معادل ۰.۹ 
درصد افزايش، به ۹۴ دلار و ۸۲ سنت در هر بشكه 
رسيد. بهاي معاملات وس��ت تگزاس اينترمديت 
امريكا با ۸۶ سنت معادل ۰.۹ سنت افزايش، به ۹۱ 
دلار و ۲۵ سنت در هر بشكه رسيد. معاملات نفت 
برنت روز سه شنبه با ۰.۷ درصد افزايش و شاخص 

نفت امريكا با ۰.۸ درصد افزايش، بسته شده بود.
آمار صنعتي كه روز سه شنبه منتشر شد، نشان داد 
ذخاير نفت امريكا هفته گذشته، حدود ۱.۶ ميليون 
بشكه رش��د كرده اس��ت در حالي كه تحليلگران 
كاهش اين ذخاير به ميزان حدود ۳۰۰ هزار بشكه 

را پيش بيني كرده بودند.
با اين ح��ال، بازارها نگران ذخاير نف��ت امريكا در 
كاشينگ اوكلاهاما هستند كه هاب تحويل معاملات 
نفت است و شاهد كاهش نگران كننده سطح ذخاير 
به حداقل سطح عملياتي بوده است. كاهش بيشتر 
ذخاير در اين هاب، ممكن است باعث فشار صعودي 
روي بازارهاي نفت شود زيرا محدوديت عرضه ناشي 
از كاهش توليد داوطلبانه اوپك پلاس را تش��ديد 

خواهد كرد
لئون لي، تحليلگر شركت »سي ام سي ماركتس« 
در اين ب��اره گفت: قيمت نفت در بحبوحه محدود 
شدن عرضه، نسبتا قوي است. با اين حال، حمايتي 
كه قيمت ها از تمديد كاهش عرضه اضافي عربستان 
سعودي و روسيه پيدا كرده اند، ممكن است تا آخر 
سال محدود ش��ود. آمار اقتصادي كشورها در اروپا 
و امريكا هم اخيرا ضعيف ش��ده است. قيمت ها در 
اكتبر ممكن اس��ت نوساني شوند اما بعيد است در 
كوتاه مدت از مرز ۱۰۰ دلار عبور كنند. با اين حال، 

قوي خواهند ماند.
آمار رس��مي دولت امري��كا درب��اره ذخاير نفت، 
بعدازظهر روز چهارشنبه منتشر خواهد شد. هرچند 
بعضي از تحليلگ��ران انتظار دارند تعميرات پاييزه 
فصلي پالايشگاه ها، اندكي به رشد ذخاير نفت كمك 
كند اما سايرين نگران هستند كه تقاضاي صادراتي 

بالا، ممكن است باعث كاهش بيشتر ذخاير شود.
 ANZ همچني��ن، تحليلگ��ران گ��روه بانك��ي
خاطرنش��ان كردند ممنوعيت ص��ادرات بنزين و 
ديزل از سوي روسيه، به معناي فشار صعودي روي 

تقاضاي پالايشگاه ها براي نفت است.
بر اساس گزارش رويترز، روسيه با هدف تثبيت بازار 
داخلي و كنترل قيمت ها، هفته گذش��ته صادرات 
بنزين و ديزل به همه كش��ورهاي خارج از اتحاديه 

اقتصادي اوراسيا را ممنوع كرد.

كاهش صادرات نفت خام روسيه
صادرات نفت خام روسيه از طريق دريا به خاطر 
تعميرات و نگهداري بنادر ۱۰۰ هزار بشكه در روز 

در هفته گذشته كاهش يافته است.
ب��ه گزارش خبرگزاري تس��نيم به نق��ل از اويل 
پراي��س، اطلاع��ات ردياب��ي نفتكش ها نش��ان 
مي دهد صادرات نفت خام روسيه از طريق دريا 
به خاطر تعميرات و نگه��داري بنادر ۱۰۰ هزار 
بش��كه در روز در هفته گذشته كاهش يافته و به 
۳ ميليون بشكه در روز رس��يده است .صادرات 
دريايي نفت اين كش��ور ۱۰۰ هزار بشكه هم در 
يك ماه منتهي به ۲۴ سپتامبر پايين آمده و ۳.۲ 

ميليون بشكه در روز ثبت شده است.
پايانه صادرات نفت پريمورسك در درياي سياه 
ارس��ال محموله ه��اي نفت��ي را ۴ روز به خاطر 
تعميرات و نگهداري متوقف كرده، بدين ترتيب 
افزايش حجم ص��ادرات از بندر كازمينو در خاور 
دور روسيه در بالابردن صادرات نفت اين كشور 

بي تاثير بوده است.
صادرات نفت خام روسيه از طريق دريا از ابتداي 
ماه ج��اري ميلادي تا حالا ۶۴۰ هزار بش��كه در 
روز پايين ت��ر از رك��ورد ماه هاي آوري��ل و ژوئن 

بوده است.
روس��يه كاهش ص��ادرات نفت خ��ود را در ماه 
سپتامبر از ۵۰۰ هزار بشكه اي كه در اوت متعهد 
ش��ده بود، تا ۳۰۰ هزار بشكه در روز پايين آورد. 
مس��كو در اوايل ماه جاري كاه��ش توليد ۳۰۰ 
هزار بشكه اي خود را تا پايان ۲۰۲۳ تمديد كرد

تعطيلي پالايش��گاه هاي نفت روسيه هم در ماه 
سپتامبر به خاطر تعميرات و نگهداري ۴۴ درصد 
بيش��تر از م��اه اوت خواهد ب��ود. منابع صنعتي 
گ��زارش داده اند احتم��الًا ۴.۶۳۵ ميليون تن از 
ظرفيت پالايش��گاهي روسيه در اين ماه تعطيل 

مي شود.
با وج��ود افزايش صادرات نفت خام روس��يه در 
هفته هاي آينده، صادرات س��وخت اين كش��ور 
احتمالًا به طور موقت كاهش خواهد يافت و دليل 
آن ممنوعيت ص��ادرات بنزين و گازوئيل جهت 
تقويت بازار داخل است. قيمت سوخت در داخل 
روسيه به خاطر بالا رفتن قيمت نفت خام و ضعف 

ارز ملي اين كشور افزايش يافته است.



بر اس��اس گزارش مركز پژوهش هاي مجلس، ۹۹  درصد 
مالكيت و جريانات نقدي حاصل از درآمدها صنعت پالايشي 
در اختيار دولت بوده و سهم بخش  خصوصي تنها حدود يك  
درصد اس��ت. با وجود اين مساله و تسلط دولت بر صنايع 
مشخص نيست كه چرا با تصميمات خلق الساعه باعث زيان 
خود مي شود؟ همانطور كه گفته شد دولت سهم عظيم و 
بزرگي در پالايشگاه ها دارد و همين سهم باعث مي شود كه 
سود و زيانش نيز تغيير كند. يعني اگر مسوولان كشوري 
تصميم خلق الساعه بگيرند يا اينكه به پتروشيمي ها فشار 
بياورند عملا باعث زيان خود شده اند. البته اين سود مستقيما 
به جيب دولت نمي رود، بلكه شاهد نقش  آفريني نه چندان 
مطلوب نهاد و زيرمجموعه هاي دولتي در پتروشيمي ها 
هستيم. اين عدم مطلوبيت از شرايط حاصل مي شود؛ چراكه 
اين پتروشيمي از حق خود در برابر ناملايمات دفاع نمي كنند 
و در نهايت زيان سنگيني براي جامعه سهامداري و خود 
ش��ركت باقي مي ماند. مركز پژوهش هاي مجلس، سهم 
نهادهاي شبه       دولتي در اقتصاد و مختص صنعت پالايشي را 
منتشر و اعلام كرد: واكاوي ارقام مندرج در اين گزارش، نتايج 
قابل  توجهي دارد و گوياي سلطه بي       چون و چراي بخش 
دولتي بر مالكيت، كنترل و مديريت شركت هاي پالايش 
نفت است و بخش خصوصي نيز سهم ناچيزي از اين جريان 
دارد. در موضوع جريان نقدي حاصله از اين شركت ها نيز 
دولت و نهادهاي عمومي غيردولتي مذكور به همراه ساير 
نهادهاي عمومي غيردولتي نظير صندوق بازنشستگي 
كاركنان صنعت نفت، هيات امن��اي صرفه       جويي ارزي، 
صندوق بازنشستگي كاركنان بانك هاي ملي و ادغام       شده، 
بيمه اجتماعي روستاييان، عشاير و كشاورزان، بنياد شهيد 
 و امور ايثارگران و صندوق بازنشستگي كشوري، منتفعان 
اصلي صنعت پالايش نفت كشور هستند و بخش خصوصي 
س��هم كمتر از يك درصد در جريانات نق��دي حاصل از 
درآمدهاي صنعت پالايش را در اختيار دارد. پس همان گونه 
كه گفته شد هم مالكيت، كنترل و مديريت اين شركت ها 
در اختيار بخش دولتي است و هم جريانات نقدي حاصل 
از فعاليت اين ش��ركت ها نصيب بخش دولتي مي شود. 
براساس نتايج حاصل از اين گزارش كه به بررسي مالكيت 
و كنترل در ش��ركت هاي صنعت پالايش��ي مي پردازد، 
سازمان تامين اجتماعي 45 درصد، دولت در قالب شركت 
ملي پالايش و پخش فرآورده هاي نفتي 35 درصد، سهام 
عدالت 11 درصد و تامين اجتماعي نيروهاي مسلح )ساتا( 
نيز ۸ درصد از حق كنترل و مديريت صنعت پالايش نفت 
كشور را در اختيار دارند و بخش خصوصي نيز تنها مالك 

يك درصد از مديريت صنعت مذكور است.

    نگاهي به صنعت پالايشي
شركت هاي پالايش نفت در گروه فرآورده هاي نفتي، كك 
و س��وخت هسته       اي بازار بورس دس��ته بندي مي شوند. از 
1۰ شركت پالايشي فعال در كشور، 4شركت غيربورسي 
هستند. گفتني است براس��اس صورت هاي مالي 6       ماهه 
اول س��ال 14۰1، 6شركت بورس��ي پالايش نفت همگي 
س��ودده بوده       اند. شركت پالايش��ي نفت آبادان با ظرفيت 
اسمي پالايش 3۹۰ هزار بشكه نفت خام در روز در جايگاه 
اول قرار مي گيرد. پالايش نفت كرمانشاه با پالايش 22 هزار 
بشكه نفت خام، كمترين ظرفيت پالايش��ي را در بين 1۰ 
شركت پالايشي داراست. همانطور كه در بخش قبلي عنوان 
شد صنعت پالايش نفت كش��ور عمدتا در اختيار دولت و 
نهادهاي عمومي غيردولتي است و بخش خصوصي سهم 
ناچيزي از صنعت مذكور را در اختيار دارد. به غير از پالايشگاه 
كرمانشاه كه ۸۰ درصد سهام آن در فرآيند خصوصي       سازي 
ب��ه بخش خصوصي واگذار ش��ده، ۹ پالايش��گاه ديگر در 
مالكيت دولت و نهادهاي عمومي غيردولتي است. دولت از 
طريق شركت پالايش و پخش فرآورده هاي نفتي، سازمان 

تامين اجتماعي از طريق شركت سرمايه گذاري نفت، گاز و 
پتروشيمي تامين، سهام عدالت، سازمان تامين اجتماعي 
نيروهاي مسلح از طريق شركت هاي سرمايه گذاري تجاري 
شس��تان و غدير، صندوق بازنشس��تگي و ازكارافتادگي 
بانك هاي ملي و بانك هاي ادغام       ش��ده از طريق ش��ركت 
سرمايه گذاري غدير، صندوق بازنشستگي كاركنان صنعت 
نفت از طريق شركت سرمايه گذاري اهداف و هيات امناي 
صرفه       جويي ارزي از طريق ش��ركت آواي پرديس سلامت 
از بازيگران اصلي بازار پالايش نفت هس��تند. بررسي سهم 
نهادهاي مختلف از جريان       هاي نقدي صنعت پالايش نشان 
مي دهد كه دولت در رتبه اول سهم از جريان هاي نقدي قرار 
دارد )27 درصد( و پس از آن تامين اجتماعي و سهام عدالت 
با سهم       هاي 2۰ و 15 درصدي از جريان نقدي در رتبه دوم و 
سوم قرار مي گيرند. صندوق بازنشستگي كاركنان صنعت 
نفت با س��هم كمتر از ۸ درص��دي از جريان نقدي صنعت 
پالايشي، در جايگاه بعدي قرار مي گيرد. تامين اجتماعي 
نيروهاي مسلح حدود 3 درصد، هيات امناي صرفه جويي 
ارزي و صندوق بازنشستگي، وظيفه، پس       انداز و ازكارافتادگي 
بانك هاي ملي و ادغام       شده حدود 2 درصد و بخش خصوصي، 
صندوق بيمه اجتماعي روستاييان، عشاير و كشاورزان، بنياد 
شهيد  و امور ايثارگران و صندوق بازنشستگي صنعت نفت 
هريك حدود يك درصد از جريان       هاي نقدي صنعت پالايش 
نفت كشور سهم دارند. نكته       اي كه در اينجا بايد مورد توجه 
قرار گيرد اين اس��ت كه تقريبا ترتيب سهم از جريان       هاي 
نقدي مانند كنترل و مديريت صنعت پالايش كشور است. به 
استثناي تامين اجتماعي كه از رتبه اول در كنترل و مديريت 
به رتبه دوم در جريان هاي نقدي رسيده و تنها ميزان سهم       ها 
كاهش پيدا كرده است. براي مثال سهم 35 درصدي دولت 
از مديريت و كنترل صنعت پالايشي، به 27 درصد در جريان 
نقدي كاهش پيدا كرده اس��ت. علت كاهش سهم مذكور 
اين است كه اكثر شركت هاي پالايشي كه در اين گزارش 
موردبررسي قرارگرفته       اند، بورسي هستند و سهام شناور دارند 
و به همين دليل بخشي از جريان       هاي نقدي به سهامداران 
خرد خواهد رس��يد  و به اين دليل س��هم دولت و نهادهاي 
عمومي غيردولتي از جريان       هاي نقدي كمتر از سهم كنترلي 
و مديريتي آنهاست. بيشترين ظرفيت پالايش نفت خام در 
كشور در اختيار دولت است. دولت از طريق شركت پالايش 
و پخش فرآورده هاي نفتي، سهامدار پالايشگاه هاي نفت 

آبادان، امام خميني، كرمانشاه و پالايشگاه ميعانات گازي 
خليج فارس است. دولت مالك 1۰۰ درصدي پالايشگاه نفت 
آبادان است كه بالاترين ظرفيت اسمي پالايش نفت خام را در 
بين 1۰ شركت پالايش نفت داراست. همچنين 1۰۰ درصد 
واحدهاي ممتاز صندوق س��رمايه گذاري پالايش يكم در 
اختيار شركت ملي پالايش و پخش فرآورده هاي نفتي است 
و بر همين اساس مديريت صندوق مذكور كاملا در اختيار 
دولت اس��ت. بنابراين مي توان گفت كه نهادهاي عمومي 
غيردولتي به صورت غيرمستقيم و از طريق برخي شركت هاي 
س��رمايه گذاري زيرمجموعه خود، مالكيت پالايشگا       هاي 
كشور را در اختيار دارند. در تخمين سهم نهادهاي عمومي 
غيردولتي و دولت از بازار پالايش نفت نيز ۹۹ درصد كنترل 
و مديريت صنعت پالايشگاهي در اختيار دولت و نهادهاي 
عمومي غيردولتي است و سهم بخش خصوصي از كنترل 
صنعت مذكور تنها حدود يك درصد است. در حق جريان 
نقدي نيز دولت و نهادهاي عمومي غيردولتي مذكور به همراه 
ساير نهادهاي عمومي غيردولتي نظير صندوق بازنشستگي 
كاركنان صنعت نفت، هيات امناي صرفه جويي ارزي، صندوق 
بازنشس��تگي كاركنان بانك هاي ملي و ادغام شده، بيمه 
اجتماعي روستاييان، عشاير و كشاورزان، بنيادشهيد  و امور 
ايثارگران و صندوق بازنشستگي كشوري، منتفعان اصلي 
صنعت پالايشگاهي كشور هستند و بخش خصوصي سهمي 

كمتر از يك درصد را داراست.

    بازار در روزي كه گذشت
طي معاملات آخرين روز كاري هفته يعني چهارشنبه 5 
مهر ماه، شاخص كل بورس تهران 25۰ واحد نسبت به روز 
كاري گذشته بالاتر ايستاد و به سطح 2 ميليون و ۹7 هزار و 
۹77 واحد رسيد. شاخص كل هم وزن بورس نيز با رشد تراز 
هزار و 23۸ واحد در رقم 71۸ هزار و 624 واحدي ايستاد.
شاخص كل فرابورس با رشد 1۰۰ واحدي به رقم 26 هزار 
و 1۰6 واحد رسيد. همچنين شاخص هم وزن فرابورس با 
افزايش تراز ۸6۸ واحدي به سطح 12۹ هزار و 31۸ واحد 
رسيد. اكوايران نوشت كه در اين روز هفتمين روز معاملاتي 
متوالي با خروج سرمايه حقيقي از بورس تهران بود. در انتهاي 
معاملات روز اخي��ر برآيند جريان پول حقيقي منفي 24 
ميليارد تومان بود كه به نسبت روند روز معاملاتي گذشته با 
كاهش شدت همراه بود. نماد خبنيان بيشترين خروج پول 

حقيقي را داشت كه ارزش آن 37 ميليارد تومان بود. پس از 
خبنيان، نمادهاي فملي، فولاد، وپاسار و غدشت بيشترين 
خروج پول حقيقي را داشتند.در سوي ديگر، بيشترين ورود 
پول حقيقي به نمادهاي حتوكاح و وسپهرح تعلق داشت و 
پس از اين دو، نمادهاي وپاسارح، وآيند و وبملت بيشترين 
ورود را داشتند. روز چهارشنبه نمادهاي تاپيكو، تاصيكو و 
وبملت نمادهاي سبزپوش بورس بودند كه بيشترين اثر را 
در رشد شاخص كل بورس داشتند.در مقابل كگل، فولاد 
و ونيكي از نمادهاي قرمز بودند كه اثر منفي بر ش��اخص 
داش��تند.در فرابورس نيز نمادهاي خاور، وسپهر و دماوند 
بيش��ترين اثر افزايشي را بر ش��اخص داشتند و نمادهاي 
غصينو، ارفع و ساوه بيشترين اثر كاهنده را بر شاخص كل 
فرابورس داشتند. در بين نمادهاي پرتراكنش بورس اين روز 
نماد تكاردان بيشترين تراكنش را داشت و خزاميا، سصفها 
و خ��ودرو در رتبه هاي بعدي قرار گرفتند. در فرابورس نيز 
دي، بمولد و خاور بيشترين تراكنش را داشتند. طي آخرين 
روز كاري هفته ارزش معاملات كل بازار سهام به 22 هزار و 
۸43 ميليارد تومان رسيد. ارزش معاملات اوراق بدهي در 
بازار ثانويه 15 هزار و 21 ميليارد تومان بود كه 66 درصد از 
ارزش كل معاملات بازار را در اين روز شامل مي شود. ارزش 
معاملات خ��رد نيز با افزايش 2۰ درصدي به نس��بت روز 
معاملاتي قبل به رقم 4 هزار و 62۰ ميليارد تومان رسيد. 
در معاملات اين روز نماد كگلح بيشترين ارزش معاملات 
بازار س��هام را به خود اختصاص داد كه ارزش معاملات آن 
463 ميليارد تومان بود. پس از كگلح، افران بيشترين ارزش 
معاملات را داشت و فردا رتبه سوم بيشترين ارزش معاملات 
را به خود اختصاص داد و پس از آن، دو نماد كيان و فيروزا در 
رتبه هاي بعدي بيشترين ارزش معاملات قرار گرفتند. در 
حجم معاملات نيز سهام كگلح با تعداد ۹65 ميليون سهم در 
صدر قرار گرفته است. حتوكاح در رتبه دوم بيشترين حجم 
معاملات بازار قرار گرفت و رتبه سوم به شستا تعلق داشت. 
دو نماد وبيمه و خودرو نيز در رتبه هاي بعدي بيشترين حجم 
معاملات بازار قرار داشتند. در معاملات چهارشنبه، 63 نماد 
صف خريد داشتند و 51 نماد با صف  فروش مواجه بودند. 
مجموع ارزش صف هاي خريد با افت 4 درصدي نسبت به 
روز كاري قبل به 216 ميليارد تومان كاهش يافت و مجموع 
ارزش صف هاي فروش نيز با كاهش 3۸ درصدي به 2۸4 

ميليارد تومان رسيد.
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رشد ۶۴ درصدي حجم معاملات 
بازار فيزيكي بورس انرژي

در واپس��ين ماه تابس��تان بيش از 737 ه��زار تن انواع 
حامل انرژي در تابلو نفت، گاز و سايرحامل هاي انرژي 
بورس انرژي مورد دادوس��تد قرار گرفت كه در مقايسه 
با مدت مشابه س��ال گذشته افزايش بيش از 64 درصد 
داشت.بورس انرژي ايران در شهريورماه امسال ميزبان 
دادوستدهايي به ارزش بيش از 1۸7 هزار و 7۰1 ميليارد 
ريال بود كه نس��بت به مدت مشابه سال گذشته از نظر 
حجم 64 درصد و از نظر ارزش 15۸ درصد رشد داشته 
اس��ت. ارزش ۸۰6 معامله انجام شده در اين تابلو بيش 
از 1۸6 ه��زار و 7۸5 ميليارد ريال ب��ود كه ۹۹.5 درصد 
ارزش كل معاملات بورس ان��رژي در اين ماه را به خود 
اختصاص داد.در اين ماه به دنبال رقم خوردن يك هزار 
و 5۰ معامل��ه، مالكيت انواع ف��رآورده هيدروكربوري، 
برق، اوراق سلف، قرارداد آتي، گواهي ظرفيت، گواهي 
سرمايه گذاري صندوق هاي قابل معامله و گواهي سپرده 
حامل هاي انرژي تغيير كرد. بورس انرژي در ماه ششم 
سال 14۰2 ش��اهد معاملات نزديك به 16 هزار ورقه 
سلف موازي با سررسيد يك سال و بيشتر در 2۰ معامله 
و به ارزش بيش از ب��ه ارزش 361 ميليارد ريال نيز بود. 
در ماه شهريور همچنين تبادل مالكيت 255 ميليون 
كيلووات ساعت به ارزش بيش از 26۰ ميليارد ريال در 
تابلو برق فيزيكي و بيش از 11۹ ميليون كيلووات ساعت 
به ارزش بيش از 1۰۹ ميليارد ريال در تابلو برق س��لف 
به ثبت رس��يد.در شهريور همچنين 16 قرارداد آتي به 
ارزش 425 ميليون ريال در بورس انرژي ايران معامله 
شد. در شهريورماه پررونق بورس انرژي بيشترين سهم 
از ارزش معاملات به فرآورده »نفت سفيد« به ارزش 54 
هزار و ۸3 تن تعلق گرفت. »گاز مايع« صادراتي دومين 
فرآورده با بيش��ترين ارزش معاملاتي در اين ماه بود و با 
2۹ هزار و 451 تن معامله بعد از نفت سفيد در جايگاه 
بعدي نشست. همچنين معاملات فرآورده هاي »نفتاي 
كامل« با 1۹ هزار و 123 تن، »نف��ت گاز« با 11 هزار و 
۹1۹ تن و »ميعانات گازي« ب��ا 11 هزار و 312 تن نيز 
در رتبه هاي سوم، چهارم و پنجم از نظر حجم معاملاتي 
در شهريورماه قرار گرفتند. در ماه ششم امسال، شركت 
پتروشيمي نوري با عرضه 364 هزار و 74۹ تن فرآورده 
عنوان بزرگ ترين عرضه كننده در بورس انرژي را به نام 
خود ثبت كرد. همچنين شركت پتروشيمي بوعلي سينا 
با بي��ش از 222 هزار و ۸12 ت��ن عرضه و پالايش نفت 
آبادان با 1۹۸ هزار و 5۰۰ تن عرضه رتبه هاي دوم و سوم 
بزرگ ترين عرضه كنندگان اين ماه را به خود اختصاص 
دادند.شركت هاي نفت ستاره خليج فارس با 13۰ هزار 
و 52۰ تن و پالايش نفت امام خميني با ۸4 هزار و 25۰ 
تن در رتبه هاي چهارم و پنجم عرضه كنندگان بزرگ در 
اين ماه معاملاتي بورس انرژي قرار گرفتند. در آخرين 
ماه تابستان، شركت نفت ستاره خليج فارس 15۸ هزار 
و 4۰۰ ت��ن از فرآورده هاي خود را از طريق بورس انرژي 
فروخت و جايگاه نخست را در فهرست فروشندگان برتر 
بورس انرژي از آن خود كرد. دومين شركت با بيشترين 
حجم معامله از طريق بورس انرژي نيز پالايش نفت امام 
خميني با ۸2 هزار و 5۰۰ تن بود.شركت پالايش نفت 
لاوان ب��ا 7۹ هزار تن فروش فرآورده نيز در رتبه س��وم 
فهرست برترين فروشندگان اين ماه قرار گرفت. جايگاه 
چهارم و پنجم برترين فروشندگان بورس انرژي در اين 
ماه را نيز شركت هاي شركت ملي نفت ايران با 57 هزار و 
471 تن و پالايش نفت آبادان با 4۹ هزار و 2۰۰ تن به نام 
خود ثبت كردند. افزون بر اين در تابلو برق سبز بيش از دو 
ميليون و كيلووات ساعت برق به صورت فيزيكي و بيش 
از پنج ميليون كيلووات ساعت برق به صورت سلف معامله 
شد كه در مجموع ارزشي بيش از 115 ميليارد ريال را 
رقم زد. با پايان يافتن شهريور ماه، ارزش كل معاملات 
فصل تابستان بورس انرژي به 451 هزار و 142 ميليارد 
ريال رسيد كه در اين بين در مقايسه با مدت مشابه سال 
گذشته، تالار برق سبز بخشي از رونق معاملات اين مدت 
را به خود اختصاص داد.آمار معاملات برق سبز تابستان 
حاكي از آن است كه بيش از 71 ميليون كيلووات ساعت 
برق به ارزش 2 هزار و 1۰۰ ميليارد ريال در اين مدت مورد 
دادوستد قرار گرفت. در دومين فصل سال شركت نفت 
ستاره خليج فارس با فروش 337 هزار و ۸۸۰ تن فرآورده 
هيدروكربوري توانست صدرنشين فهرست معامله گران 

تابستان 14۰2 در بورس انرژي شود.

نبض متغيرهاي اثرگذار
بر بورس

بورسان| سروش منصور، كارش��ناس بازار سرمايه 
معتقد است، انتش��ار گزارش هاي 6 ماهه در سال هاي 
گذشته نشان داد كه مي تواند نقش محرك رشد بازار 
را در كوتاه مدت و به صورت مقطعي بازي كند. رش��د 
تك نمادها و صنايعي كه افزايش توليد، فروش و ثبات 
سودآوري بيش��تري داشتند و توانستند حاشيه سود 
بالاتري ايجاد كنند طبعا نمود بيشتري از رشد خواهند 
داش��ت. وي ادامه داد: صنايعي همچون پالايشگاهي 
و فرآورده هاي نفتي را مي ت��وان در زمره گروه هايي با 
پتانسيل بالا طبقه بندي كرد. در واقع افزايش قيمت نفت 
در پي كاهش توليد عربستان و روسيه توانست در سطوح 
بالايي دوام آورد. اين رويداد باعث شد كه كرك اسپردها 
بهبود پيدا كنند. منصور گفت: صنعت فعاليت هاي چند 
رشته اي نيز در ادامه شرايط مطلوبي خواهند داشت اين 
گروه به دليل دريافت سود زير مجموعه هاي خود معمولا 
با كاهش P/E همراه ش��ده و جذاب تر به نظر خواهند 
رسيد. اين كارشناس بازار سرمايه تصريح كرد: در نماد 
معاملاتي »شستا« موضوع تجديد ارزيابي نيز مطرح 
است. اساسا موضوع تجديد ارزيابي در كنار گزارش هاي 
6 ماهه مي تواند محرك ديگري براي بازار محسوب شود. 
وي تصريح كرد: صنعت بانك داري هم از جذابيت هاي 
قابل توجهي برخوردار است. تغيير نرخ مبناي تسعير ارز 
در ترازنامه بانك ها هنوز مشاهده نشده است. اين مهم 
مي تواند صنعت بانك را مستعد رشد كند. منصور بيان 
كرد: شركت هايي نظير شستا، وغدير گزينه هاي جذابي 
براي سرمايه گذاري هستند. نماد وسبحان نيز از بعد 

ريالي و دلاري مستعد رشد است.

پذيره نويسي پروژه بيواتانول 
در بورس ۸ مهر

معاون نوس��ازي و بهره برداري ايدرو در همايش 
معرفي سهام شركت سوخت سبز زاگرس با نماد 
»شگس��تر« به عنوان نخس��تين شركت سهامي 
عام پ��روژه افزود: وظيفه ايجاد صنايع و توس��عه 
صنعتي ماموري��ت خاص اي��درو در بيش از پنج 
دهه اخير بوده اس��ت كه اين روند در حال حاضر 

هم ادامه دارد.
س��عيد جعفري ابراز اميدواري كرد با استفاده از 
مكانيزم سهام عام پروژه مسير براي تكميل هر چه 

سريع تر پروژه هاي نيمه تمام هموار شود.
مديرعامل شركت گسترش سوخت سبز زاگرس 
ه��م در اين همايش گف��ت: با توجه ب��ه افزايش 
روزافزون آلودگي هوا، ايدرو به عنوان بزرگ ترين 
سازمان توسعه اي صنعت كشور بررسي و مطالعه 
طرح توليد سوخت هاي زيستي را در دستور كار 
خود قرار داد كه در نتيجه آن تاس��يس ش��ركت 

گسترش سوخت زاگرس بوده است.
كيوان شيداني تصريح كرد: در همين راستا شركت 
سوخت سبز زاگرس با ساخت دو زيست پالايشگاه 
توليد بيواتانول س��وختي و كنجاله تخميري در 
شهرس��تان هاي كرمانشاه و باش��ت و همچنين 
با بومي س��ازي دان��ش فني احداث اين زيس��ت 
پالايشگاه از شركت هاي معتبر اروپايي، استفاده 
حداكثري از توان توليد و دانش فني س��ازندگان 
داخلي را در دس��تور كار خود قرار داده است و در 
حال حاضر بي��ش از 7۰ درص��د تجهيزات مورد 
نياز زيست پالايشگاه از س��ازندگان داخلي قابل 

تامين است.
وي با اش��اره به مراحل س��اخت پروژه بيواتانول 
كرمانشاه به عنوان نخس��تين زيست پالايشگاه 
خاورميان��ه، افزود: اين پالايش��گاه با پيش��رفت 
فيزيك��ي ۹5 درص��دي در نيمه دوم امس��ال به 

بهره برداري مي رسد.
وي خاطرنش��ان كرد: طرح بيو اتانول شهرستان 
باشت اس��تان كهگيلويه و بويراحمد، ديگر طرح 
شركت گسترش سوخت سبز زاگرس است كه با 
پيشرفت فيزيكي 15 درصدي در سال 14۰5 به 
بهره برداري خواهد رسيد. استفاده از سوخت هاي 
زيستي به عنوان منبع پاك و تجديد پذير انرژي 
سال هاس��ت كه مورد توجه جدي ق��رار گرفته و 
در آينده پيش بيني مي ش��ود بخش مهم و عمده 
تامين انرژي جهان بر پايه سوخت هاي زيستي و 

انرژي هاي نو و تجديدپذير استوار باشد.

كاهش نرخ نوردكاران را
به رينگ فولاد آورد

اكوايران| اس��تقبال ن��وردكاران از عرضه هاي 
ش��مش فولاد در هفته ابتدايي مهر ماه با كاهش 
جزئي قيمت ه��اي پايه افزايش داش��ت و به اين 
ترتيب حجم فروش هفتگي اين محصول نسبت 
به عرضه به 67 درصد رسيد؛ اين در حالي بود كه 
ظرف هفته پاياني شهريور ماه 44 درصد عرضه ها 
معامله ش��ده بود. در اولين هفته از مهر ماه 135 
هزار و 45۰ تن ش��مش ف��ولاد از رينگ صنعتي 
بورس كالاي ايران م��ورد معامله قرار گرفت و به 
اين ترتيب كاهش جزئي قيمت پايه باعث شد تا 
علي رغم خروج متقاضيان سرمايه اي از اين بازار، 
مجدد رينگ شمش رنگي از رونق را به خود ببيند.
2۰1 ه��زار و 325 تن ش��مش ف��ولاد در رينگ 
صنعتي بورس كالا در اولين هفته مهر ماه عرضه 
شد؛ براي اين محصول تقاضايي بالغ بر 1۸3 هزار 
تن به ثبت رسيد كه در نهايت به فروش 135 هزار و 
45۰ تن محصول از اين بازار انجاميد. به اين ترتيب 
در اين بازه زماني حدود 67 درصد عرضه معامله 
شد؛ اين در حالي بود كه ظرف هفته پاياني شهريور 
ماه تنها 44.7 درصد عرضه شمش فولاد از رينگ 

صنعتي بورس كالا معامله شده بود.
بررسي داده هاي هفتگي معاملات شمش فولاد از 
رينگ صنعتي بورس كالا از آن حكايت دارد كه در 
اغلب هفته ها ظرف تابستان امسال نسبت عرضه 
به حجم معامله در محدوده 75 تا ۸5 درصد نوسان 
داشته است و بنابراين ظرف 2 هفته اخير از حجم 

خريد شمش در اين بازار كاسته شده است.
منوط شدن ثبت س��فارش خريد شمش فولاد از 
رينگ صنعتي بورس كالا به دارا بودن كد بهين ياب 
با خروج متقاضاين س��رمايه اي از رينگ صنعتي 
بورس كالا به افت حجم فروش منجر شده است كه 
اين روند در هفته پاياني شهريور ماه نمود بيشتري 

داشته است.
ش��مش فولاد با قيمت پايه اي در ب��ازه 1۸ هزار و 
۹۰۰ تومان تا 2۰ هزار و 2۰۰ تومان رهسپار بازار 
فيزيكي بورس كالاي ايران شد؛ كف و سقف قيمت 
پايه نس��بت به نرخ پايه در هفته قبل افتي اندك 
داشت؛ اما همين كاهش محدود نرخ پايه محرك 

خريد در هفته جاري بود.
ميانگين نرخ فروش شمش فولاد از رينگ صنعتي 
ب��ورس كالا به 1۹ ه��زار و 52۰ تومان رس��يد. با 
احتس��اب ماليات ارزش اف��زوده و كارمزد اركان 
بورس، نرخ تمام ش��ده براي عرضه شمش فولاد 
در بازار به 21 هزار و 4۰۰ تومان مي رسد. متوسط 
هزينه حمل ش��مش فولاد ب��ه واحدهاي نوردي 
حدود هزار تومان به ازاي هر كيلوگرم است؛ با در 
نظر گرفتن هزينه تبديل 1.1 درصدي نرخ تمام 
شده ميلگرد توليدي با اين شمش برابر 24 هزار و 
7۰۰ تومان خواهد بود. بنابراين همچنان ميلگرد 
در حال كف سازي در نزديكي مرز 25 هزار تومان 
است. اين در حالي است كه در شرايط كنوني اين 
محصول در ب��ازار آزاد تهران با همين نرخ معامله 
مي شود. بنابراين قيمت تمام شده ميلگرد حامي 

رشد بهاي اين محصول در ميان مدت است.

»تعادل«بررسيميكند

سر بخش خصوصي بي كلاه ماند

اختلاف بر سر قيمت گذاري دستوري
تبعات خارج كردن عرضه برخي محصولات از بورس كالا 
نه تنها ممكن است نتيجه دلخواه دولت را به همراه نداشته 
باشد، بلكه احتمال بروز انحصار و زيان شركت ها و سهامداران 
وجود دارد.در حال حاضر موضوع عرضه يا عدم عرضه برخي 
محصولات در بورس كالا به اختلاف برخي مسوولان تبديل 
شده است در شرايطي كه بورس كالا در دنيا به عنوان يك 
بازار شفاف تعريف شده و خريدار و فروشنده مشخص دارد و 
امكان رديابي كالاها در آن وجود دارد. در شرايطي كنوني كه 
اقتصاد شركت ها به دليل قيمت گذاري دستوري زبان هاي 
فراواني ديده بايد سياست هاي دولت در مسير تقويت بورس 
كالا باشد.به گفته عليرضا سادات در شرايط كنوني ثبات 
بازارها در صورتي اتفاق مي افتاد كه عرضه و تقاضا به حالت 
تعادل برسد و اين موضوع از طريق مكانيسم بازار محقق 
مي شود يعني خريدار و فروشنده براي قيمت كالا به توافق 
برسند تا عرضه رشد كند و به موازات آن توليد هم بهبود 
پيدا كند. يك كارشناس بازار سرمايه در گفت وگو با بازار با 
اشاره به اينكه قيمت گذاري دستوري در سال هاي گذشته 
منجر شده بسياري از شركت ها زيان ده شوند، گفت: به طور 
قطع هر زمان عرضه كالايي از بورس خارج شده به سمت 
انحصار رفته و عده كمي از آن س��ودهاي كلاني برده اند. 
عليرضا سادات با بيان اينكه دولت قيمت گذاري دستوري 
به دنبال كنترل قيمت هاس��ت اما در عمل اين اتفاق هم 
نيفتاده اس��ت، افزود: در ش��رايط كنوني ثبات بازارها در 
صورتي اتف��اق مي افتاد كه عرضه و تقاضا به حالت تعادل 
برسد و اين موضوع از طريق مكانيسم بازار محقق مي شود 
يعني خريدار و فروشنده براي قيمت كالا به توافق برسند 
تا عرضه رشد كند و به موازات آن توليد هم بهبود پيدا كند. 
او با تاكيد بر اينكه دولت براي اينكه بتواند تورم را كنترل 
كند در شرايط كنوني بايد نقدينگي را مهار كند و توليد كالا 
را افزايش دهد، تصريح كرد: به همين دليل خروج برخي 
كالاها از بورس كالا نه تنها به مشكل بازار كمك نمي كند، 

بلكه به معناي بازگشت انحصار و قيمت گذاري دستوري 
است و در اين حالت برخي شركت ها ناچار به كاهش توليد 
خواهند ش��د و در ادامه چرخه جديدي از كاهش توليد و 

گراني بروز خواهد كرد.

    زيان قيمت گذاري براي اقتصاد كشور
در سال هاي اخير قيمت گذاري دستوري براي بازار خودرو 
و برخي محصولات شوينده و... وجود دارد و همين مساله 
منجر شده اين ش��ركت ها دچار زيان ش��وند و در مقابل 
محصولاتي مانند سيمان و فولاد كه چند سال گذشته با ورود 
به بورس كالا از زيان خارج شده اند در مقطع كنوني متهم به 
گراني در نتيجه عرضه در بورس كالا هستند و حالا برخي 
دستگاه هاي دولتي به دنبال فشار براي بازگشت برخي از اين 
كالاها به چرخه قيمت گذاري دستوري هستند، در حالي كه 
قيمت گذاري براي اقتصاد كشور و به ويژه شركت هاي حاضر 
در بورس بسيار زيان آور است. حميد علما معتقد است كه 

قيمت گذاري اجباري يا دستوري تخصيص بهينه منابع در 
اقتصاد را به هم مي ريزد و منجر به كمبود كالاها و خدمات 
در اقتصاد مي شود و سطح رفاه اجتماعي را كاهش مي دهد. 
كارش��ناس بازار سرمايه با اش��اره به اينكه قيمت گذاري 
دستوري يا اجباري تاثير مستقيم بر اقتصاد كلان خواهند 
گذاشت، گفت: دولت ها متولي و تصميم گيرنده براي قيمت 
كالاها مي ش��وند و با اين مداخله نظام عرضه و تقاضا را در 
قيمت گذاري از بين مي برند و اين مساله در كوتاه مدت تورم 
را كنترل مي كند و از تغييرات ناگهاني قيمت جلوگيري شود، 
اما اين مداخله براي اقتصاد بسيار پرهزينه خواهد بود. حميد 
علما با بيان اينكه قيمت گذاري اجباري يا دستوري منجر به 
كاهش توليد، كاهش كيفيت كالاها و خدمات در اقتصاد 
خواهد شد، افزود: همچنين اين موضوع خلاقيت و رقابت 
را در بازارها پايين خواهد آورد، زيرا انگيزه توليد و سودآوري 
را از بين مي برد. اين كارشناس بازار سرمايه با تاكيد بر اينكه 
سابقه قيمت گذاري دستوري در جنگ جهاني دوم منجر 

به كمبود و صف هاي طولاني بنزين و انرژي در امريكا شد، 
تصريح كرد: قيمت گذاري اجباري يا دستوري تخصيص 
بهينه منابع در اقتصاد را به هم مي ريزد و منجر به كمبود 
كالاها و خدمات در اقتصاد مي شود و سطح رفاه اجتماعي 
را كاهش مي دهد؛ همچني��ن افزايش فقر و بيكاري نيز از 
نتايج قيمت گذاري دستوري در اقتصاد هستند. پيش بيني 
مي شود كه دولت همچنان به ادامه عرضه برخي كالاها در 
بورس كالا ادامه دهد، هرچند اين احتمال هم وجود دارد 
مانند سياست كنترل نرخ خوراك پتروشيمي ها سياست 
جديدي در قب��ال محصولاتي كه در ب��ورس كالا عرضه 
مي شوند تدوين ش��ود و از اين محدوديت ها در معاملات 
آزاد بورس كالا به وجود آيد. به گفته اين فعال بازار سرمايه؛ 
قيمت گذاري دستوري در اقتصاد باعث ايجاد رانت و توليد 
ثروت فاسد براي كساني كه رانت دارند، مي شود و منجر به 
نفوذ بيشتر اين باندها در اقتصاد خواهد شد و اين باندها با نفوذ 
حاصل از اين رانت ها تصميمات اقتصادي را به سمت منافع 
خود و بر عليه منافع جمعي هدايت خواهند كرد و چرخه 
رشد فساد در كشور بيشتر خواهد شد. علما با بيان اينكه در 
مجموع قيمت گذاري دستوري و اجباري اگر چه در طول 
تاريخ توسط دولت هاي مختلف با نيت خير انجام گرفته، اما 
عواقب آن ناگوار بوده است، تصريح كرد: در برخي دولت ها 
مسوولان اقتصادي كشور به منظور جلوگيري از آثار زيان 
بار اين پديده قوانين ضد دستوري و غير رقابتي را وضع كنند 
و از وضع دستورالعمل هايي كه نظام عرضه و تقاضا را مختل 
مي كند، جلوگيري كنند. براساس اين گزارش پيش بيني 
مي شود كه دولت همچنان به ادامه عرضه برخي كالاها در 
بورس كالا ادامه دهد، هرچند اين احتمال هم وجود دارد 
مانند سياست كنترل نرخ خوراك پتروشيمي ها سياست 
جديدي در قب��ال محصولاتي كه در ب��ورس كالا عرضه 
مي شوند تدوين شود و از اين محدوديت هاي در معاملات 

آزاد بورس كالا به وجود  آيد.



گروه راه و شهرسازي|
همزمان ب��ا وتوي ايده وزير راه و شهرس��ازي براي خروج 
سيمان و فولاد از بورس كالا توسط وزارتخانه هاي اقتصاد 
و صمت، برداش��ت 2 ميليارد دلار از صندوق توسعه ملي 
براي تأمين مالي مسكن دولتي كليد خورد. به اين ترتيب، 
دو مساله ارزان سازي نهاده هاي ساختماني و تامين مالي 
مسكن دولتي كه طي يك هفته اخير در رسانه ها بازتاب 
چشمگيري داشت، به نوعي از سوي دولت حل و فصل شد.
به گزارش »تعادل«، ماجرا از ديوارنگاره ميدان وليعصر)عج( 
آغاز شد. ديوار نگاره اي كه بانك ها را به بنگاهداري و ملاكي 
متهم مي كرد. اين ديوارنگاره اما با واكنش منفي بانك ها 
مواجه ش��د و پس از سه روز اكران، از نمايش بيشتر آن به 
عموم مردم صرف نظر شد. ابراهيم رييسي، رييس دولت 
س��يزدهم اما روز دوش��نبه هفته جاري در شوراي عالي 
مسكن به نوعي ايده ديوارنگاره ميدان وليعصر را تكرار كرد، 
همزمان مهرداد بذرپاش، ايده لزوم خروج سيمان و فولاد 
از بورس كالا را مطرح كرد و خبرگزاري هاي همسو با دولت 
نيز به اين مس��اله دامن زدند. ديروز اما احسان خاندوزي، 
وزير امور اقتصادي و دارايي اين مس��اله را رد كرد و گفت 
كه وزارتخانه هاي اقتصاد و صمت موافق معامله سيمان و 
فولاد در بورس كالا هستند و دولت برنامه اي براي خروج 
اين دو كالا از بورس كالا ندارد. ديروز همچنين با انتش��ار 
خبر برداشت 2 ميليارد دلاري از صندوق توسعه ملي براي 
تامين مسكن دولتي، به نظر رسيد كه دولت تلاش دارد در 
كوتاه مدت و براي پيش بردن تامين مالي بخش كوچكي 
از طرح س��اخت 4 ميليون آپارتمان در 4 سال و در حالي 
كه بانك ها تواني براي تسهيلات دهي ندارند، خود كمي 
بار بانك ها را س��بك كند. بر اس��اس اين گزارش، مهرداد 
بذرپاش، وزير راه و شهرس��ازي هفته گذشته از پيشنهاد 
اين وزارت خانه مبني بر خروج س��يمان و فولاد از بورس 
كالا براي كاهش قيمت تمام شده مسكن رونمايي و قول 
بررسي آن در جلسه شوراي عالي مسكن را داد. در جلسه 
شوراي عالي مسكن در روز دوشنبه هفته جاري نيز مقرر 
شد، اين پيشنهاد با حضور كارشناسان 3 وزارتخانه مورد 
بررس��ي قرار گرفته و نتايج براي تصميم گيري در اختيار 
رييس جمهور قرار گيرد. در جلسه شوراي عالي مسكن كه 
به رياست رييس جمهور تشكيل شده بود، حتي رييس اين 
جلسه به طور تلويحي از ايده بذرپاش حمايت كرد. رييسي 
يكي از اقدامات بسيار مهم و ضروري براي موفقيت طرح 
نهضت ملي مس��كن را كاهش قيمت تمام شده ساخت 

مسكن عنوان كرد و افزود: همه تلاش دستگاه هاي اجرايي 
مربوطه معطوف به كاهش قيمت هزينه ساخت از فولاد و 
سيمان گرفته تا ساير تجهيزات ساختماني باشد، چرا كه هر 
چه قيمت ساخت كمتر باشد به نفع مردم است. در چنين 
شرايطي بود كه بذرپاش گفت كه با توهين ها از ايده خروج 
سيمان و فولاد از بورس كالا عقب نشيني نمي كنم. وزير 
راه و شهرسازي با اش��اره به اينكه در بورس كالا فولاد 4۰ 
درصد گران تر عرضه مي شود، گفت: وظيفه بورس تنظيم و 
مديريت بازار است نه اينكه عامل گراني مصالح ساختماني 
باشد. بذرپاش با بيان اينكه »اظهاراتم درباره گراني فولاد و 
سيمان در بورس كالا كارشناسي بود«، اظهار كرد: نمي دانم 
چرا بورسي ها به من و دولت توهين مي كنند و افراد بورسي 
در پاسخ به اظهاراتم فحاشي مي كنند كه البته مهم نيست 
و اشكالي ندارد. وي با ابراز اينكه »با خروج خودرو از بورس 
كالا شاهد اتفاقات خوبي در اين بخش بوديم و معتقدم اين 
اتفاق براي س��يمان و فولاد هم مي افتد«، افزود: چرا بايد 
سيمان و فولاد با قيمت جهاني در داخل فروخته شود؟ وزير 
راه و شهرسازي با طرح اين پرسش كه دليل افزايش قيمت 
ميلگرد چيست و چرا فولاد از طريق بورس كالا گران تر به 
دست مصرف كننده مي رسد، تصريح كرد: در پروژه هاي 
نهضت ملي مس��كن قيمت زمين را به صفر رسانده ايم و 
با وجود آنكه نمي توانيم دس��تمزدها را كاهش دهيم اما 
مي توانيم در بخش مصالح ساختماني اين كار را انجام دهيم. 
وزير راه و شهرسازي با يادآوري اينكه قيمت زمين در نهضت 
ملي مسكن صفر است، گفت: براي كاهش قيمت تمام شده 

پروژه هاي نهضت ملي مسكن در بخش مصالح مي توانيم 
قيمت را كاهش دهيم. عرضه س��يمان و فولاد در بورس 
كار غلطي است و برخي بورسي ها در اين باره اصرار نكنند، 
البته چنانچه به اين كار اصرار دارند بايد قيمت پايه عرضه 
تغيير كند. كارشناسان اقتصادي اما نظري برخلاف نظرات 
بذرپاش داشته و دارند. در همين رابطه، حسين دروديان، 
اقتصاددان گفته بود: يكي از مهم ترين دلايل تصميم وزارت 
راه و شهرس��ازي براي حذف سيمان و فولاد از بورس كالا 
ترس از افزايش قيمت است، اما خروج سيمان و فولاد در 
كوتاه مدت از بورس كالا مي تواند به افزايش تورم دامن بزند. 
اين اقتصاددان در تشريح روند افزايش قيمت بازار آزاد در 
نتيجه خروج سيمان و فولاد از بورس كالا، اظهار كرده بود: 
در حال حاضر هر متقاضي با داشتن شرايط خريد از بورس 
كالا مي تواند نسبت به حضور در بازار و ثبت تقاضا اقدام كند، 
اما زماني كه شما كالا را                              از بورس خارج مي كنيد، تنها عده اي 
خاص مي توانند به آن دسترسي پيدا كنند و مسير رسيدن 
محصول به دست مصرف كننده نهايي، طولاني و در نتيجه 

قيمت افزايش پيدا مي كند.

   دولت برنامه اي ندارد
ديروز اما وزير اقتصاد نيز همصدا با كارشناسان اقتصادي 
گفت، سيمان بايد هم چنان در بورس عرضه شود.  خاندوزي 
بيان كرد: با توجه به اينكه مساله بورس كالا به عنوان بستر 
شفاف نظام توزيع كالاهاي اساسي يا كالاهاي پايه انجام 
مي شود و جزو دستاوردهايي است كه ما در پايان دهه هاي 

۸۰ و ۹۰ نسبت به عبور از مس��ير پر از رانت و فسادي كه 
پيش از آن وجود داشت به نظام بورس كالا منتقل شديم 
دولت فعلا هيچ تصميمي در اين زمينه ندارد. وزير اقتصاد 
افزود: وزارتخانه هاي اقتصاد و صمت با ادامه وضعيت فعلي 
در خصوص عرضه س��يمان و فولاد در بورس كالا موافق 
هستند و اگر نياز به اصلاحاتي هس��ت، در داخل همين 

چارچوب انجام شود.

   برداشت 2 ميليارد توماني
 از صندوق توسعه ملي

همزمان ب��ا اين تحولات، ديروز رييس س��ازمان برنامه و 
بودجه از اقدامات دولت براي برداش��ت دو ميليارد دلاري 
از صندوق توس��عه ملي براي تأمين مالي انبوه سازي در 
حوزه مسكن  خبر داد و گفت: مقدمات اين كار فراهم شده 
و جزييات آن به زودي توس��ط وزير راه وشهرسازي اعلام 
مي شود. داوود منظور، رييس سازمان برنامه و بودجه در 
گفت وگو با ايرنا، درباره »ماموريت ويژه رييس جمهور براي 
تأمين مالي ساخت مسكن و برخورد با بانك هاي متخلف« 
تصريح كرد: كميته تأمين مالي مسكن زيرنظر معاون اول 
رييس جمهور جلسات خود را به طور منظم برگزار مي كند 
از تمام��ي روش هاي تأمين مالي اس��تفاده خواهيم كرد 
تا وعده دولت براي س��اخت يك ميليون مسكن در سال 
محقق ش��ود. وي ادامه داد: بخش مهم و معناداري از اين 
تأمين مالي توسط بانك ها صورت مي پذيرد و گزارش تحقق 
تسهيلات بانك ها نيز به صورت منظم از سوي بانك مركزي 
منتشر مي شود. رييس سازمان برنامه و بودجه با اشاره به 
تلاش دولت براي برداش��ت دو ميليارد دلاري از صندوق 
توسعه ملي براي تأمين منابع مورد نياز در حوزه مسكن 
گفت: تلاش مي كنيم بخشي از منابع صندوق توسعه ملي 
را به تأمين مالي انبوه س��ازي مسكن اختصاص دهيم  كه 
مقدمات اين كار فراهم شده و جزييات آن به زودي از سوي 
وزير راه وشهرسازي اعلام خواهد شد. منظور با بيان اينكه 
مبلغ برداشتي از صندوق توسعه ملي به صورت تسهيلات 
براي ساخت مسكن در اختيار وزارت راه وشهرسازي قرار 
مي گيرد، تصريح ك��رد: البته بازار س��رمايه نيز به عنوان 
تأمين كننده مالي مسكن ايفاي نقش مي كند و صندوق 
پروژه هاي مسكن در آستانه فعال سازي است. وي متذكر 
شد: صندوق ملي مسكن كه منابع آن از بخش هاي مختلف 
از جمله ماليات مس��تغلات تأمين مي شود، يكي ديگر از 
منابع تأمين مالي مسكن است كه به تدريج تزريق مي شوند.

ايرانشهردر شهر

ادامه از صفحه اول
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وجود ۳ ميليون
خودروي فرسوده در تهران

عضو شوراي اس��لامي ش��هر تهران از وجود 3 ميليون 
خودروي فرسوده در پايتخت خبر داد و گفت: ۷۰ درصد 
آلودگي هواي تهران مربوط به تردد خودروهاس��ت. به 
گزارش ايلنا، سوده نجفي، رييس كميته سلامت شوراي 
اسلامي شهر تهران در اولين »همايش ملي معاينه فني 
خودرو با رويكرد ارتقاي ايمن��ي و كاهش آلودگي هوا« 
گفت: يكي از موضوعات ش��هر تهران در مديريت ششم 
ش��هري بحث آلودگي هواس��ت. موضوعي كه دغدغه 
همه افراد جامعه است. يك سر آن به خودروهاي تهران 
برمي گردد، زيرا ۷۰ درصد آلودگي هوا در پايتخت مربوط 
به تردد خودروهاست. وي افزود: ما 3 ميليون خودروي 
فرسوده در تهران داريم. آمار مرگ ومير ناشي از آلودگي 
در شهر تهران برابر با تصادفات جاده اي است. عامل ديگر 
آلودگي هوا سوخت است. در ماده ۶ قانون هواي پاك به 
معاينه فني خودروها اشاره شده است، در مديريت شهري 
نمي خواهيم به معاينه فني به صرف رفع تكليف بپردازيم، 
بلكه در ش��هر تهران آلودگي و ترافيك بيداد مي كند كه 
معاينه فني مي تواند تا حدي به رفع اين مشكل كمك كند. 
عضو شوراي اسلامي شهر تهران تاكيد كرد: لازم است براي 
حل مشكل ترافيك و آلودگي هوا از ظرفيت دانشگاه ها 
استفاده شود، به علاوه در شرايطي به سر مي بريم كه در 
آن نقش مردم و سازماندهي مردم نهاد پررنگ شده است و 
بايد از سازمان هاي مردمي براي رفع اين معضلات استفاده 
كنيم. نجفي با بيان اينكه شوراي شهر تهران، شهرداري را 
ملزم به انجام تكاليفي از جمله توسعه حمل ونقل عمومي 
كرده است، اظهار كرد: بيش از 4۰ درصد بودجه امسال 
ش��هرداري تهران به حمل ونقل عمومي اختصاص پيدا 
كرده است و اميدوارم تا پايان سال به شرايط بهتري برسيم.

هر ۴ تا ۶ دقيقه
يك تماس با آتش نشاني

مديرعامل س��ازمان آتش نشاني و خدمات ايمني شهر 
تهران با اش��اره به اينكه هر 4 ت��ا ۶ دقيقه يك تماس با 
آتش نشاني گرفته مي ش��ود، گفت: بيش از هزار و 2۰۰ 
آتش نشان تهراني به درجه رفيع جانبازي نائل شده اند. به 
گزارش ايرنا، قدرت الله محمدي در يك برنامه تلويزيوني 
به مناسب گراميداشت روز آتش نشان )هفتم مهر( افزود: 
اين شغل شايد در جمع بندي و آماري كه جامعه جهاني 
اعلام كرده است، دومين شغل داراي سختي فراواني در 
بين مشاغل است. وي ادامه داد: يك آتش نشان از صبح 
كه راهي محل كار مي شود تا 24 ساعت بعد، خانواده او 
نگران هستند و ممكن است هر اتفاقي براي اين آتش نشان 
بيافتد چون او وارد حادثه و معركه مي شود؛ به قولي زماني 
كه همه از محل حادثه فرار مي كنند و سعي دارند تا خود 
را نجات دهند، آتش نشانان در حادثه مي روند و خود را به 

آب و آتش مي زنند تا جان يا اموال مردم را نجات دهند.

ايمن سازي ۳ ساختمان پرخطر 
با پيگيري دادستاني تهران

دادستان تهران گفت: سه ملك ناايمن پرتردد در ناحيه 
۱۵ تهران، با پيگيري هاي اين دادستاني، ايمني سازي و از 
فهرست املاك بسيار پرخطر خارج شد. به گزارش تسنيم، 
علي صالحي؛ دادس��تان تهران ضمن تشريح اقدامات 
دادس��تاني تهران در پيگيري وضعيت ساختمان هاي 
ناايمن پايتخت، گفت: در نتيجه پيگيري هاي مستمر 
اين دادستاني در راستاي حفظ حقوق عامه و پيشگيري 
از حوادث ناگوار، املاك برج س��فيد افسريه و بازار مواد 
ش��يميايي كيميا واقع در منطقه ۱۵ تهران، از فهرست 
۱2۹ ملك پرخطر ش��هر تهران، خارج ش��ده اس��ت. 
دادس��تان تهران افزود: اقدامات انجام شده در خصوص 
ايمن سازي ساختمان »بنكداري خوانساري« در آخرين 
جلس��ه اي كه در مرداد ماه س��ال جاري با حضور مالك 
و سازمان آتش نش��اني برگزار شد؛ تأييد و مقرر شد اين 
ساختمان در صورت نصب سيستم اعلام حريق از فهرست 

ساختمان هاي پرخطر خارج شود.

انجام معاينه فني خودروها درمقابل 
درب منازل در نيمه دوم سال

مديرعامل شركت ستاد معاينه فني خودروهاي تهران 
از انج��ام معاينه فن��ي در درب من��ازل در ۶ ماهه دوم 
سال جاري خبر داد. به گزارش تسنيم، شادي مالكي، 
مديرعامل شركت ستاد معاينه فني خودروهاي تهران 
در حاشيه برگزاري نخستين همايش ملي معاينه فني 
خودرو با رويكرد ارتقاي ايمني و كاهش آلودگي هوا، در 
خصوص آغاز به كار پرتابل هاي جديد معاينه فني در 
درب منازل گفت: يكي از اقدامات مناسب در اين دوره 
از مديريت شهري اين است كه علاوه بر توسعه مراكز 
ثابت معاينه فني خطوط سيار نيز توسعه و گسترش 
پيدا كرده اند به طوري كه در سنوات گذشته هفت خط 
سيار راه اندازي ش��ده بود كه امسال ۸ خط به خطوط 
قبلي افزوده و تعداد خطوط س��يار به ۱۵ خط رسيده 
است. همچنين برنامه ريزي از سوي ستاد معاينه فني 
خودروهاي تهران انجام شده است تا در ۶ماهه دوم سال 
جاري پرتابل هاي معاينه فني درب منازل راه اندازي شود. 
مديرعامل شركت ستاد معاينه فني خودروهاي تهران در 
اين خصوص توضيح داد: اين كار براي نخستين بار است 
و به همين جهت ما با كارخانجات سازنده وارد مذاكره 
شده ايم  تا در شش ماه دوم سال جاري شاهد فعاليت يك 
الي دو دستگاه پرتابل معاينه فني در مقابل درب منازل 
خواهيم بود. مالكي در خصوص تعرفه پرتابل هاي معاينه 
فني درب منازل گفت: براساس برنامه ريزي انجام شده 
اين پرتابل ها به صورت كوتاه مدت در برج هاي مسكوني 
واحدهاي متمركز و ارگان هاي دولتي اس��تقرار پيدا 
مي كنند. تعرفه آنها نيز مشخص است به طوري كه در 
حال حاضر تعرفه معاينه فني خودروهاي سبك ۹2 هزار 
تومان و خودروهاي سنگين ۱۱۹ هزار تومان محاسبه 
مي شود و در طرح معاينه فني درب منازل هزينه اي نيز 
بابت جابه جايي پرتابل هاي معاينه فني از شهروندان و 

مراجعه كنندگان اخذ خواهد شد

بي خبر از اقدام هند براي لغو 
خريد تجهيزات بندر چابهار

رييس س��ازمان بنادر درمورد لغ��و خريد تجهيزات 
بندري ذكر شده در قرارداد با اپراتور هندي براي بندر 
شهيد بهشتي اظهار داشت: هنوز خبر رسمي از اين 
موضوع به س��ازمان بنادر نرسيده اما به محض اينكه 
خبر رسمي در اين باره به دست ما برسد حتما اقدام 
مقتضي را انج��ام مي دهيم. به گزارش ايلنا، چند روز 
گذشته رسانه هاي هندي از لغو مناقصه هاي شركت 
اينديا پورتز گلوبال ليميتد )آي پي جي ال( براي خريد 
تجهيزات بندري، بندر شهيد بهشتي خبر دادند.  طبق 
گزارش منتشر شده در رسانه هندي، يكي از مديران 
صنعت بندري كه اين پ��روژه را پيگيري مي كند، در 
توضيح علت لغو مناقصه ها گفته  اس��ت كه هركسي 
كه تجهيزات IPGL را براي بندر چابهار تامين كند، 
به دليل تحريم هاي امريكا دچار مشكل مي شود. اما 
رييس س��ازمان بنادر و دريانوردي كشورمان در اين 
باره به ايلنا گفته اس��ت كه هيچ خبر رس��مي از اين 
اقدام اپراتور هندي در بندر ش��هيد بهشتي به دست 
ما نرسيده  اس��ت. علي اكبر صفايي در پاسخ به سوال 
ايلن��ا مبني بر اينكه آيا لغو خري��د تجهيزات بندري 
ذكر شده در قرارداد با اپراتور هندي براي بندر شهيد 
بهش��تي صحت دارد و در صورت صحت اين موضوع 
اين اقدام تاثيري در انعقاد قرارداد نهايي با هندي ها 
اثرگذار خواهد بود، اظهار داش��ت: هنوز خبر رسمي 
از اين موضوع به س��ازمان بنادر نرسيده اما به محض 
اينكه خبر رسمي در اين باره به دست ما برسد حتما 
اقدام مقتضي را انجام مي دهيم. البته بايد توجه داشت 
كه قرارداد به گونه اي تنظيم شده كه منافع جمهوري 
اسلامي ايران در آن ديده شده  است و به محض انعقاد 
قرداد نهايي، جزييات آن تشريح مي كنيم تا همه از آن 
مطلع باش��ند. وي با بيان اينكه در حال حاضر فرمت 
قرارداد نهايي با هندي ها آماده  اس��ت، گفت: قرارداد 
پس از گذشت ۱2 سال به طور كامل جمع بندي شده  
است و در هفته آينده گزارش جمع بندي شده را براي 
تاييد نهايي به معاونت حقوقي رياست جمهوري ارايه 
مي دهيم. در صورت تاييد وارد مرحله قرارداد نهايي 
با هندي ها مي شويم و همين فرايند در هند هم طي 
مي شود. معاون وزير راه و شهرسازي درباره احتمال 
اثرگذاري تحريم ها بر خريد تجهيزات بندر ش��هيد 
بهشتي چابهار عليرغم معافيت هاي تحريمي اين بندر 
ادامه داد: اپراتور هندي مزايده و مناقصه براي تامين 
تجهيزات برگزار كردند و اين سوال بايد از طرف هندي 
پرسيده شود و در جلسات بعدي با هندي اين موضوع 

را مطرح خواهيم كرد. 

بازار بورس به دور ازتنش
از نظر من تفكر چرخش��ي را فعلا كنار بگذاريد و حد 
ضررهاي تان را بالاتر بياوريد و با سهام برنده بمانيد تا 
تارگت هاي سهام فلزي و پتروشيمي و معدني و پالايشي 
و... زده شود. مقاومت ها را مرتب چك كنيد و واكنش ها 
را بس��نجيد. از طرف ديگر گروه بانك و خودرو وتك 
سهم ها را در و اچ ليست نگه داريد تا جريان نقدينگي 
بازار وارد اين سهم ها هم ش��ود . در زمان حركت اين 
گروه هاي جديد مي توانيد در حجم و ارزش مناسب و 
در آعاز روند وارد اين گروه ها هم بشويد. اين استراتژي 
براي معامله گران كوتاه مدت است و براي ميان مدتي ها 
و بلندمدتي ها استراتژي نگهداري يك پورتفوي متعادل 
و بنيادي از سهام بزرگ و كوچك كماكان توجيه دارد. 
بسيار مهم است كه دولت دست به اقداماتي نزند كه 
اين روند دچار تغيير شده و بازار به سمت نااطميناني 
حركت كند. اتخاذ مواضع واحد در اين ميان مي تواند 
بازار را در وضعيت با ثبات فعلي نگه دارد و زمينه ساز رشد 

در افق هاي پيش رو كند. اگر بگذارند.

وزارت اقتصاد و صمت مخالفت كردند

برداشت 2 ميليارد دلار از صندوق توسعه ملي براي تأمين مالي مسكن دولتي كليد خورد

وتوي خروج سيمان و فولاد از بورس كالا

سال گذشته حدود ۱۹ هزار نفر از هموطنان كشته شدند

جانشين رييس پليس راهور مطرح كرد

افزايش 1۶ درصدي تلفاتِ جاده اي در سال گذشته

انتقاد پليس از نحوه اجراي قانون هواي پاك

مديركل دفتر ايمني و ترافيك سازمان راهداري و حمل و 
نقل جاده اي كشور گفت: سال گذشته حدود ۱۹ هزار نفر 
از هموطنان بر اثر وقوع تصادف، جان خود را از دست دادند 
كه اين آمار نسبت به س��ال ۱4۰۰، افزايش ۱۶ درصدي 
داشت.فرهاد مهرياري در حاشيه نشست هم انديشي ارايه 
راهكارهاي موثر در كاهش حوادث رانندگي در تالار شهروند 
اصفهان، در گفت وگو با ايرنا افزود: اين افزايش به عنوان زنگ 
خطر محسوب مي ش��ود بر اين اساس همه دستگاه هاي 
دخيل در امر تصادفات و اعضاي كميسيون ايمني راه هاي 
كشور بايد به اين موضوع به طور ويژه بپردازند. به گزارش 
ايرنا، وي تاكيد كرد: در اين پيوند برنامه هايي براي شناسايي 
دلايل بروز اين حوادث شروع شده است تا با اولويت بندي 
مشكلات حوزه راه و كاربران جاده اي بتوانيم اين نقايص را 
در راستاي افزايش ايمني شهروندان و بهتر شدن وضعيت 
تردد در راه ها، كاهش تصادفات و جلوگيري از رُخدادهاي 
جاده اي رفع كنيم. مهرياري يادآور شد: بر اين اساس با كمك 
پليس راه و راهور، نقشه پراكندگي اين تصادفات در طول 
راه هايي كه بصورت متمركز اين وقايع در آنها بروز مي كرد، 
تهيه شده است. به گفته وي، با اقدامات صورت گرفته براي 
تحليل عُمقي تصادفات در مناطق داراي تمركز بيش��تر 

و شناسايي مش��كلات فرهنگي و ارتقاي وضعيت راه ها و 
اولويت بندي آنها در بين استان هاي مختلف، اعتباراتي به 
اين منظور در نظر گرفته شد تا با اقداماتي كه تا پايان سال 
انجام مي شود بتواني نتيجه مطلوبي را در تحليل وضعيت 
تصادفات در سال آينده كسب كرد. مديركل دفتر ايمني و 
ترافيك سازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي يادآور شد: 
طبق بررسي  سازمان بهداشت جهاني در۶۰ تا ۹۰ درصد از 
تصادفات، عامل انساني نقش داشته كه در تحليل  دقيق تر 
بر روي كشورها در ۱۰ سال اخير اين نتيجه به دست آمده 
كه در۶۰ درصد از تصادفات عامل انساني بصورت مستقيم 
عامل اصلي محسوب شده ولي در ۹۵ درصد عامل انساني 
به عنوان يك گزينه بوده كه بصورت مش��ترك با عوامل 
ديگر در بروز اين حوادث تاثير داشته است. مهرياري گفت: 
يكي از اقدامات و اولويت هاي مهم اين دفتر در سال جاري، 
شناسايي و اولويت بندي و ارتقاي ايمني كاربران جاده اي 
و خطوط داراي مش��كل در كشور اس��ت، به اين منظور 
فعاليت هايي براي بهتر شدن وضعيت راه ها، ارتقاي ايمني 
محورها و رفع نقاط پُرتصادف انجام شده است. وي اظهار 
كرد: درب��اره كاربران جاده اي كه آس��يب پذيرترين آنها، 
موتورسيكلت سواران و عابران پياده هستند و 4۵ درصد از 

كل تلفات را شامل مي شوند نيز بررسي و راهكارهايي براي 
مداخله در اين امر و پيشگيري از بروز اينگونه حوادث در 
دستور كار ما قرار گرفته است. مديركل دفتر ايمني و ترافيك 
سازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي، علت اصلي ووقوع 
تصادف در استان اصفهان را ناشي از خواب آلودگي راننده و 
واژگوني خودرو عنوان كرد و گفت: به دليل قرارگرفتن اين 
استان در مركز كشور و در كريدورهاي شمال به جنوب و 
شرق به غرب و بالعكس، عمده تصادفات ناشي از خستگي و 
خواب آلودگي رانندگان است. اين مسوول افزود: همچنين 
تصادفات عابر و موتورسيكلت بيشتر در مناطق روستايي 
استان صورت گرفته است كه بايد بيشتر و بصورت ويژه تر 
به آن پرداخته شود. وي همچنين با بيان اينكه هدفگذاري 

موضوعي بر روي كاربران آس��يب پذير بصورت شاخص 
انجام شده است، گفت: بنا بر اين تحقيقات، بيشتر تصادفات 
پرتلفات در جاده هاي برون شهري، بزرگراه ها و آزادراه ها به 
شكل واژگوني خودرو و خروج از محور و در راه هاي اصلي 
و فرعي به شكل رُخ به رُخ بوده كه اين مهم در هر استان به 
لحاظ وضعيت راه ها، كاربران و كاربري هاي اطراف جاده هاي 
آنها، متفاوت و نيازمند ارايه راهكارهاي جداگانه اس��ت. 
نشست هم انديشي ارايه راهكارهاي اجرايي كاهش حوادث 
رانندگي و ضوابط معاينه فني خودروهاي سنگين با حضور 
كارشناسان حوزه اداره  كل راهداري و حمل و نقل جاده اي، 
شهرداري، پليس راه و استادان دانشگاه به مدت 2 روز در 

تالار شهروند اصفهان در حال برگزاري است.

جانشين رييس پليس راهور با انتقاد از نحوه اجراي قانون هواي 
پاك گفت: در حوزه معاينه فني قانون هواي پاك را داريم اما 
كدام بخش از موارد اين قانون درست اجرا شده است؟ سردار 
تيمور حسيني، جانشين رييس پليس راهور فراجا در اولين 
همايش ملي معاينه فني خودرو، با اشاره به اينكه ترافيك 
يك حوزه استثنايي است و مخاطبين اين حوزه تمام افراد 
جامعه هستند، اظهار كرد: تنها حوزه  اي كه تمام افراد جامعه 
را به عنوان مخاطب خود تعريف مي كند فقط حوزه ترافيك 
است. بنابراين، اين شرايط باعث مي شود كه تمام مولفه هاي 
موجود بر اين حوزه تاثير بگذارند و متقابلا همه افراد جامعه از 
اين حوزه تاثير بگيرند. وي با تاكيد بر اينكه مطالعه اين حوزه 
نياز به كار موثق دارد، افزود: در بحث ترافيك يك حوزه كار 
كاملا مباحث فني و بخش ديگر كاملا امور اجتماعي و انساني 
اس��ت. هر دو به ميزان قابل توجهي بر كيفيت اين شرايط 
تاثير دارند. به گزارش تسنيم، جانشين رييس پليس راهور 
ادامه داد: نمي توان گفت حوزه فني مهندسي در ساماندهي 
وضعيت ترافيكي يك شهر مهم تر است يا حوزه علوم انساني 
كه به مباحث رفتاري مي پردازد.سردار حسيني با بيان اينكه 
تجربه نشان داده كه متاسفانه بسياري از اقدامات ما در جهت 
ساماندهي و برخورد با معلول است، تصريح كرد: ما توانمان 
را خرج مي كنيم كه با معلول برخورد كنيم نه علت. عمدتا ما 
وقت و هزينه و انرژي را صرف معلول مي كنيم. حل مشكل 
محيط زيست و  معاينه فني در دانشكده محيط زيست نيست 

در دانشكده حكمراني اس��ت. ما بايد الگوهاي حكمراني را 
عوض كنيم تا اين مسائل نيز حل ش��ود. وي تصريح كرد: 
بسياري از مشكلات ما ناشي از الگوي فعلي است. تعادل و 
توازن بين دو مولفه حق و تكليف فرمول حل مشكلات اين 
حوزه است. تا ما نتوانيم يك تعادل منطقي بين حق و تكليف 
ايجاد كنيم موفق نخواهيم بود. اين الگو در تربيت فرزندان نيز 
به كار مي رود. جانشين رييس پليس راهور با تاكيد بر اينكه 
بايد دنبال ريشه اصلي مسائل برويم؛ اظهار كرد: ما در ادبيات 
حوزه علم مديريت دو واژه داريم؛ كارايي و اثر بخشي. كارايي 
مربوط به مسائل كمي است و اثر بخشي معطوف به كار كيفي 
و دستاوردهاست. مثلا اگر بگوييم پليس در سال ۱4۰۰ حدود 
صد ميليون جريمه كرده چه دستاوردي داشته است؟ سردار 
حسيني با بيان اينكه مديريت با نگاه كارايي و آمارسازي ساده 
است گفت: بايد نگاهمان را عوض كنيم و به كيفيت و دستاورد 
بپردازيم؛ آنچه كه به نتيجه قابل لمس منتج مي شود. وقتي 
كشورهاي پيشرفته قابل مثال را در نظر مي گيريم يك سوال 
پيش مي آيد؛ نظم حاكم بر ترافيك ژاپن مسوول تلاش كدام 
دستگاه است؟ نظم حاكم بر كش��ور ژاپن مسوول كاركرد 
درست سيستم است. وي افزود: ما نمي توانيم انتظار داشته 
باشيم كه اقدامات سلبي بخواهد منجر به آنچه كه مطلوب 
است، بشود. در حوزه معاينه فني قانون هواي پاك را داريم 
اما كدام بخش از موارد اين قانون  درس��ت اجرا شده است؟ 
تكليف وزارت كشور، صنعت و صمت انجام شده است؟ خير. 

آگهی مزايده اموال غير منقول )اسناد رهنی(
به موجب پرونده اجرائی کلاسه ۱۴۰۱۰۰۱۸5 له بانک سپه شعبه آق قلا علیه آقای شرکت مجتمع کشاورزی و دامپروری و شیلات خداوردی صحرا به شماره ثبت 
۹۳5 و شناسه ملی ۱۴۰۰۳5۶۷۸۶۰ ) وام گیرنده( و آقای رحمن گرگانی)راهن( باستناد  سند رهنی شماره۲۸۶۱5 مورخ ۱۴۰۱/۲/۱ تنظیمی دفترخانه شماره 5۷ 
آق قلا در رهن بانک س�په قرار گرفته که به علت عدم ایفای تعهد منجر به صدور اجرائیه )جهت وصول طلب خود با موض�وع لازم الاجرا ۴۰/۶۹۸/۰۰۰/۰۰۰ ریال 
تا تاریخ ۱۴۰۱/۱۱/۲۴ که از تاریخ مذکور روزانه مبلغ ۳۶/۰۰۰/۰۰ ریال به آن افزوده می گردد( تحت کلاس�ه فوق شده است. مورد وثیقه و مزایده یک قطعه زمین 
مسکونی نوع ملک طلق با کاربری به پلاک ثبتی۲۱5۰ فرعی)دوهزار و یکصد پنجاه فرعی( از یک اصلی واقع در بخش هفت حوزه ثبت ملک آق قلا  استان گلستان 
به مساحت 5۱۰ متر مربع )پانصد و ده متر مربع( به حدود: شمالا: بطول ۱5 متر درب و دیواریست به خیابان ۸ متری شرقا: بطول ۳۴ متر دیوار بدیوار متصرفی آقای 
گری باقیمانده جنوبا: بطول ۱5 متر دیواریست به زمین متصرفی آقای طالبی باقیمانده : غربا: بطول ۳۴ متر دیوار بدیوار. متصرفی آقای مرد دردی دوگونچی به 
مالکیت رحمن گرگانی فرزند ارتیق ش�ماره شناسنامه ۱۷۶۲ تاریخ تولد۱۳۳۷/۲/۱۰ صادره از آق قلا دارای شماره ملی ۴۹۷۹۰5۷۷۳۱ بعنوان مالک ششدانگ 
عرصه و اعیان، موضوع سند مالکیت اصلی بشماره چاپی 5۹۴۹۳۸ ذیل شماره 5۳5۲ صفحه ۴۰ جلد ۳۱ ثبت گردیده است. محدودیت یک مورد بازداشت دائم 
بموجب دستور شماره ۱۴۰۲۲۰5۸۱۲۴۱۴۰۰۰۰۱۹ مورخ ۱۴۰۲/۱/۱۴ صادره از واحد اجرای اسناد رسمی آق قلا به مبلغ ۷5۱۶۸۱۸۶۱۷۸ به نفع بانک تجارت برای 

مالکیت رحمن گرگانی بازداشت می باشد.
توصیف اجمالی مورد وثیقه: ششدانگ پلاک مورد مزایده واقع در استان گلستان شهرستان آق قلا محله خزانه کوچه خزانه دهم ضلع جنوبی ابتدای کوچه می باشد. 
شامل یک واحد ساختمانی بصورت همکف بمساحت ۱۷۰/۹۸ متر مربع و نیم طبقه بمساحت 5۴/۳۴ متر مربع و جمعیت بمساحت ۲۲5/۳۲ متر مربع می باشد. طبقه 
همکف شامل یک اتاق خواب، هال و پذیرایی،آشپزخانه و حمام بوده، کف اتاق ها گچکاری با پوشش رنگ، آشپزخانه به صورت اوپن که کف آن سرامیک و دیوارها 
کاشیکاری و کابینت چوبی و هود و در هال شومینه گاز سوز توکارمی باشد. نیم طبقه دارای دو اتاق خواب کف بتن و دیواری گچکاری شده و پنجره ها آلومینیوم و 
درب اتاق ها چوبی،سیستم گرمایشی بخاری گازی و سیستم سرمایشی کولر گازی،راه پله دسترسی به نیم طبقه سنگ کاری و با نرده چوبی،قسمت پایین پیلوت 
فضایی بعنوان پارکینگ و یک اتاق انباری می باشد. در محوطه جنوب شرقی انباری مسقف بمساحت حدود ۹ متر مربع و در شمال شرقی یک چشمه سرویس 
بهداشتی واقع است.ساختمان با پوشش خرپای شیبدار با ورق ایرانیت،نمای شرقی و غربی نرمه کشی  و نمای شمالی سنگ مرمر و نمای جنوبی سنگ و اندود 
سیمان سفید و پودر سنگ می باشد.ساختمان دارای انشعاب آب و برق و گاز مستقل و در حال بهره برداری مالک می باشد و دارای گواهی پایان کار از شهرداری 
می باشد.و طبق اعلام بستانکار مورد مزایده فاقد بیمه است. برابر گزارش هیات سه نفره کارشناسان رسمی دادگستری ارزش ششدانگ عرصه و اعیان ملک با 
توجه به موقعیت مکانی و مساحت و قدمت و امتیازات بدون لحاظ هر گونه دیون احتمالی به مبلغ هفتاد میلیارد و هشتصد و ده میلیون ریال )۷۰/۸۱۰/۰۰۰/۰۰۰ 
ریال( ارزیابی گردیده و قطعی است. لذا مزایده از ساعت ۹ الی ۱۲ روز یکشنبه مورخ ۱۴۰۲/۷/۲۳ )بیست و سوم مهرماه یکهزار و چهارصد و دو( در محل اداره ثبت 

اسناد و املاک آق قلا از طریق مزایده حضوری بفروش می رسد. 
مزایده از مبلغ ۷۰/۸۱۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال )هفتاد میلیارد هشتصد ده میلیون ریال( شروع و به بالاترین قیمت که خریدار داشته باشد فروخته خواهد شد.فروش کلا 
نقدی است و شرکت در جلسه مزایده برای عموم آزاد و منوط به پرداخت ده درصد از مبلغ پایه کارشناسی به حساب سپرده ثبت و تحت شناسه واریز اعلامی و 
حضور خریدار یا نماینده قانونی او در جلسه مزایده است. برنده مزایده مکلف است مابه التفاوت  مبلغ فروش را ظرف مدت پنج روز از تاریخ مزایده به حساب صندوق 
ثبت تودیع نماید و در صورتی که ظرف مهلت مقرر، مانده فروش را به حساب سپرده ثبت واریز نکند، مبلغ ده درصد واریزی قابل استرداد نبوده و به حساب خزانه 
واریز خواهد شد. لازم به ذکر است پرداخت بدهی های مربوط به آب و برق و گاز، اعم از حق انشعاب و یا حق اشتراک و مصرفی در صورتی که مورد مزایده دارای آنها 
باشد و نیز بدهی های مالیاتی و عوارش شهرداری و غیره تا تاریخ مزایده اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد بعهده برنده مزایده است. در صورتیکه 
مال مزایده خریدار پیدا نکند بستانکار ظرف مهلت مقرر نسبت به نحوه واگذاری مورد مزایده)ششدانگ یا سهم مشاعی به میزان طلب( اظهار نظر نمایند. در این 
صورت مورد مزایده بر مبنای پایه مزایده به بستانکار پرونده واگذار می گردد. این آگهی پس از تایید نهایی فرایند مزایده در سایت آگهی های سازمان ثبت قرار 

خواهد گرفت. طالبین می توانند در ساعات اداری جهت کسب اطلاعات بیشتر به اداره ثبت اسناد و املاک آق قلا مراجعه نمایند.
 تاریخ انتشار: روز پنجشنبه مورخ ۱۴۰۲/۷/۶

شناسه آگهی : ۱۵۷۵۲۳۸ 

مهناز جهانفر، سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک آق قلا



بازار خرده فروشي در ايران در انحصار بي چون وچراي 
بخش سنتي بازار است و سهم فروشگاه هاي اينترنتي 
و ش��بكه هاي اجتماعي از كل بازار خرده فروشي تنها 
چهار درصد است. س��هم كل خرده فروشي در ايران 
۵۰ ميليارد دلار برآورد مي شود كه ۴ درصد آن سهم 
خرده فروش��ي آنلاين است، اين در حالي است كه در 
تركيه آمار خرده فروش��ي آنلاين ۲۰ درصد ارزيابي و 
نرخ رشد پنج ساله آن در حدود ۱۴ درصد تخمين زده 
مي شود؛ يعني در سال ۲۰۲۷ حجم بازار خرده فروشي 
آنلاين به ۳۴ درصد خواهد رس��يد. اگرچه مقايس��ه 
وضعيت ايران و تركيه در حجم خرده فروشي آنلاين به 
دلايل متعدد از جمله گستره سرزميني ايران نمي تواند 
معيار درستي براي ارزيابي باشد با اين حال سهم چهار 
درصدي خرده فروش��ي هاي آنلاين در نسبت با كل 
بازار نش��ان از رشد حداقلي بازاري تقريباً ۱۷ ساله در 

كشور دارد.
بازار خرده فروشي در ايران نسبت ناهمگوني از حيث 
الكترونيكي بودن يا نبودن دارد. به عبارتي همچنان 
بخش كوچكي از س��بد خريد جامعه ايراني از طريق 
تجارت الكترونيكي تامين مي شود و عمده سبد خريد 
خانوار به واسطه ارتباط مستقيم تامين كننده و مشتري 
پر مي شود. اما در چنين موقعيتي چهاردرصدي ها تمام 
توان خود را به كار بسته اند تا بازار كوچك خود را حفظ 
كنند و بازي در زمين كوچك تجارت الكترونيكي را 

بياموزند.
در واق��ع همي��ن گ��زاره نش��ان مي ده��د ج��دال 
خرده فروشي هاي آنلاين بر سر همين چهار درصد بوده 
و شكل توسعه آنها نيز مشخص مي كند اين بخش توان 
جدال بر سر سهم بيشتر از بازار خرده فروشي را ندارد، 
اگرچه اين بخش صداي بيشتري داشته و احتمالًا نام 
يكي- دو فروشگاه اينترنتي به گوش هر ايراني خورده 
و تجربه خريد از فروش��گاه هاي شكل گرفته بر بستر 
ش��بكه هاي اجتماعي در بين اذهان جامعه جاافتاده 
باش��د. با اين همه ۹۶ درصد از بازار خرده فروشي در 
ايران در دستان پيداي بازار سنتي است اما سهم چهار 
درصدي خرده فروشي آنلاين از ظرفيتي پنهان خبر 
مي دهد ك��ه تنها نوك كوه يخ بازار خرده فروش��ي را 

نمايان ساخته است.
با اين حال خرده فروش��ي آنلاين كه در اين س��ال ها 
حسابي صيقل و تراش خورده تمام توان خود را معطوف 
به قله ساخته اس��ت و خيال حركت به سمت دامنه 
قله ندارد. به عبارتي روند حركت آنها نش��ان مي دهد 

گستره و پوشش دو حوزه تجارت الكترونيكي و تجارت 
اجتماعي در خرده فروشي آنلاين به لايه ها و طبقه  هاي 
مختلف جامعه س��رايت نكرده و همچنان ش��هرها و 
طبقاتي خاصي را شامل مي شود. اگر بخواهيم ساده 
بگوييم، خرده فروشي آنلاين در ايران در بهترين حالت 
در اين سال ها درجا زده و بنا بر گفته رييس مركز توسعه 
تجارت الكترونيكي، حجم تجارت الكترونيكي ايران از 

متوسط منطقه پايين تر است.

    تجارت الكترونيكي: باخته به تورم
در واق��ع اگ��ر به آمار تج��ارت الكترونيكي در س��ال 
۱۴۰۱- كه به تازگي از س��وي مركز توس��عه تجارت 
الكترونيكي منتشر شده است- نگاه كنيم، رشد تجارت 
الكترونيكي در سال ۱۴۰۱ نسبت به ۱۴۰۰ بيش از 
۴۸ درصد عنوان شده است. احتمالًا در ابتدا مواجهه 
با رشد نزديك به ۵۰ درصدي تجارت الكترونيكي در 
ايران براي ش��ما جالب توجه باشد اما نحوه محاسبه 
عدد نهايي، باعث ترديد در اين ميزان رش��د مي شود. 
گزارش تجارت الكترونيكي در س��ال ۱۴۰۱ نش��ان 
مي دهد رشد اس��مي تجارت الكترونيكي نزديك به 
ه��زار و ۸۳۳ همت بوده اس��ت. اما اي��ن مقدار بدون 
محاسبه نرخ تورم بوده و آثار تورمي بر ميزان اين عدد 
مشخص نيست. اين در حالي است كه آخرين گزارش 
مركز آمار ايران نشان مي دهد نرخ تورم سالانه كالاها 
و خدمات مصرفي خانوارهاي كل كشور بر اساس سال 
پايه ١۴٠٠ در اسفندماه ۱۴۰۱ به ۴۵.۸ درصد رسيده 
است. بر اين اساس، رشد اسمي ۴۸ درصدي تجارت 
الكترونيكي در نسبت با نرخ تورم ۴۵ درصدي بيانگر 
رش��د حقيقي اين حوزه به ميزان سه درصد است. در 
واقع، كل تجارت الكترونيكي در ايران در سال ۱۴۰۱ 
رشدي س��ه درصدي پيدا كرده كه در نسبت با حجم 
كلي بازار عددي نااميدكننده است. البته آثار تورمي با 
تاثيرگذاري مستقيم بر بخش هاي مختلف اقتصادي و 
اجتماعي بر حوزه خرده فروشي كل نيز تاثير گذاشته 
است با اين حال، رشد سه درصدي تجارت الكترونيكي 

از وضعيت آسيب پذير اين حوزه خبر مي دهد.
همچنين در اين گزارش سهم مبلغي كالا و خدمات 
از تراكنش خريد اينترنتي به ترتيب ۲۷ و ۷۳ درصد 
ارزيابي شده و سهم تعدادي كالا و خدمت نيز به ترتيب 
۹ و ۹۱ درصد بوده است. در واقع حجم عمده تجارت 
الكترونيكي در س��ال ۱۴۰۱ به بخش خدمات تعلق 
داشته اس��ت و بخش كالا تنها ۲۷ درصد از مبلغ كل 

تجارت الكترونيكي را شامل مي ش��ود. به عبارتي از 
۱۸۳۳ همت كل تجارت الكترونيكي تنها ۶۷۸ همت 
آن شامل بخش كالا مي شود كه در كنار محاسبه آثار 
تورم كاهش معنادار اين عدد را شاهد خواهيم بود. به 
نظر مي رس��د با توجه به تمركز عمده خرده فروشي 
آنلاين بر بخش كالا اين عدد بتواند وضعيت اين حوزه 

را روشن كند.

    بن بست اعداد
در اين وضعيت انتظار رش��د و توسعه  از بازار تجارت 
الكترونيكي انتظاري بس��يار بعيد است و همچنين، 
اضافه ش��دن بازيگري جدي��د نيز به ب��ازار تجارت 
الكترونيكي امي��دي بدون نتيجه خواهد بود چراكه 
ضريب شكس��ت بازيگران اين حوزه نشان مي دهد 
بزرگ ترها چون بزرگ ترند توانسته اند ادامه دهند؛ به 
عبارت ديگر، بازار خرده فروشي آنلاين پر از بازيگراني 
شكست خورده و فروش��گاه هاي ورشكسته كوچك 
است و آنها كه باقي مانده اند بر سر تنها يك درصد از 
كل بازار تجارت الكترونيكي مي جنگند. ديجي كالا 
با س��هم يك درصدي خ��ود نيمي از ب��ازار تجارت 
الكترونيكي را در اختي��ار دارد و يك درصد بازار در 
جدالي خونين ميان ۱۰۴ هزار فروش��گاه اينترنتي 
)بر اس��اس گزارش س��الانه ديجي كالا( باقي مانده 

به س��هم هاي دهم درصدي تقس��يم ش��ده است. 
يك درصدي ها مي جنگند تا يك درصد باقي مانده را 
حفظ كنند و گاهي نيز به سهم دو درصدي تجارت 
اجتماعي در ش��بكه هاي اجتماعي نظر دارند. با اين 
حال، در وضعيت فعلي صداي پاي بازيگري جديد به 
گوش مي رسد؛ در واقع تمركز گروه اسنپ بر بخش 
سوپرماركت و كالاهاي تند مصرف )FMCG( نشان 
مي دهد اسنپ بخش عمده اي از بازار خرده فروشي 
آنلاين را هدف قرار داده اس��ت. در گزارش س��الانه 
اسنپ نيز بيشترين رشد براي بخش سوپرماركت بوده 
است كه نشان از تمركز اين گروه تجاري در جاگيري 
مخشص در س��بد خريد اينترنتي مردم دارد. اينكه 
اين اس��تراتژي به ثمر بنش��يند يا دود شود و به هوا 
رود خود مساله ديگري است زيرا اسنپ در سال ۹۷ 
باميلو را كه به گواه آمار دومين فروشگاه اينترنتي در 
ايران بعد از ديجي كالا بود تحويل گرفت و در س��ال 
۹۸ باميلو تعطيل شد و بازار آن به اسنپ اكسپرس و 
اسنپ ماركت سپرده ش��د. با اين همه اكنون صداي 
رقيب��ي جديد براي ديجي كالا به گوش مي رس��د و 
احتمالًا جدال س��وپرماركت اس��نپ براي به دست 
آوردن بخش ديگر ب��ازار ديدني خواهد بود. با توجه 
به حرك��ت مهره هاي حاضر در بازار خرده فروش��ي 
آنلاين به نظر مي رسد اين بازار در نهايت در انحصار 
بازيگراني خواهد بود كه دو ويژگي داش��ته باش��ند: 
نخست لجستيك گسترده و ديگري توان راه اندازي 
مراكز توزيع )دارك استور( . اين تركيب در كنار هم 
رمز موفقيت بازيگران خرده فروشي آنلاين در كشور 
بوده است و به نظر مي رسد قاعده بازي نيز از اين دو 
خارج نباشد: داشتن لجس��تيك، گستره خدمات و 
ارايه را افزايش مي دهد و تعدد دارك اس��تورها توان 
قيمت گ��ذاري و كنار گذاش��تن ديگ��ر بازيگران، و 
اين دو در نهايت ت��وان رقابتي را بالا مي برد. تجارت 
الكترونيك��ي در چنين بازاري معن��ا و مفهوم يافته 
است و قاعده بازي در اين زمين محدود نيز منحصر 
به اعداد اس��ت. اين اعداد از جانب بازيگرهاي حاضر 
در بازار تجارت الكترونيكي تصديق نشده و در واقع، 
محل نزاع آنها نيز بوده اس��ت. با اين حال، س��هم دو 
درصدي تج��ارت الكترونيكي با تمام لجس��تيك و 
زمينه هاي اقتصادي، اجتماعي و فرهنگي بازيگرانش 
تا آينده كوتاه مدت بيشتر نخواهد شد و آنچه آينده 
خرده فروشي آنلاين خاصه بخش تجارت الكترونيكي 

را رقم مي زند رقابت بر سر تصاحب يك درصد است 
و اين يعني دوقطبي جدي��د در بازار و كاهش تعداد 

بازيگران.

    معماي فيلترينگ و بازي غيررسمي ها
اما در ط��رف ديگ��ر ب��ازار خرده فروش��ي آنلاين، 
غيررسمي ها ايس��تاده اند، آنها كه كالا و خدمات را 
بر بستر شبكه هاي اجتماعي ارايه كرده اند و در اين 
سال ها نيمي از بازار خرده فروشي آنلاين را به دست 
آورده اند: بازاري دو درصدي با بازيگران نامش��خص 
و گ��ردش مال��ي بدون محاس��به. در واقع ب��ازار دو 
درصدي تجارت اجتماعي در ايران توانسته همگام 
با تجارت الكترونيكي رقابت و جايگاه خود را در بازار 
خرده فروشي آنلاين به رغم موانع متعدد تثبيت كند. 
بهت��ر بگوييم تجارت اجتماع��ي موجوديتي حذف 
ناشدني از خرده فروشي آنلاين به حساب مي آيد. در 
پاييز ۱۴۰۱ كه فيلترينگ دامن دو شبكه اجتماعي 
واتس اپ و اينس��تاگرام را گرفت و كارب��ران آنها را 
به س��مت استفاده از فيلترشكن س��وق داد، نگراني 
بابت كاهش تج��ارت الكترونيكي افزايش يافت. اما 
گزارش تجارت الكترونيكي در س��ال ۱۴۰۱ ضمن 
روشن ساختن تغيير در شاخص ارايه كالا و خدمات 
در شبكه هاي اجتماعي آماري جالب توجه از ميزان 
استفاده از اين شبكه ها به دست داد. در سال۱۴۰۰ 
پركاربردترين روش براي عرضه كالا و خدمات با ۸۰ 
درصد از آن شبكه هاي اجتماعي بوده و در سال ۱۴۰۱ 
نيز با ۴۰ درصد س��هم شبكه هاي اجتماعي از روش 
ارايه كالا و خدمات همچنان ش��بكه هاي اجتماعي 
در صدر اس��تفاده كس��ب وكارها و مردم بوده است. 
به عبارتي با وجود فيلترينگ ش��بكه هاي اجتماعي 
نيمي از تجارت الكترونيكي همچنان در اين فضا رقم 
مي خورد و فروشگاه هاي اينترنتي در چنين وضعيتي 
با شبكه هاي اجتماعي رقابت مي كنند. اين آمار نشان 
مي دهد از يك طرف فيلترينگ نتوانسته تاثيري در 
اين بخش ايجاد كند و از طرف ديگر حذف شبكه هاي 
اجتماعي از بخش خرده فروشي آنلاين ممكن نيست. 
چراكه گزارش تجارت الكترونيكي بيانگر كاهش سه 
درصدي سهم پيام رسان هاي داخلي نسبت به سال 
گذش��ته است و س��هم ۲۳ درصدي پيام رسان هاي 
داخلي در نسبت با س��هم ۴۰ درصدي و همچنين 
س��هم ۲۶ درص��دي روش تلفني و كاهش س��هم 
اپليكيش��ن هاي موبايلي از ۲۴ درصد به ۱۱ درصد 
همگي نش��ان مي دهد همچنان تجارت اجتماعي 
و غيررس��مي هاي بازار خرده فروشي در شبكه هاي 
اجتماعي فيلترشده مشغول فعاليت هستند. با اين 
همه خرده فروش��ي آنلاين به موازات دو ضلع خود 
يعني تجارت الكترونيكي و تجارت اجتماعي در اين 
سال ها پيش رفته و بخشي از بازار خرده فروشي را به 
دست آورده است. اما حجم چهار درصدي اين بازار 
حاكي از آن اس��ت كه اين بخش در مواجهه با موانع 
متعدد بر سر راه خود، يعني شيوه تنظيم گري و الزام 
دريافت اينماد، بحران سرمايه گذاري، تمايل مردم 
به خريد حضوري و عدم آمادگي فناوري، توانس��ته 
جايگاهش را در جامعه تثبيت كند و تبديل به يكي از 
گزينه هاي مردم در هنگام خريد كالا و خدمات شود. 
در واق��ع، اگر كرونا زلزله اي در رش��د ميزان تجارت 
الكترونيكي در جهان به پا ك��رد، در ايران نيز باعث 
پذيرش خرده فروشي آنلاين در ميان مردم شد؛ اما 
فيلترينگ مانعي است كه پريدن از روي آن نيازمند 

دورخيزي بلند است.

دنياي فناوري
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سازمان سيا چت بات
هوش مصنوعي مي سازد

س��ازمان س��يا و ديگر آژانس هاي اطلاعاتي امريكا به 
زودتي چت باتي مش��ابه چت جي پ��ي تي در اختيار 
خواهند داش��ت. به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از 
انگجت، اي��ن برنامه كه با داده ه��اي عمومي موجود 
آم��وزش مي بيند، مناب��ع داده و پاس��خ هايي فراهم 
مي كند تا ماموران بتوانن��د صحت آنها را تاييد كنند. 
هدف از اين اقدام آن اس��ت كه جاسوس��ان امريكايي 
راحت تر بتوانند انبوه اطلاعات را بررس��ي و گزينش 
كنند. البته بايد اين امر را در نظر گرفت كه ماهيت دقيق 
داده هايي كه عمومي به حساب مي آيند، نيز احتمالا 
چالش هاي��ي در زمينه حريم خصوص��ي ايجاد كند. 
زيرا به طور دقيق مشخص نشده داده هاي عمومي چه 
 مواردي را شامل مي شود. رندي نيكسون مدير بخش

»Open Source Enterprise« س��ازمان س��يا در 
مصاحبه با بلومبرگ گفت: ما از روزنامه و راديو به روزنامه 
و تلويزيون تا روزنامه و تلويزي��ون كابلي و در نهايت، 
اينترنت پايه و بعد داده هاي كلان رسيديم و اين امر در 
حال گسترش است. ما بايد سوزني را در زميني مملو از 
سوزن ها بيابيم. بخش تحت نظارت نيكسون تصميم 
دارد به زودي ابزار هوش مصنوعي را در س��ازمان هاي 

اطلاعاتي امريكا توزيع كند. 

حمله  به بورس كالا 
در مورد وجود مواداوليه در داخل كشور و عدم وابستگي 
قيمتي به بازارهاي جهاني، توجه به واقعيت هاي اقتصادي 
ضرورت پيدا مي كند، در بورس هاي مختلف دنيا نوسانات 
قيمتي كه تابع شرايطي همچون ژئوپولتيك منطقه، 
وضعيت حمل و نقل و بس��ياري از عوامل خرد و كلان 
است بر اين نوسانات تاثير مي گذارد؛ اما اگر در نقطه اي از 
دنيا فرصت سودآور ايجاد شود بلافاصله توسط مكانيزم 
آربيتراژ از آن بهره برداري مي شود، به طور مثال قيمت 
پايين يك كالا در منطقه اي نسبت به منطقه ديگر باعث 
ورود آربيتراژگران به منطقه قيمت��ي پايين و خريد و 
افزايش تقاضا، جهت انتقال و فروش در منطقه با قيمت 
بالاتر خواهد ش��د و مثال واضحت��ر آن گيت عوارضي 
بزرگراه ها است كه اگر يك گيت خلوت باشد بلافاصله با 
استقبال خودروهايي كه از دورتر مي آيند شلوغ خواهد 
شد. پس فرصت هميش��ه محدود است. با توجه به اين 
مساله اگر بدون توجه به واقعيت هاي اقتصادي و شرايط 
منطقه اي و نرخ هاي كالايي كشورهاي همسايه، نسبت 
به سركوب و كنترل قيمتي و تعريف مكانيزم مجزاي 
ارزشگذاري كالاها اقدام شود با بروز يك فرصت مواجه 
مي شويم كه نتيجه آن ورود دلالان و قاچاق كالا به خارج 
از كشور خواهد بود و اين فرآيند تا زمانيكه به تعادل قيمتي 
در دو س��وي مرز و پيدايش بازار س��ياه در داخل كشور 
برسيم ادامه پيدا خواهد كرد. تجربه اي كه در طول ساليان 
گذشته به دفعات حادث شده و آسيب آن نيز بر پيكره 

اقتصاد و جمعيت مصرف كننده قابل ملاحظه است.
پس با خ��روج كالا از مكانيزم ش��فاف ب��ورس كالا يا 
قيمت گذاري دستوري بدون توجه به بهاي تمام شده و 
واقعيت هاي قيمت هاي منطقه اي و جهاني كالا نمي توان 
به هدف مطلوب دست يافت و در صورت اجرايي شدن 
تجربيات شكست خورده گذشته، كاهش توليد و افت 

كيفيت كالا نيز دستاورد منفي و مضاعف خواهد بود.
به نظر مي رس��د بس��تر بورس كالا با بهب��ود و اصلاح 
قوانين در كنار گسترش ابزارهاي نوين كه به تعميق و 
بهينه سازي شرايط اقتصادي مي انجامد گزينه مطلوب 
براي يك اقتصاد پويا و بدون چالش عرضه و تقاضا باشد 
كه در كنار آن ضرورت آشنايي بيشتر مسوولان كشور 
ب��ا ابزارهاي مختلف و نوين مالي ب��راي ارايه طرح هاي 

عملياتي واقع بينانه بيش از  پيش احساس مي شود.

باوجودفيلترينگشبكههاياجتماعينيميازتجارتالكترونيكيهمچناندراينفضارقمميخورد

سهم ۴ درصدي خرده فروشي آنلاين

ش�ركت سهامي آب منطقه اي بوشهر در نظر دارد به منظور اجراي پروژه ذيل كه بر اساس فهرست بهاي پايه س�ال ۱۴۰۲ برآورد گرديده مطابق مشخصات زير نسبت به انتخاب پيمانكار ذيصلاح اقدام نمايد 
لذا از كليه پيمانكاران واجد صلاحيت كه داراي س�ابقه كاري مرتبط هس�تند دعوت مي ش�ود از تاريخ ۱۴۰۲/۰۷/۰5 تا تاريخ ۱۴۰۲/۰۷/۰8 س�اعت ۹ صبح براي خريد اسناد مناقصه به سامانه ستاد به آدرس 

www.setadiran.ir مراجعه نمايند.

نوبت دومآگهي مناقصه عمومي )تك مرحله اي(

۱- قيمت خريد اسناد مناقصه مبلغ ۳/۰۰۰/۰۰۰ ريال مي باشد كه مي بايست به حساب شماره IR 6۳۰۱۰۰۰۰۴۰۰۱۱۰۳۴۰۳۰۱88۱8 به نام تمركز وجوه درآمد شركت آب منطقه اي بوشهر نزد بانك مركزي جمهوري 
اسلامي ايران و شناسه حساب ۳۱5۱۰۳۴۷۳۲۹5۰۱۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰ واريز و فيش واريزي آن همراه با درخواست شركت در مناقصه تحويل گردد.

۲- ضمانتنامه شركت در مناقصه مي بايست به صورت ضمانتنامه بانكي يا واريز وجه نقد به شماره حساب IR ۰۴۰۱۰۰۰۰۴۰۰۱۱۰۳۴۰6۳۷5۹8۳و شناسه حساب ۹۴۱۲۹5۰۱۰۱۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰ به نام تمركز 
سپرده جاري شركت آب منطقه اي بوشهر نزد بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران ارايه گردد.

۳- آخرين مهلت بارگذاري مدارك به صورت الكترونيكي در سامانه ستاد تا ساعت ۹ صبح روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۲/۰۷/۱8 مي باشد.
توجه: تنها پاكت الف )تضمين شركت در مناقصه( علاوه بر فايل الكترونيكي، مي بايست به صورت فيزيكي به دبيرخانه محرمانه شركت آب منطقه اي بوشهر )دفتر حراست( تحويل گردد.

۴-پاكت ها در ساعت ۱۰ روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۲/۰۷/۱8 گشوده خواهد شد. حضور يك نفر نماينده از طرف پيشنهاددهندگان در جلسه افتتاح پيشنهاد آزاد است.
5- هزينه درج آگهي در دو نوبت به عهده برنده مناقصه مي باشد.

6- به پيشنهادات فاقد امضاء، مشروط و مخدوش، مطلقاً ترتيب اثر داده نخواهد شد.
۷- كليه اسناد مناقصه و مدارك ارايه شده مي بايست به مهر )الكترونيكي( و امضاء مجاز تعهدآور )امضاي ديجيتالي( برسد.

8- ارايه كد شناسايي ملي الزامي مي باشد.
۹- ارايه گواهي صلاحيت ايمني توسط پيمانكاران الزامي مي باشد.

۱۰- مدت اعتبار پيشنهاد قيمت: ۳ ماه

محل تامين اعتبارتضمين شركت در مناقصه )ريال(رشته و حداقل پايهمدت اجرامحل اجرامبلغ برآورد اوليه )ريال( موضوع مناقصهشماره فراخوانرديف

اعتبارات استاني65۹/۰۰۰/۰۰۰ 5- ابنيه۳ ماهاستان بوشهر شهرستان دشتستان۱۳/۱6۴/۷65/۱58اجراي فنس كشي محدوده سد تنگ ارم۱۲۰۰۲۰۰۱۴۳۱۰۰۰۰۱8

شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر

وزارت نيرو
شركت مديريت منابع آب ايران

»آگهی مزايده عمومی«
اداره کل آموزش فنی و حرفه ای استان خوزستان در نظر دارد به استناد آيين نامه اجرايی ماده )5( قانون الحاق برخی مواد به قانون تنظيم بخشی از مقررات مالی دولت )۲( به شماره ۱5۲۰۰۱/ت5۲۲۹۳ ه�  مورخ ۱۳۹5/۱۲/۲ نسبت به اجاره حداکثر يکساله فضای با مشخصات ذکر شده در 

جدول زير از طريق مزايده به متقاضيان واگذار نمايد. لذا متقاضيان واجد شرايط می توانند جهت دريافت اسناد مزايده و کسب اطلاعات تکميلی به سامانه تدارکات الکترونيک دولت مراجعه نمايند.
آخرين مهلت دريافت اسناد ساعت ۱۷ مورخ ۱۴۰۲/۰۷/۱۱

آخرين مهلت ارائه پيشنهاد قيمت ساعت 8صبح مورخ ۱۴۰۲/۰۷/۲۲
تاريخ بازگشايی پاکات ساعت ۹ صبح  مورخ ۱۴۰۲/۰۷/۲۲ در دفتر مدير کل آموزش فنی و حرفه ای استان خوزستان

مبلغ تضمين شرکت در فرآيند ارجاع کار به صورت تضمين معتبر بانکی )نمونه پيوست اسناد می باشد( يا  به حساب شماره IR۱۴۰۱۰۰۰۰۴۰5۷۰۱8۷۰۷6۱۱۱۳۹  حساب شبا متمرکز وجوه سپرده بانک مرکزی واريز شود.

نوبت اول
شناسه آگهي : 1576463

نوع محل رديف
فعاليت

متراژ ملک 
)متر مربع( 

مبلغ پايه اجاره 
ماهيانه)ريال(

مبلغ پايه اجاره 
 مبلغ تضمينساليانه)ريال(

85۱۰۰/۰۰۰/۰۰۰۱/۲۰۰/۰۰۰/۰۰۰6۰/۰۰۰/۰۰۰آموزشی   کارگاه شماره۷ مرکز آموزش فنی و حرفه ای خوارزمی۱

85۱۱۰/۰۰۰/۰۰۰۱/۳۲۰/۰۰۰/۰۰۰66/۰۰۰/۰۰۰آموزشی   کارگاه شماره8 مرکز آموزش فنی و حرفه ای خوارزمی۲

۴۰۷۰/۰۰۰/۰۰۰8۴۰/۰۰۰/۰۰۰۴۲/۰۰۰/۰۰۰آموزشی   کارگاه شماره۹ مرکز آموزش فنی و حرفه ای خوارزمی۳

۴۰۷۰/۰۰۰/۰۰۰8۴۰/۰۰۰/۰۰۰۴۲/۰۰۰/۰۰۰آموزشی   کارگاه شماره۱۰ مرکز آموزش فنی و حرفه ای خوارزمی۴

5۰8۰/۰۰۰/۰۰۰۹6۰/۰۰۰/۰۰۰۴8/۰۰۰/۰۰۰آموزشی   کارگاه شماره۱۱ مرکز آموزش فنی و حرفه ای خوارزمی5

۴۰۴۰/۰۰۰/۰۰۰۴8۰/۰۰۰/۰۰۰۲۴/۰۰۰/۰۰۰آموزشی   اتاق مرکز آموزش فنی و حرفه ای خوارزمی6

۱۰۰۱5۰/۰۰۰/۰۰۰۱/8۰۰/۰۰۰/۰۰۰۹۰/۰۰۰/۰۰۰آموزشی   سالن مهارت مرکز آموزش فنی و حرفه ای خوارزمی۷

6۲۴۰/۰۰۰/۰۰۰۴8۰/۰۰۰/۰۰۰۲۴/۰۰۰/۰۰۰آموزشی   کارگاه نقشه کشی مرکز خواهران خرمشهر8

6۲۴۰/۰۰۰/۰۰۰۴8۰/۰۰۰/۰۰۰۲۴/۰۰۰/۰۰۰آموزشی   کارگاه صنايع غذايی مرکز خواهران خرمشهر۹

۲۱5۱۲۰/۰۰۰/۰۰۰۱/۴۴۰/۰۰۰/۰۰۰۷۲/۰۰۰/۰۰۰آموزشی   سالن آزمون مرکز خواهران آبادان۱۰

۴6۴۰/۰۰۰/۰۰۰۴8۰/۰۰۰/۰۰۰۲۴/۰۰۰/۰۰۰آموزشی   کارگاه قلم زنی مرکز خواهران آبادان۱۱

۴۷۰۱8۰/۰۰۰/۰۰۰۲/۱6۰/۰۰۰/۰۰۰۱۰8/۰۰۰/۰۰۰آموزشی   رستوران مرکز برادران آبادان۱۲

۲۹8۳۰۰/۰۰۰/۰۰۰۳/6۰۰/۰۰۰/۰۰۰۱8۰/۰۰۰/۰۰۰آموزشی   کارگاه موتورهای دريايی مرکز بردران آبادان۱۳

۱8۰۰6۰۰/۰۰۰/۰۰۰۷/۲۰۰/۰۰۰/۰۰۰۳6۰/۰۰۰/۰۰۰آموزشی   مرکز خواهران حضرت نرجس)ع( سوسنگرد۱۴

۳۲6۲۰۰/۰۰۰/۰۰۰۲/۴۰۰/۰۰۰/۰۰۰۱۲۰/۰۰۰/۰۰۰آموزشی   سالن کارگاه cng مرکز برادران ويس۱5

نوع محل رديف
فعاليت

متراژ ملک 
)متر مربع( 

مبلغ پايه اجاره 
ماهيانه)ريال(

مبلغ پايه اجاره 
 مبلغ تضمينساليانه)ريال(

۴۲۰۲۰۰/۰۰۰/۰۰۰۲/۴۰۰/۰۰۰/۰۰۰۱۲۰/۰۰۰/۰۰۰آموزشی   سالن کارگاه هيدروپونيک مرکز برادران ويس۱6

۲۱۰۲5۰/۰۰۰/۰۰۰۳/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰۱5۰/۰۰۰/۰۰۰آموزشی   رستوران مرکز برادران دزفول۱۷

5۴۳۲۰۰/۰۰۰/۰۰۰۲/۴۰۰/۰۰۰/۰۰۰۱۲۰/۰۰۰/۰۰۰آموزشی   سالن آزمون مرکز خواهران انديمشک۱8

۲6۴۱5۰/۰۰۰/۰۰۰۱/8۰۰/۰۰۰/۰۰۰۹۰/۰۰۰/۰۰۰آموزشیسالن کارگاه برق صنعتی مرکز گتوند۱۹

۲۷5۲۰۰/۰۰۰/۰۰۰۲/۴۰۰/۰۰۰/۰۰۰۱۲۰/۰۰۰/۰۰۰آموزشیکارگاه جوشکاری مرکز آغاجری۲۰

۲۱6۱۰۰/۰۰۰/۰۰۰۱/۲۰۰/۰۰۰/۰۰۰6۰/۰۰۰/۰۰۰آموزشیکارگاه آموزشی منصوريه۲۱

۲88۲۰۰/۰۰۰/۰۰۰۲/۴۰۰/۰۰۰/۰۰۰۱۲۰/۰۰۰/۰۰۰آموزشیکارگاه جوشکاری مرکز هنديجان۲۲

۲8۰۰۲۰۰/۰۰۰/۰۰۰۲/۴۰۰/۰۰۰/۰۰۰۱۲۰/۰۰۰/۰۰۰آموزشیزمين چمن اداره کل۲۳

۲6۰65/۰۰۰/۰۰۰۷8۰/۰۰۰/۰۰۰۳۹/۰۰۰/۰۰۰آموزشیرستوران مرکز برادران خرمشهر ۲۴

6۰۲۳/۰۰۰/۰۰۰۲۷6/۰۰۰/۰۰۰۱۳/8۰۰/۰۰۰آموزشیسالن سمعی بصری مرکز يرادران خرمشهر۲5

۲۳۰۴۰/۰۰۰/۰۰۰۴8۰/۰۰۰/۰۰۰۲۴/۰۰۰/۰۰۰آموزشیسالن آزمون مرکز خواهران خرمشهر۲6

۷۰5۳۰۰/۰۰۰/۰۰۰۳/6۰۰/۰۰۰/۰۰۰۱8۰/۰۰۰/۰۰۰آموزشیسالن اجتماعات مرکز کوثر۲۷

۴۱۰۱۴8۰/۰۰۰/۰۰۰5/۷6۰/۰۰۰/۰۰۰۲88/۰۰۰/۰۰۰آموزشیمرکز خواهران شوشتر۲8

۱۲۱۱۰۰/۰۰۰/۰۰۰۱/۲۰۰/۰۰۰/۰۰۰6۰/۰۰۰/۰۰۰آموزشیکارگاه ريخته گری شماره ۲ مرکز غدير۲۹

۲۹۰۱۲۰/۰۰۰/۰۰۰۱/۴۴۰/۰۰۰/۰۰۰۷۲/۰۰۰/۰۰۰آموزشیکارگاه مرکز خواهران مسجد سليمان۳۰

اداره کل آموزش فنی و حرفه ای استان خوزستان



بيش از پنج س��ال از ممنوعيت ورود خودرو به كشور 
مي گذرد؛ دولت دوازدهم بعد از بازگشت تحريم ها و 
چالش تامي��ن ارز در قدم هاي ابتدايي براي مديريت 
منابع ارزي به س��راغ خودرو رفت و به ن��اگاه واردات 
خ��ودرو به كش��ور را ممنوع كرد. دولت س��يزدهم با 
تصويب آيين نامه اجرايي واردات خودرو در شهريور 
سال گذش��ته عزم خود را براي از س��ر گيري واردات 
نشان داد اما تاكنون اين مهم به همان دليل مديريت 
منابع ارزي محقق نشده اس��ت. حال اما وزير اقتصاد 
از كندي روند واردات خودرو پرده برداش��ته است. او 
در تش��ريح دلايل مس��ير پر و پيچ وخم ورود خودرو 
به كش��ور عنوان كرده كه يك بخش آن ناشي از اين 
است كه اولويت هاي س��رمايه گذاري و توليدي براي 
اينكه ارز به آنها تخصيص داده ش��ود، براي بخشي از 
بخش ها و صنايع اولويت هاي بيشتري مطرح شده بود 
كه بعد از آن نوبت به تخصيص ارز به حوزه خودرو در 
نظر گرفته مي شد؛ البته ابلاغ خود آيين نامه و مراحل 
اجراي آن توسط اس��تاندارد و دستگاه هاي مرتبط با 
واردات خ��ودرو هم زمان زيادي مص��روف خود كرد. 
براساس اعلام خاندوزي درست است كه هماهنگي 
ميان دس��ت اندركاران واردات خ��ودرو زمان بر بوده 
اما همچنان مديريت مناب��ع ارزي اصلي ترين دليل 
براي حضور پيدا نكردن محصولات برندهاي جهاني 

خودروساز در بازار است.

   بازا ر خودرو در پايان شهريور 
بازار خودرو در هفته پاياني شهريورماه ۱۴۰۲، كمي 
ميل به افزايش قيمت داش��ت. به عنوان مثال قيمت 
خودروهاي پژو ۲۰۷، دنا، سمند و رانا به طور ميانگين 
بين ۵ تا ۲۵ ميليون تومان افزايش يافت. ساينا، كوييك 
و ش��اهين نيز كمي افزايش قيم��ت را تجربه كردند. 
كارشناسان معتقدند بازار خودرو از اخبار ضد و نقيض 
اين حوزه خسته ش��ده است و در تلاش براي افزايش 
قيمت ها است. از س��وي ديگر اخباري مثل تكذيب 
استفاده از ارز كشاورزي براي واردات خودرو پالس هاي 
منفي به بازار مي فرس��تند. در چنين شرايطي حتي 
اخبار مثبتي مثل واردات خودروهاي صفر نيز باعث 

واكنش بازار و كاهش قيمت ها نمي شود.
فعالان ح��وزه خ��ودرو مي گويند: در ده��ه اول مهر 
احتمالا ش��اهد ثبات در روزهاي اول و افزايش قيمت 
در روزهاي پاياني هفته باشيم. به گفته آنها در صورت 
افزايش قيمت ه��ا احتمالا در اث��ر ورود خريداران به 
بازار شوكي ورد مي شود و اين شوك منجر به افزايش 
اندك قيمت ها خواهد شد. البته اين موضوع تنها براي 

خودروهاي ايران��ي صدق خواهد كرد چ��را كه بازار 
خودروهاي چيني با ورود مدل هاي جديد، ريزش��ي 
خواهد بود.در صورتي كه اخبار مهمي در حوزه خودرو 
منتش��ر نش��ود، بازار كمي آرايش صع��ودي به خود 
خواهد گرفت و تنها يك خبر جنجالي و بسيار پر تاثير 
مي تواند كف قيمت هاي بازار را بشكند و باعث ريزش 

قيمت ها شود.
در هر صورت ركود فعلي حاكم بر بازار خودرو، احتمالا 
تا زمان ورود خودروهاي جديد به بازار ادامه پيدا مي كند 
تا قيمت خودروهاي جديد بتواند قيمت خودروهاي 
فعلي را مشخص كند و خريدار تصميم به خريد بگيرد.

   خبر مهم وزير خودرويي وزير اقتصاد 
ورود محصولات توليدي برندهاي جهاني خودروساز 
از شهريور ۱۴۰۱ با تصويب ايين نامه اجرايي واردات 
خ��ودرو در هيات دولت رنگ و ب��وي واقعيت به خود 
گرف��ت. ورود خودرو به كش��ور كه در زم��ان دولت 
دوازدهم به بهانه مديريت منابع ارزي به ناگاه ممنوع 
اعلام شد در دولت سيزدهم با برداشتن قفل از در ورود 
خودرو به كشور بار ديگر در دستور كار قرار گرفت. اما 
هنوز خبري از حضور خودروهاي مدل ۲۰۲۲ و مدل 

۲۰۲3 در بازار خودروي كشور نيست. 
حال اما وزير امور اقتصاد كه در حاش��يه جلسه هيات 
دولت س��خن مي گفت از دلايل كند ب��ودن واردات 
خودرو در نيمه اول سال جاري پرده برداشت. احسان 
خاندوزي به تشريح دلايل مسير پر دست انداز ورود 
خودرو به كش��ور در نيمه اول سال ۱۴۰۲ پرداخت و 
گفت يك بخش آن ناشي از اين است كه اولويت هاي 

س��رمايه گذاري و تولي��دي ب��راي اينك��ه ارز به آنها 
تخصيص داده شود، براي بخشي از بخش ها و صنايع 
اولويت هاي بيشتري مطرح شده بود كه بعد از آن نوبت 
به تخصيص ارز به حوزه خودرو در نظر گرفته مي شد؛ 
البته ابلاغ خود آيين نامه و مراحل اجراي آن توس��ط 
اس��تاندارد و دس��تگاه هاي مرتبط با واردات خودرو 

هم زمان زيادي مصروف خود كرد.
براساس اعلام خاندوزي درست است كه هماهنگي 
ميان دس��ت اندركاران واردات خ��ودرو زمان بر بوده 
اما همچنان مديريت مناب��ع ارزي اصلي ترين دليل 
براي حضور پيدا نكردن محصولات برندهاي جهاني 

خودروساز در بازار است.
رمزگشايي از سخنان وزير اقتصاد و ابراز اميداوري براي 
سرعت بخشيدن به واردات خودرو در نيمه دوم سال 
جاري بي ارتباط با بحث هاي آزادسازي برخي منابع 

ارزي بلوكه شده كشور در خارج كشور نيست.
با توجه به اظهارات تازه وزير اقتصاد به رغم گذش��ت 
پنج سال همچنان سياست گذار نتوانسته ارز مورد نياز 
براي واردات خودرو را تاميين و همچنان تمركز خود را 
براي تامين ارز كالاهاي اساسي و دارو قرار داده است. 
وزير اقتصاد ابراز اميدواري كرد تا در نيمه دوم امسال 
واردات خودرو با س��رعت بيش��تري ادامه پيدا كند و 
ش��اهد حضور برندهاي جهاني خودروس��از در بازار 

خودروي كشور باشيم.
اين تحليل در ميان سياس��ت گذاران كشور نيز رايج 
است كه چنانچه گشايش هايي در فضاي تحريمي و 
گفت وگوهاي بين المللي به وجود بيايد اين امكان براي 
دولت سيزدهم فراهم مي شود تا با خيال راحت تري 

نسبت به تامين ارز براي كالاهايي مانند خودرو كه در 
دسته كالاهاي غير از اساس��ي و دارو، قرار مي گيرد، 
اقدام كند. اين اتفاق مي توان��د ورق واردات خودرو به 

كشور را برگرداند.

   اعلام جديدترين زمان ورود
خودروهاي خارجي به بازار 

اما خودروهاي وارداتي چه زماني وارد بازار مي شوند؟ 
خودروهاي وارداتي سال گذشته يك مرحله مهمان 
س��امانه يكپارچه بودند. اما هنوز خب��ري از تحويل 
خودروهاي وارداتي فروخته شده نيست. سياستگذار 
خودرويي در جديدترين اظهارنظر خود زمان جديدي 
را براي تحويل محصولات برندهاي جهاني خودروساز 
تعيين كرده است.مدير سامانه يكپارچه فروش خودرو 
گفت اميدواريم با منابعي كه فراهم مي شود در زمستان 
امسال بتوانيم در هر ماه تا ۲۰ هزار دستگاه خودرو وارد 

كشور كنيم.
مهدي تقدس��ي گفت تاكن��ون تنها يك دس��تگاه 
خودروي چانگان به ص��ورت نمادين در هفته دولت 
امسال به يكي از متقاضيان تحويل داده شده است. به 
نظر مي رسد اين فرد را بايد خوشبخت ترين فرد بازار 
خودرو قلمداد كرد. اين فرد توانسته بعد از گذشت بيش 
از پنج س��ال بالاخره يك دستگاه خودروي وارداتي را 
تحويل بگيرد.با توجه به اظهارات اين مدير صمت بعيد 
است تا زمستان در زمينه تحويل خودروهاي وارداتي 
اتفاق خاصي بيفتد به احتمال زياد تحويل همان حدود 
هزار و ۱۰۰ دستگاه چانگان CS3۵ پلاس كه توسط 
خودروسازي سايپا وارد شده، عملياتي شود.حدود 3۲ 
هزار نفر به عنوان منتخب نهايي دريافت خودروهاي 
وارداتي در دور اول فروش محصولات برندهاي جهاني 
خودروساز از مسير س��امانه يكپارچه فروش انتخاب 
ش��دند. اما همچنان اين خريداران نمي دانند كه قرار 
است چه خودروهايي را دريافت كنند.در حالي كه تمام 
نشانه ها گوياي اين است كه مديران صمت همچنان با 
مديران بانك مركزي براي تخصيص ارز براي واردات 
خودرو كلنجار مي روند اما ش��اهد هس��تيم كه مدير 
س��امانه يكپارچه مس��ير تخصيص ارز براي واردات 
خودرو را بسيار هموار عنوان مي كند.تقدسي در ارتباط 
با تخصيص ارز براي ورود محصولات توليدي برندهاي 
جهاني خودروس��از گفت در حال حاضر بيش از ۷۰ 
هزار خودرو ثبت سفارش شده و واردات اين خودروها 
از محل ص��ادرات غيرنفتي و همچنين محل ارزهاي 
خارج از كشور از سوي بانك مركزي به خوبي در حال 

تخصيص به شركت هاي وارد كننده است.
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تقويت مناطق آزاد
در دستور كار مجلس

محمد صالح جوكار نماين��ده مردم يزد و رييس 
كميسيون امور داخلي كشور و شوراها در مجلس 
شوراي اسلامي در ديدار با حجت الله عبدالملكي، 
مشاور رييس جمهور و دبير شوراي عالي مناطق 
آزاد و ويژه اقتصادي در خصوص گره گشايي از كار 
مناطق آزاد و ويژه اقتصادي در چارچوب برنامه 
هفتم توس��عه كشور قول مس��اعد داد همكاري 
لازم در اي��ن زمينه صورت پذي��رد.   به گزارش 
فرينا، محمد صالح جوكار در اين نشست بر لزوم 
بازگشت ماده ۱۰۵ در برنامه هفتم توسعه اشاره 
كرد و گفت: در اين برنامه ۵ ساله، تقويت مناطق 
آزاد و ويژه اقتصادي و دبيرخانه شوراي عالي بايد 
در دستور كار قرار گيرد تا پشتوانه محكمي براي 
مناطق ويژه اقتصادي باشد كه بتوانند بدون موانع 
كارشان را پيش ببرند. همچنين در اين نشست 
مقرر شد راه اندازي منطقه ويژه اقتصادي اشكذر 
استان يزد كه سال هاي پيش به تصويب رسيده 
اس��ت با توجه به ش��رايط خاص منطق��ه و نظر 
مساعد استانداري موضوع به سرعت در كارگروه 
تخصصي ش��وراي عالي مناط��ق آزاد تجاري � 
صنعتي و ويژه اقتصادي مورد بررسي قرار گيرد.

كليد سياست گذاري ارزي فقط 
بايد در دست بانك مركزي باشد

رييس اتاق بازرگاني اي��ران و چين با بيان اينكه 
در اج��راي سياس��ت هاي ارزي كش��ور، كلي��د 
سياست گذاري بايد در دست يك فرمانده واحد 
يعني بانك مركزي باشد، گفت: رفتار كميسيون 
اقتصادي مجلس مبني بر تصميم گيري در امور 
ارزي، علمي و منطقي نيست.  مجيدرضا حريري 
در گفت وگو با خبرگزاري فارس با اشاره به ادعاي 
رييس كميسيون اقتصادي مجلس در موضوع ارز 
حاصل از صادرات برخي از محصولات كشاورزي 
و ارز واردات خودرو و تاثير منفي اين موضوعات 
 بر بازار ارز، اظهار داشت: تاكنون سوال همه اين 
بوده  كه چ��را بانك مركزي به طور كامل از دولت 
مستقل نشده است و بايد تا حد امكان با استقلال 
عم��ل در امور محول��ه، ايفاي نق��ش كند؛ حالا 
در اين ش��رايط كه همه به دنبال استقلال بانك 
مركزي از سياس��ت هاي دولت هس��تند، چنين 
ادعاي��ي از س��وي رييس كميس��يون اقتصادي 
كاملا غيرمنطقي اس��ت. رييس ات��اق بازرگاني 
اي��ران و چين با تاكيد بر اينك��ه بانك مركزي به 
عنوان خزان��ه دار بايد بتواند ف��ارغ از بحث هاي 
سياسي در بلندمدت در امور ارزي و پولي كشور 
تصميم گي��ري كند، گفت: در واقع كميس��يون 
اقتصادي مجل��س نمي تواند ادعا كند كه بايد در 
ام��ور ارزي دخالت يا سياس��ت گذاري كند و به 
نظر مي رسد اين ادعا بيشتر يك بحث تبليغاتي 
و انتخاباتي شخصي اس��ت و قطعا هيچ كاربرد و 
منطق اقتصادي ندارد. وي اظهار داشت: در دنيا 
هم اينگونه است و بانك هاي مركزي  با استقلال 
كامل و حتي مستقل از دولت ها فعاليت مي كنند، 
هر چند در كش��ور ما هنوز به ط��ور كامل  چنين 
هدفي محقق نشده است، اما دليل نمي شود كه 
برخي افراد از جان��ب كل مجلس چنين ادعايي 
عجي��ب را مط��رح كنن��د. حريري ب��ا تاكيد بر 
اينكه سياس��ت ارزي و كليد خزانه بايد در دست 
سياس��ت گذار واحد يعني بانك مركزي باش��د، 
افزود: مجلس در شوراي پول و اعتبار صاحب راي 
است و در شوراي عالي اقتصاد نيز كرسي دارد، در 
نتيج��ه مي تواند نظرات خود را به عنوان عضو در 
اين بخش ها اعلام كند، اما در اجراي سياست هاي 
ارزي كشور، كليد سياست گذاري بايد در دست 
يك فرمانده واحد يعني بانك مركزي باشد. اين 
فعال اقتصادي ادامه داد: واكنش من نس��بت به 
اظهارات رييس كميس��يون اقتص��ادي به هيچ 
عنوان شخصي نيس��ت، ولي معتقدم براي اعلام 
نظر از جانب مجلس باي��د قاعدتا يك جمعي در 
آن نظردهي حضور داش��ته باشند و آن موضوع 
در نهايت، راي اكثريت را كس��ب كرده و سپس 
مجل��س آن را اعلام و مطرح كن��د، حتي رييس 
مجلس ه��م نمي تواند در م��واردي كه هنوز در 
مجلس به صورت طرح و پيشنهاد است و مصوب 
نشده به طور رس��مي موضع گيري كند، در واقع 
نظر رس��مي و اصلي مجلس، همان نظري است 
كه همه ب��ه آن راي داده اند و بع��د از رأي گيري 
تبديل به قانون ش��ده اس��ت. به گزارش فارس 
روز س��وم مهر بود كه نامه اي از سوي محمدرضا 
پورابراهيمي، رييس كميسيون اقتصادي مجلس 
خطاب به رييس جمهور منتشر شد ، طبق آنچه 
پورابراهيم��ي در نام��ه خ��ود آورده، وي اخيراً 
به منظور تقويت صادرات محصولات كشاورزي 
به ويژه پس��ته، جلسه اي در كميسيون اقتصادي 
ترتي��ب داده بود كه در آن از وزي��ر اقتصاد، وزير 
جهاد كش��اورزي و رييس كل بانك مركزي هم 
دعوت كرده ب��ود، با اين ح��ال رييس كل بانك 
مركزي در اين جلس��ه ش��ركت نك��رده و هيچ 
نماين��ده اي ه��م از طرف وي به جلس��ه مذكور 
نيامده است. پس از برگزاري اين جلسه، خبري 
در فضاي رس��انه اي منتشر ش��د با اين مضمون 
كه اختصاص ارز ناش��ي از ص��ادرات محصولات 
كش��اورزي به واردات خودرو م��ورد توافق قرار 
گرفته اس��ت، بلافاصله پس از انتش��ار اين خبر، 
بانك مركزي با ص��دور اطلاعيه اي، خبر مذكور 
را تكذيب كرد، به گفته برخ��ي مطلعان، غيبت 
فرزين در جلس��ه و تكذيب خبر مذكور، موجب 
شده بود رييس كميسيون اقتصادي مجلس   در 
نامه اي به رييس جمهور ضمن زير س��وال بردن 
عملكرد فرزين در بانك مركزي، خواستار برخورد 

رييس جمهور با وي شود.

 صادرات ۹،۱ ميليارد دلاري 
ايران به بريكس در ۵ ماه

در پنج ماهه امسال ۲۷.۷ ميليون تن كالا به ارزش ۹.۱ 
ميليارد دلار از ايران به كشورهاي عضو بريكس صادر 
شد. در پنج ماهه نخست امسال نزديك به 3۷ ميليون 
تن كالا به ارزش ۲۵.۱ ميليارد دلار بين ايران و اعضاي 
فعلي و جديد بريكس تبادل شد كه ۵۲.۴ درصد وزن 
و ۵۷.۷ درص��د كل تج��ارت خارجي اي��ران را به خود 
اختصاص داده است. در اين مدت بيش از ۷۰.3 ميليون 
تن كالاي غيرنفتي ب��ه ارزش ۴3.۵ ميليارد دلار بين 
ايران و كش��ورهاي جهان تبادل شد كه 3۶.۸ ميليون 
تن به ارزش ۲۵ ميلي��ارد و ۱۰۹ ميليون دلار آن بين 
ايران و ۱۰ كشور عضو فعلي و جديد و بريكس بوده كه 
۵۲.۴ درصد وزن و ۵۷.۷ درصد ارزش كل تجارت ايران 
)مجموع واردات و ص��ادرات( را به خود اختصاص داده 
است. از كالاهاي تبادل شده بين ايران و بريكس، ۲۷.۷ 
ميليون تن كالاي غير نفتي به ارزش ۹ ميليارد و ۱۲3 
ميليون دلار، صادرات ايران به ۱۰ كشور بريكس پلاس 
بوده كه ۵۰ درصد وزن و ۴۷ درصد ارزش كل صادرات 
كشورمان به دنيا را شامل مي شده است. چين با خريد 
۵.۶ ميليارد دلار، امارات با ۲.3 ميليارد دلار، هند با ۸۴۵ 
ميليون دلار، روس��يه با 3۶۱ ميلي��ون دلار و آفريقاي 
جنوبي با ۵۱.۵ ميليون دلار، پنج مقصد اول صادرات 
كالاهاي غيرنفتي ايران در بين ۱۰ عضو فعلي و جديد 
بريكس در پنج ماه نخست امسال بودند. برزيل با خريد 
مستقيم ۱.۲ ميليون دلار، مصر با ۶۴۴ هزار دلار، اتيوپي 
با ۱۴3 هزار دلار، عربستان با ۹۰ هزار دلار و آرژانتين با 
۴۱.3 هزار دلار مقاصد ششم تا دهم صادرات كالاهاي 
ايراني به اعضاي بريكس بودند. از كل صادرات به اعضاي 
فعلي و جديد، ۲۲.۲ ميليون تن كالا به ارزش ۶.۸ ميليارد 
دلار صادرات ايران به پنج كشور عضو فعلي بريكس و ۵.۵ 
ميليون تن كالا به ارزش ۲.3 ميليارد دلار نيز به اعضاي 
جديد بوده است. همچنين از كل واردات ۱۴.۵ ميليون 
تني كالا به كشور به ارزش ۲۴.۲ ميليارد دلار، ۹ ميليون 
و ۱۲۸ هزار تن كالا به ارزش ۱۶ ميليارد دلار از اعضاي 
قديم و جديد بريكس بوده كه ۶3 درصد وزن و ۶۶ درصد 
ارزش واردات از اين كشورها در پنج ماهه امسال بوده كه 
۴.۴ ميليون تن كالا به ارزش ۸.۸ ميليارد دلار از اعضاي 
فعلي بريكس و ۴.۷ ميليون تن كالا به ارزش ۷.۲ ميليارد 
دلار از اعضاي جديد بريكس بوده است. امارات با فروش 
۷.۲ ميليارد دلار، چين با ۷.۱ ميليارد دلار، هند يا ۸۱3 
ميليون دلار، روسيه با ۷۹3 ميليون دلار، برزيل با ۱3۰ 
ميليون دلار، آفريقاي جنوبي با ۹.۱ ميليون دلار، اتيوپي 
با ۵۵۲ ه��زار دلار، آرژانتين با ۲۹۷ ه��زار دلار، مصر با 
۲۷۹ هزار دلار و عربستان بدون فروش كالا، به ترتيب 
كشورهاي فروشنده كالاي مورد نياز ايران در پنج ماهه 

نخست امسال در بين اعضاي بريكس پلاس بودند. 

ترخيص كشنده ها
از گمركات كشور تا ماه آينده

رييس سازمان توس��عه تجارت ضمن توضيح درباره 
تصميمات جديد براي حل مشكل كشنده ها در گمرك، 
ابراز اميدواري كرد كه با برنامه ريزي هاي صورت گرفته 
تا ماه آينده كار ترخيص كشنده ها انجام مي شود. مهدي 
ضيغمي در گفت وگو با ايسنا، با اشاره به اينكه از اوايل 
سال گذشته متولي واردات كشنده راهداري بود، اما بعد 
به وزارت صمت منتقل شد، گفت: بعد از اين تغييرات 
و همچنين پيش آمدن بحث هاي مربوط به اس��قاط، 
سردرگمي هايي براي صاحبان كالا ايجاد شد و باعث شد 
تعداد قابل توجهي كشنده وارد گمركات كشور شود كه 
فاقد ثبت سفارش بود يا اگر هم ثبت سفارش داشتند 
در اصلاح آن دچار چالش شدند. وي با بيان اينكه ۲۵ 
مرداد ماه مصوبه اي مبني بر اينكه وزارت صمت، بانك 
مركزي و گمرك حداكثر همكاري براي ثبت سفارش و 
ترخيص كشنده هاي داراي استانداردهاي لازم را انجام 
دهند تصويب شد، تصريح كرد: بر اين اساس با توجه 
به دس��تور معاون اول رييس جمهوري و وزير صمت و 
با همكاري بانك مركزي و گمرك امكان ثبت سفارش 
طي چند روز آينده براي كش��نده ها فراهم مي شود و 
افرادي كه داراي قبض انبار هستند مي توانند براي ثبت 
سفارش يا اصلاح آن اقدام كنند. همچنين به گفته وي 
اين افراد از سقف و سابقه هاي اعتباري هم معاف شدند 
كه بتوانند به راحتي كالا را ثبت كنند. در گام بعدي با 
همكاري راهداري ثبت سفارش مورد تاييد قرار خواهد 
گرفت و با توجه به توافق با بانك مركزي از محل صادرات 
غير به آن ارز تخصيص داده مي شود و در اولويت كاري 

گمرك براي ترخيص نيز قرار خواهند گرفت.

لزوم تسهيلگري در امور اداري 
مربوط به كسب و كارها 

در ديدار حج��ت الله عبدالملكي دبير ش��وراي عالي 
مناط��ق آزاد و ويژه اقتصادي با رييس س��ازمان ملي 
استاندارد ايران، در خصوص نقش و عملكرد مناطق 
آزاد در توس��عه و پيش��رفت اقتصادي كشور بحث و 
گفت وگو شد. به گزارش فرينا، مهدي اسلام پناه، رييس 
س��ازمان ملي اس��تاندارد ايران در اين نشست گفت: 
مناطق آزاد و ويژه اقتصادي در پيش��رفت اقتصادي 
كشور تاثيرگذار هستند و بايد حداكثر تسهيلگري در 
امور اداري مربوط به بخش هاي اقتصاد و كسب و كار 
در اين مناطق صورت گيرد. در اين ديدار ضمن اشاره 
به تفاهم نامه اي كه اخيرا بين دبيرخانه شوراي عالي 
و سازمان ملي استاندارد ايران امضا شد، طرفين ابراز 
رضايت كردند كه اين تفاهم نامه تس��هيلگر شرايط 
صدور گواهي هاي مربوط به استاندارد براي واردات، 
توليد و صادرات در اين مناطق است. همچنين طرفين 
توافق كردند به منظور بهبود عملكرد حوزه استاندارد 
مناطق آزاد، ابلاغيه هايي را جهت تسهيل امر استاندارد 
صادر نمايند. در اين نشس��ت مقرر ش��د فرآيندهاي 
مربوط به ارزيابي هاي استاندارد به نحوي اجرا شود كه 
صادركنندگان، توليدكنندگان و تجار با سهولت بيشتر 

و كاهش هزينه بيانجامد.

مسير ورود برندهاي جهاني در بازار تسهيل مي شود؟ 

پشت پرده كندي ورود خودرو در نيمه اول امسال

نماينده قوه قضاييه: دولت به بخش خصوصي نگاه مثبت داشته باشد و حرمت تاجر را حفظ كند

باز شدن گره ارزي تجار؟
 روز گذشته نشستي در اتاق ايران برگزار شد كه حضور 
نمايندگان قوه قضاييه، مجلس و دولت در اين جلسه را 
مي توان به آب شدن يخ روابط ميان نهادهاي حاكميتي 
و هي��ات رييس اتاق ايران تعبير ك��رد. نماينده بانك 
مركزي در اين نشست عنوان كرد كه قانون تخصيص 
ارز را داراي ايراداتي است كه بايد برطرف شود. به گفته 
كاظم حميدي، براس��اس جلساتي كه وزارت صمت 
برگزار شد، اعضاي نشست به اين نتيجه رسيدند كه 
بخش��نامه جاري بايد اصلاح ش��ود و روند دسترسي 
بخش خصوصي به ارز تسهيل شود. همچنين در اين 
نشست محمدباقر الفت، نماينده قوه قضاييه در كميته 
حمايت از كسب وكار نيز بر اين نكته اشاره كرد كه دولت 
براي مديريت فضاي ثبت سفارش در پروسه واردات، 
بايد نسبت به بخش خصوصي نگاه مثبت داشته باشد، 
حرمت تاجر را حفظ و به ات��اق ايران در معرفي تجار 

شناسنامه دار، اعتماد كند.

    حل مشكلي فرآيند تخصيص ارز
محمدباقر الف��ت، نماينده قوه قضايي��ه دبير كميته 
حمايت از كسب وكار در اين نشست با اشاره به طرح 
مشكلات ناشي از طولاني بودن فرآيند تخصيص ارز 
براي واردات، از ابلاغ بخشنامه جديد بانك مركزي در 
راستاي حل اين مساله خبر داد.دبير كميته حمايت از 
كسب وكار با اشاره به برگزاري هشتادوهفتمين نشست 
اين كميته و اختصاص آن به مس��ائل ارزي كشور، از 
طرح مشكلات ناشي از طولاني بودن مهلت تخصيص 
ارز در اين جلسه خبر داد و گفت: طبق اعلام نماينده 
بانك مركزي در اين نشس��ت، قرار است با اصلاحاتي 
كه در بخش��نامه موجود انجام مي ش��ود، شاهد حل 
مساله سپرده هاي بانكي و كاهش زمان موردنياز براي 

تخصيص ارز باشيم.
حسين سلاح ورزي رييس اتاق بازرگاني ايران، نيز از 
مشكلات ارزي ناشي از طولاني بودن مهلت تخصيص 
ارز و تمديد آن و مسدودس��ازي س��پرده نزد بانك ها 
در دبيرخانه كميته خب��ر داد و عنوان كرد: در همين 
راستا نشست هاي كارگروه تخصصي كميته با حضور 

نمايندگان دستگاه هاي مربوطه برگزار شده است.
دبير كميته حمايت از كس��ب وكار، ادامه داد: بخش 
خصوصي معتقد است كه نبايد به دليل مشكلات ارز 
دولت، تنبيه شده و در صف هاي طولاني تخصيص ارز 
باقي بماند. چون اين فرآيند طولاني موجب مي شود از 
يك طرف كالاي وارد شده در انبار گمرك بماند و دچار 
افت كيفيت شود و از طرفي با پايان مهلت براي دريافت 
ارز و ترخيص كالا، ميزان سپرده بانكي واردكننده به 
عنوان وجه بلوكه شده به صورت پلكاني افزايش پيدا 
مي كند. سلاح ورزي هم در ادامه تصريح كرد: افزايش 

ميزان منابع سپرده گذاري شده نزد بانك به ازاي هر بار 
تمديد، به معناي قفل كردن سرمايه هاي كشور است 
كه بايد در مسير توليد و تجارت استفاده شوند. از طرفي 
اين سياست، تنبيه بخش خصوصي براي كاري است 
كه هيچ تقصيري در آن ندارد.به گفته سلاح ورزي، با 
توجه به آنچه در اين جلسه تشريح شد و رويكرد اعضاي 
كميته مبني بر لزوم حرمت قائل ش��دن براي فعالان 
اقتصادي كشور، نماينده بانك مركزي اعلام كرد كه 
اين مساله از چندي پيش در دستوركار بانك مركزي 
قرار گرفته بود و بر اساس جلساتي كه با وزارت صنعت، 
معدن و تجارت برگزار شد، اعضاي نشست به اين نتيجه 

رسيدند كه بخش نامه جاري بايد اصلاح شود.
رييس اتاق ايران گفت: طبق اظهارات نماينده بانك 
مركزي قرار اس��ت اصلاحاتي روي بخشنامه جاري 
صورت بگيرد تا بر اس��اس آن زم��ان تخصيص ارز به 
متقاضي كوتاه ش��ود كه اين هدف با مديريت فضاي 
ثبت سفارش ها انجام خواهد شد. از طرفي با اعمال اين 
اصلاحات شاهد حل معضل سپرده هاي بانكي و افزايش 

آنها به ازاي هر تمديد خواهيم بود.
او در تشريح چالشي كه پيش روي تأمين ارز واردات 
كالاهاي اساسي قرار دارد، افزود: طولاني بودن فرآيند 
تخصي��ص ارز و ل��زوم تأييد دس��تگاه هاي مرتبط با 
كالاهاي وارد شده براي تخصيص ارز درخواست شده از 
جمله چالش هايي هستند كه در برابر واردات كالاهاي 

اساسي قرار دارند.
دبي��ر كميت��ه حماي��ت از كس��ب وكار با اش��اره به 
پيش��نهادهاي مطرح ش��ده در اين نشست تصريح 
كرد: پيشنهاد ش��د كه دولت به امكان واردات بدون 
انتقال ارز به ويژه درباره كالاهاي اساس��ي بينديشد 
و براي آن س��ازوكاري تعريف كند. ضمن اينكه لازم 

است تغيير در گروه هاي كالايي به طور شفاف از طريق 
س��امانه هاي موجود، اطلاع رساني ش��ود. بر اساس 
اظهارات سلاح ورزي، مقرر شده است اين پيشنهادها 
به عنوان مصوبه نشست كميته حمايت از كسب و كار، 

در اختيار دولت قرار گيرد.

    اصلاح بخشنامه تخصيص ارزي
از س��وي ديگر در اين نشست كاظم مجيدي، معاون 
اداره تخصيص ارز بانك مركزي عنوان كرد، براساس 
نتايج حاصل از جلسات متعددي كه درباره موضوع ارز 
به طور مشترك با وزارت صنعت، معدن و تجارت برگزار 
شد، به اين نتيجه رسيدم كه بخشنامه جاري اصلاح 
شود، همچنين از طريق مديريت فضاي حاكم بر ثبت 
سفارش ها، زمان تخصيص ارز را كوتاه خواهد شد. به 
گفته مجيدي، با برطرف كردن مش��كلات بخشنامه 
جاري سپرده هاي بانكي و مسدودسازي منابع تجار به 
ازاي هر بار نيز تمديد خواهد شد. اما ماجراي بخشنامه 
اجرايي چيشست؟ در حال حاضر به استناد بخشنامه 
دي ماه سال ۱۴۰۱ بانك مركزي به منظور مديريت 
بازار ارز و جلوگيري از ايجاد درخواست هاي غيرواقعي 
تخصيص ارز از محل منابع بانك مركزي، بانك هاي 
عامل موظف هستند در زمان ايجاد/تمديد گواهي ثبت 
آماري )بابت اصل و كارمزد( متناسب با زمان ايجاد و 
نوبت تمديد گواهي ثبت آماري نسبت به مسدودسازي 
معادل ريالي مبلغ ارزي مورد درخواست به نرخ فروش 
حواله ارز مندرج در س��امانه معام��لات الكترونيكي 
ارز )ETS( در حس��اب هاي متقاضي نزد آن بانك به 
عنوان سپرده تخصيص ارز اقدام كنند. اين سازوكار 
مورد اعتراض واردكنندگان قرار گرفته است؛ چراكه 
به دليل طولاني شدن روند تخصيص، واردكننده به 

ناچار بايد گواهي ثب��ت آماري خود را تمديد كند كه 
به ازاي هر بار تمديد، مبلغي به ميزان سپرده اي كه در 
بانك مسدود كرده است، اضافه مي شود، بخشنامه اي 
كه به گفته فعالان بخش اقتصادي مشكلات بسياري 
را براي اين بخش به وجود آورده است. در همين ارتباط 
محمدرضا فاروقي، رييس كميسيون گمرك اتاق ايران، 
تأكيد كرد: تصويب اين قانون براي مقابله با تقاضاهاي 
كاذب ارز بوده و بايد ديد اين سياست چه بلايي بر سر 
درخواست هاي واقعي ارز آورده است. او معتقد است: 
زماني كه به دليل عدم تخصيص به موقع ارز، واردكننده 
مجبور مي ش��ود تقاضاي ارز خود را تمديد كند، بايد 
تقاضاي او بررسي شود و در صورت واقعي بودن، نبايد 
منابع جديدي در قالب سپرده بلوكه شود؛ چراكه اين 
موضوع، س��رمايه در گردش تاجر را تحت تأثير قرار 
مي دهد و مانع از فعاليت هاي اقتصادي او مي شود. به 
گفته او، خواب سرمايه و افزايش پلكاني منابع بلوكه 

شده، توليد را به شدت آسيب زده است.

   شناسايي تجار واقعي از طريق اتاق ايران 
در ادامه محمدباقر الفت، مع��اون قوه قضاييه و عضو 
كميته حمايت از كس��ب وكار خاطرنشان كرد: براي 
تصميم گيري در اين باره بايد ميزان درخواست هاي 
كاذب ارز و نس��بت آن را به درخواست هاي واقعي ارز 
بسنجيم. او ادامه داد: از طرفي بايد به اين درك برسيم 
كه آيا بانك مركزي مرجع تنبيه درخواست كنندگان 
كاذب ارز هس��ت؟ آيا اين س��خت گيري مش��مول 
توليدكننده اي كه اق��دام به واردات كرده تا مواد اوليه 
توليد را تأمين كند نيز مي شود؟ او در ادامه به اصلاحي 
كه قرار اس��ت در بخش نامه بانك مركزي ديده شود، 
اشاره كرد و گفت: اصلاحاتي كه قرار است اتفاق افتد 
بايد ريشه اي باشد تا مانع فساد ش��ود، بنابراين لازم 
است رويكرد را اصلاح كرده و به فعال اقتصادي با نگاه 
مثبت بنگريم. تاجر و توليدكننده را با حسن نيت در 
نظر بگيريم و هر كس خواس��ت از اين عناوين مهم، 
سوءاس��تفاده كند، را پيدا كرده و مج��ازات كنيم. به 
باور اين عضو كميته حمايت از كسب وكار بايد افرادي 
كه استحقاق مجازات دارند را مجازات و در عين حال 
حرمت تاجر و فعال اقتصادي را حفظ كرد و در صورتي 
كه در زمان ثبت سفارش با دستگاه مربوطه هماهنگ 
باشيم و سقف ارز تخصيصي را مشخص كنيم، با صفي از 
ثبت سفارش ها مواجه نمي شويم. پس بايد سازوكاري 
را طراحي كنيم تا تنها اف��رادي كه اتاق ايران معرفي 
مي كند، امكان ثبت سفارش پيدا كرده و ميزان ثبت 
سفارش ها هم بايد با ميزان اعلامي از سوي دستگاه و 
وزارتخانه مربوطه مطابق باش��د و بدين ترتيب فضا را 

به طور كامل مديريت كنيم.
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خبرروز

آتش سوزي در عروسي؛ كشته و زخمي شدن بيش از ۶۰۰  نفر
به گزارش رس��انه هاي دولتي عراق در پي وقوع حريق در يك تالار عروسي در شمال اين كشور، دست كم ۱۰۰ تن جان باخته و 
۵۰۰ تن ديگر زخمي شده اند. به گزارش آناتولي، »احمد حمداني«، معاونت اداره بهداشت موصل اعلام كرد كه در پي وقوع اين 
آتش سوزي در يك سالن عروسي در شهرستان »حمدانيه« در موصلِ عراق، دست كم ۱۰۰ تن جان باخته و ۵۰۰ تن مجروح شدند. 
فرماندار منطقه نيز گفت: شمار كشته ها و زخمي ها نهايي نيست و ممكن است افزايش يابد. رييس گروه رسانه اي امنيتي عراق به 
شبكه الجزيره گفت: ۹ متهم در ارتباط با آتش سوزي حمدانيه دستگير شدند. او افزود: هيچ نشانه اي مبني بر قصد مجرمانه در اين 

آتش سوزي وجود ندارد. رسانه هاي محلي همچنين اعلام كرده اند كه عروس و داماد در ميان قربانيان هستند.

رويداد

مديركل دفتر بررس��ي و مقابله با آلودگي هاي دريايي 
سازمان حفاظت محيط زيس��ت ضمن اشاره به وجود 
۱۷۰ تريليون ذره پلاستيكي در درياها و اقيانوس ها گفت: 
زماني كه آبزيان كيسه هاي پلاستيكي را مي بلعند، جان 
خود را از دست مي دهند همچنين سلامت انسان ها با 
تغذيه از آنها در معرض خطر قرار مي گيرد. اميد صديقي 
افزود: بر اس��اس آخرين اطلاعات، سلامت اقيانوس ها، 
محيط هاي دريايي و تنوع زيستي در دريا به طور عمده 
تحت تاثير پس��ماندهاي دريايي به ويژه پلاستيك ها 
و آلاينده هاي ناش��ي از آن هس��تند. در ح��ال حاضر 
پلاستيك ها در تمام محيط هاي دريايي گسترش پيدا 
كرده است. بر اساس اطلاعات اتحاديه بين المللي حفاظت 
از طبيعت )IUCN( طي سال ۲۰۲۱، ۳۹۰ ميليون تن 
پلاستيك در كل جهان توليد شده است و هر سال اين 
ميزان چهار درصد افزايش پيدا مي كند. سالانه حداقل 
۱۴ ميليون تن پلاس��تيك به اقيانوس ها و درياها وارد 
مي شود. پلاستيك ها ۸۰ درصد كل زباله هاي دريايي را 
شامل مي شود. حدود ۱۷۰ تريليون ذره پلاستيكي در 
كل اقيانوس ها و درياهاي جهان به صورت شناور وجود 
دارد و پسماندهاي پلاستيكي سالانه حدود ۱۳ ميليارد 
دلار خسارت زيست محيطي به اكوسيستم هاي دريايي 

وارد مي كنند.

   خطرات پلاستيك
براي جان آبزيان و انسان

مديركل دفتر آلودگي هاي دريايي س��ازمان حفاظت 
محيط زيست اضافه كرد: يكي ديگر از معايب پلاستيك ها 
»سمي بودن« آنهاست. در پي بلعيدن پلاستيك، اين سم 
به بافت بدن آبزيان راه مي يابد و از طريق تغذيه انسان ها 
به بدن آنان نيز وارد مي شود. او اضافه كرد: پلاستيك ها 
حاوي مواد افزودني س��مي مانند فت��الات )نرم كننده 
پلاس��تيك( و بيس��فنول )يك��ي از تركيب��ات بطري 
پلاستيكي( و ريتاردنت  )پيشگيری كننده از آتش گرفتن 
كيسه( هستند بنابراين وقتي پلاستيك ها به محيط هاي 
دريايي راه پيدا مي كنند، سم ها به تدريج در اين محيط 
منتشر و به آبزيان منتقل مي شوند. آلودگي هاي ديگري 
مانند انواع سموم آفت كش، فلزات سنگين، مواد نفتي و 

تركيبات چندحلقوي معطر در محيط هاي دريايي وجود 
دارند. آنها جذب ذرات پلاستيكي مي شوند و وقتي آبزيان 
پلاستيك را مي بلعند، اين سموم نيز به بدن آنها راه پيدا 
مي كند بنابراين طيف وسيعي از آلودگي به محيط هاي 
دريايي و آبزيان منتقل مي شود كه مي تواند مصرف آنها 

سلامت انسان ها را هم تهديد كند.

   آلودگي پلاستيكي كدام آبزيان را
 بيشتر تحت تاثير قرار مي دهد؟

وي با بيان اينكه آلودگي پلاستيكي از مسيرهاي مختلفي 
وارد دريا مي شود و به آبزيان صدمه وارد مي كند، اظهاركرد: 
يكي از مهم ترين آنها بلعيدن پلاستيك از سوي آبزيان 
است كه موجب انسداد روده و دستگاه گوارش آنها مي شود 
كه در نهايت مرگ و مير آنها را در پي دارد علاوه بر آن آبزيان 
با بلعيدن پلاستيك ديگر امكان تغذيه پيدا نمي كنند و از 
گرسنگي تلف مي ش��وند. يكي ديگر از مشكلات بزرگي 
كه آبزيان با آن دست و پنجه نرم مي كنند، پيچيده شدن 
انواع تورهاي پلاستيكي صيادي، طناب ها و كيسه هاي 
پلاستيك ها دور سر، گردن، باله  و تنه  آنهاست. كيسه هاي 
پلاستيكي به س��ر و گردن نهنگ ها و دلفين ها پيچيده 

مي شوند و باعث مرگ و ميرشان مي شوند.

   پلاستيك بلاي جان آبزيان
صديقي با اشاره به گونه هايي از آبزيان كه بيشتر تحت 
تاثير پلاس��تيك قرار مي گيرند، اظه��ار كرد: پرندگان 
دريايي يكي از گروه هايي هستند كه بيشترين آسيب 
را از پلاستيك در محيط هاي دريايي متحمل مي شوند، 
به ويژه پرندگان دريايي كه پلانكتون خوار هس��تند و 
ناخواسته ميكروپلاستيك ها را مي بلعند و برخي ديگر 
از پلاس��تيك هاي بزرگ تغذيه مي كنند كه مي تواند 
موجب آلوده ش��دن بافت بدن، انسداد دستگاه گوارش 
و مرگ و مير آنها شود. مديركل دفتربررسي و مقابله با 
آلودگي هاي دريايي سازمان حفاظت محيط زيست با 
اش��اره به گروه هاي ديگري از آبزي��ان كه بر اثر تغذيه از 
پلاستيك ها دچار انسداد دستگاه گوارش يا در طناب ها 
و تورهاي صيادان گرفتار مي شوند يا به علت پيچيدن دور 
سر و گردن آنها مي ميرند، گفت: فك ها، بيش از ۳۰ گونه 

نهنگ و دلفين در درياي عمان و خليج فارس همچنين 
ماهي ها از جمله اين گروه ها هستند البته در ميان آبزيان 
دريايي لاك پشت هاي دريايي بيشتر در معرض خطر 
ناشي از پسماندهاي پلاستيكي هستند چراكه آنها از 
عروس دريايي و ستاره دريايي تغذيه مي كنند و ممكن 
است پلاستيك هاي شناور در آب را با غذاي خود اشتباه 
بگيرند و آنها را ببلعند، در نتيجه دچار انس��داد دستگاه 
گوارش و تلف شوند يا در تورهاي صيادان گير بيفتند اين 
درحالي است كه پنج گونه لاك پشت دريايي آب هاي 
جنوبي كشور همگي در معرض خطر انقراض هستند 
علاوه ب��ر آن هم ۱۰۰۰ گونه ماه��ي در خليج فارس و 
درياي عمان داريم که در معرض آلودگي هاي پلاستيكي 

كوچك و بزرگ قرار دارند.

   تلاش هاي بين المللي
 براي مديريت آلودگي پلاستيكي

وي با اشاره به تلاش هاي برنامه محيط زيست سازمان 
ملل براي مديريت آلودگي هاي پلاس��تيكي گفت: 
برنامه محيط زيست سازمان ملل با همكاري كشورهاي 
عضو به اين نتيجه رسيده كه نياز به يك كنوانسيون 
براي مديريت و كاهش پسماند پلاستيكي با تاكيد بر 
محيط دريايي احساس مي شود بنابراين تلاش هاي 
خود را طي دو سال اخير جدي تر و در اين جهت سه 
جلسه جهاني را برگزار كرده است. سازمان حفاظت 
محيط زيست نيز با هماهنگي وزارت امور خارجه در 
اين جلسات حضور داش��ته است و وضعيت آلودگي 
پلاستيكي كشورمان را تش��ريح و پيشنهادات خود 
را براي مديريت آن ارايه كرده اس��ت. صديقي با بيان 
اينكه براي تهيه پيش نويس سند كنوانسيون مديريت 
پسماندهاي پلاستيكي چالش هاي زيادي وجود دارد 
و بحث هاي فراواني شده است، توضيح داد: كشورهاي 
توليدكننده پلاستيك يا نفت چندان موافق با كاهش 
توليد پلاستيك نيس��تند چراكه از لحاظ اقتصادي 
تحت تاثير قرار مي گيرند. يكي ديگر از موارد مورد نظر 
در تهيه پيش نويس سند كنوانسيون افزايش بازيافت 
پسماندهاي پلاستيكي است كه در اين زمينه اختلاف 

نظري وجود ندارد.

برنامه پايش جامع محيط زيست دريايي براي خليج فارس و درياي عمان و خزر
يادداشت

امنيت رواني دانش آموزان را به خطر نيندازيد
حاش��يه هاي بازگش��ايي 
م��دارس پايان ن��دارد. حالا 
ن��ه تنه��ا كمب��ود معل��م و 
نب��ود امكان��ات لازم ب��راي 
دانش آموزان مدارس دولتي 
به يك معضل تبديل ش��ده 
كه تغييرات ايجاد ش��ده در 
مديري��ت مدارس توس��ط 
آموزش و پ��رورش هم به يكي از معضلات ت��ازه اوليا و 
دانش آموزان مبدل شده است. تغييراتي كه هر چند به 
گفته مقامات آموزش و پرورش با هدف تحول انجام شده 
اما آنچه كه در عمل رخ داده اس��ت بروز نارضايتي هاي 
بس��ياري از س��وي دانش آموزان، اوليای آنها و معلمان 
مدرسه است. اينكه در يك مدرسه دخترانه مدير مدرسه 
تصميم مي گيرد تا در س��رويس بهداشتي مدرسه هم 
دوربين كار بگذارد يا در مدرسه ديگري مدير با رفتاري 
ناشايست معلمان را مجبور به ترك محل خدمت مي كند 
همه و همه اتفاقاتي است كه تنها در يك هفته آغازين 
س��ال تحصيلي رخ داده و معلوم نيست سرانجام آن به 
كجا خواهد رسيد. مساله مهم ديگر اين است كه چنين 
رفتارهايي نه تنها نشاني از تحول مثبت در زمينه آموزش 
و پرورش ندارد بلكه بيشتر شبيه همان يك دست كردن 

محيط هاي آموزشي است كه از دانشگاه ها شروع شده 
و حالا به مدارس رسيده اس��ت. تعليق و اخراج اساتيد 
دانشگاه ها و اعضاي هيات علمي كافي نبود حالا نوبت 
به كنار گذاش��تن معلماني رس��يده كه سال هاي سال 
تدريس كرده اند و البته طي اين س��ال ها ارتباط خوبي 
هم با دانش آموزان داشته اند و تاثيرات مثبتي در زندگي 
تحصيلي آنها به جا گذاشته اند. مساله اي كه براي والدين 
دانش آموزان بيش از هر چيزي اهميت دارد تاثير موثر 
در زندگي تحصيلي فرزندانشان است. آنها مي خواهند 
معلماني كاركش��ته و توانا به فرزندانشان درس بدهند 
و در اي��ن بين اما برخي ديگر ب��ه دنبال مقاصد ديگري 
هستند و همين مس��اله هم باعث شده كه حالا برخي 
از اوليا در مقابل مدارس تجمع كنند تا بتوانند اعتراض 
خود را به گوش مس��وولان آموزش و پرورش برسانند. 
مشكل بزرگ ديگري كه بايد به آن اشاره كرد بي توجهي 
به خواس��ت دانش آموزان و اوليا آنها در اين مقوله است. 
»مدرس��ه قوي - ايران قوي« زماني محقق مي شود كه 
دانش آموزان در فضايي فارغ از هر استرس و اضطراب و 
البته خالي از نگاه هاي مضنون گونه به تحصيل مشغول 
ش��وند. دانش آموزي كه حتي در س��رويس بهداشتي 
مدرسه احس��اس آرامش و امنيت نداشته باشد چطور 
مي تواند در كلاس درس و ديگر محل هاي مدرسه حضور 

داشته باشد و به پويايي و پيشبرد اهداف آموزشي خود 
فكر كند. وقتي از نگاه مسوولان آموزش و پرورش مدير 
و معلم و دانش آموز همگي مي توانند مجرم باشند و هر 
اتفاقي مي تواند وقوع يك جرم تلقي شود چطور مي توان 
انتظار داش��ت كه مدرسه جاي امني براي بچه ها باشد. 
چرا زماني كه بي توجهي و سهل انگاري مسوولان باعث 
به خطر افتادن جان دانش آموزان مي شود اينقدر سريع 
مقصران از كار بركنار نمي شوند اما با منتشر شدن يك 
كليپ شادي كردن دانش آموزان در نخستين روزهاي 
بازگشايي مدارس مدير مدرسه بايد از كار بركنار شود. 
چني��ن برخوردهاي قهرآميزي تا كج��ا مي تواند ادامه 
داشته باش��د. چطور ممكن اس��ت در چنين فضاهاي 
اضطراب آلودي دانش آموزان بتوانند نتايج درخش��اني 
از خود بر جاي بگذارند. اين ش��عاري ك��ه وزير آموزش 
و پرورش براي س��ال تحصيل جدي��د در نظر گرفته با 
رفتارهايي كه در همين يك هفت��ه در مدارس صورت 
گرفته است كاملا متناقض است و بايد گفت كه مدرسه 
قوي نمي تواند مدرسه اي باشد كه مديرش مي خواهد در 
سرويس بهداشتي آن دوربين كار بگذارد، مدرسه قوي 
نمي تواند مدرسه اي باش��د كه مديرش به دليل شادي 
كردن بچه ها از كار بركنار مي شود تا مدرسه قوي نباشد 

نمي توان انتظار ايران قوي داشت.

مريمشاهسمندي

رويخطخبر

اميدي به تحول در حوزه توليد خودرو ندارم
جانش��ين رييس پليس راهور فراجا گفت: حل مشكل 
محيط زيست و آلودگي هوا نيازمند نگاه كلان حكمراني 
است. س��ردار سيد تيمور حس��يني، جانشين پليس 
راهنمايي و رانندگي كشور صبح امروز در »اولين همايش 
ملي معاينه فني خودرو با رويكرد ارتقاي ايمني و كاهش 
آلودگي هوا« گفت: تجربه سال ها خدمت ما ثابت كرده 
اس��ت كه بس��ياري از اقدامات عملا براي ساماندهي و 
برخورد با معلول ماجرا است. حل مشكل محيط زيست 
و آلودگي هوا نيازمند نگاه كلان حكمراني اس��ت و بايد 
فرمول هاي حكمراني را اصلاح كنيم و پس از پرداختن به 
علت، مسائل به صورت خودكار حل خواهد شد. حسيني 
تاكيد كرد: در ايران قانون هواي پاك را داريم. بايد پرسيد 
كه كدام بخش از قانون هواي پاك درس��ت اجرا ش��ده 
است كه حالا بخواهيم يقه مردم را در مورد معاينه فني 

بگيريم؟ آي��ا وزارت نفت، وزارت صمت و ... تكليف خود 
را انجام داده اند؟ پاس��خ خير است. چرا بايد با يك طرح 
دعواي واهي، قانون سن فرس��ودگي به قانون سن مرز 
فرسودگي تبديل شود؟ ما هيچ تسهيلاتي نتوانستيم 
در اختيار مردم بگذاريم و قانون اسقاط خودروهاي ما هر 
روز در حال اضمحلال است و درست نيست كه فقط به 

مردم بپردازيم. جانشين رييس پليس راهور فراجا ادامه 
داد: من در مورد منابع آلاينده هوا به آمار دقيق نرسيدم. 
ما در كشور نزديك ۴۰ ميليون وسيله نقليه داريم كه ۲۰ 
ميليون آنها مشمول معاينه فني هستند. من خواهش 
مي كنم تحقيق شود كه سهم خودروهايي كه مشمول 
نيستند، در آلودگي هوا چقدر است؟ يك كارشناس به 
من گفت كه خودروهاي داخلي در ابتداي توليد يورو ۴ 
و ۵ هستند، اما بعد از گذشت ۶ ماه به يورو ۳ تنزل پيدا 
مي كنند. در يك تحقيق ديگر بايد مش��خص شود كه 
سهم خودروهاي داراي معاينه فني در آلايندگي چقدر 
است؟ نبايد اين نگاه ايجاد شود كه كارهاي ما در راستاي 
درآمدزايي است. اين مقام ارشد انتظامي خاطرنشان كرد: 
زبان ما مو درآورد كه حوزه توليد خودرو دچار تحول شود، 

اما نشد و من اميدي به تغيير اين حوزه ندارم.

سايه شوم قاچاق بر سر حيات وحش
به گزارش خبرنگار اجتماعي خبرگزاري موج، قاچاق 
حيات وحش در سراس��ر دنيا به يكي از چالش هاي 
دولت هاي مختلف جهان تبديل ش��ده و تهديد آن 
براي حيات وحش هر روز جدي تر مي شود. غلامرضا 
ابدالي، مدي��ركل دفتر مديري��ت و حفاظت حيات 
وحش سازمان حفاظت محيط زيست در اين رابطه 

گفت: متأسفانه قاچاق حيات وحش جزو موارد قاچاق 
پرسود است و بسياري از گونه ها در بسياري از كشورها 
خواهان دارند. همه گونه هاي حيات وحش در همه 
نقاط دنيا وجود ندارند و منشأ و پراكنش آنها با توجه 
به شرايط زيستي كه دارند متفاوت است اما افرادي 
كه به داشتن گونه هاي مختلف علاقه دارند، اينها را 

سفارش داده و بنا به تقاضاي موجود، عده اي هم كه 
به دنبال سود هستند، اقدام به قاچاق حيات وحش 
مي كنند. او ادامه داد: قاچاق حيات وحش در بسياري 
از كشورها وجود دارد كه برخي كشورها منشأ و مبدأ، 
تعدادي از كشورها محل گذر و كشورهايي نيز مقصد 

حيات وحش قاچاق شده، هستند.

برخي كلاس هاي درس تا نيمه مهر ماه معلم ندارند

شعارمدرسهقوي-ايرانقويچهوقتمحققميشود

تعادل|
 يك هفته از بازگشايي مدارس مي گذرد 
و هر روز اتفاق ت��ازه اي حوزه آموزش و 
پرورش را به سر خط خبرها مي آورد. از ايمن نبودن 
برخي مدارس گرفته تا باز ماندن ۴ ميليون محصل از 
تحصيل، از نبود معلم در كلاس هاي درس تا منوي 
غذاي لاكچري در مدارس غيرانتفاعي. اما تمام اين 
اخبار يك مساله مهم را گوشزد مي كنند؛» بي توجهي 
به اصل ۳۷ قانون اساس��ي«. فراه��م آوردن امكان 
تحصيل رايگان براي تمامي افراد جامعه. اما اين امكان 
سال هاست كه دس��تخوش تغييرات بسياري شده 
است. هر س��ال كودكان اتباعي كه در ايران زندگي 
مي كنند براي رفتن به مدرس��ه با مشكلات زيادي 
مواجه مي شوند در كنار اينها امسال به دلايل گوناگون 
از جمله مسائل اقتصادي و ناتواني برخي خانواده ها در 
تامين هزينه هاي تحصيلي فرزندانشان باعث شده تا 
بنا بر آخرين آمارها نزديك به ۴ ميليون دانش آموز از 
تحصيل باز بمانند. در اين شرايط ناگهان منوي غذاي 
لاكچري يك مدرسه غير انتفاعي در فضاي مجازي 
منتشر مي شود و نشان از فاصله طبقاتي بسيار زيادي 
دارد كه در جامعه ما حاكم شده است. در يك سوي 
شهر بچه ها به دليل مشكلات اقتصادي توان رفتن به 
مدرسه را ندارند و در سوي ديگر شهر بچه ها مي توانند 
از رستوران لاكچري مدرسه غذاهاي دوست داشتني 
خود را با قيمت هاي چند صد هزار توماني س��فارش 
بدهند. هر چند كه وزير آموزش و پرورش اين مساله 
را مربوط به عدالت تحصيلي نمي داند و به خبرنگاران 
توصيه مي كند اين مس��ائل را با ه��م در نياميزند اما 
نكته قابل توجه اينجاست كه كدام مدرسه در كشور 
مي تواند بدون نظارت آموزش و پرورش كار كند. وقتي 
قانون مي گويد كه معلم هاي مدارس غير انتفاعي هم 
بايد گزينش بش��وند. وقتي مدارس غير انتفاعي هم 
زيرنظر آموزش و پ��رورش فعاليت مي كنند چطور 
ممكن است چنين تبعيض هاي آشكاري به اين وزارت 
خانه ربط نداشته باشد. مسوولان به چه عنواني فكر 
مي كنند كه مي توانند از مس��ووليت هايي كه به آنها 

محول شده در مواقع مقتضي با سفسطه گري شانه 
خالي كنند. چرا نبايد آموزش و پرورش به اتفاق هايي 
كه در مدارس غير انتفاعي رخ مي دهد نظارت داشته 
باشد. چرا وزير آموزش و پرورش كه در ابتداي سال 
تحصيلي شعار »مدرسه قوي- ايران قوي« را مطرح 
مي كند در اين ش��رايط با گفتن ي��ك جمله كه اين 
مساله به ما ربطي ندارد مس��ووليت هايي را كه به او 
محول ش��ده اس��ت ناديده مي گيرد. اگر اين منوي 
لاكچري ب��ه آموزش و پرورش ربط ندارد قطعا ايمن 
نبودن س��اختمان برخي از مدارس به اين وزارتخانه 
مربوط مي شود. نبود معلم در كلاس هاي درس هم 
مشكلي اس��ت كه بايد وزارتخانه مطبوع آقاي وزير 
دلايل آن را بيان كند. اگر قرار باشد همه چيز بر مبناي 
ش��عارهايي كه هيچگاه عملي نمي شود پايه گذاري 
شود كه ديگر نمي توان انتظاري از مردم براي پيشبرد 
اهداف جامعه داش��ت. اينكه وزير آموزش و پرورش 
در توجيه نبود معلم مي گويد سال هاي گذشته هم 
اين اتفاق رخ داده است بيشتر شبيه توجيه كردن كار 
اشتباه است تا توضيح دادن در مورد دلايل بروز اين 
اتفاق. شايد در سال هاي گذشته اشتباهات ديگري 
هم در آم��وزش و پ��رورش رخ داده اما وقتي ش��ما 
مس��ووليتي را مي پذيريد و براي آن شعار هم تعيين 
مي كنيد ديگر نمي توانيد عطف به ماسبق كنيد و به 

اين وسيله از بار مسووليت شانه خالي كنيد. 

   چرا هميشه از برنامه عقب هستيم
بر اس��اس آنچه معاون آموزش متوس��طه مدعي 
ش��ده اس��ت بيش از ۵۰ هزار معلم در سال جديد 
تحصيلي به استخدام آموزش و پرورش درمي آيند. 
اين مقام مس��وول در رابط��ه با اينكه چ��را هنوز 
برخي كلاس هاي درس با گذشت يك ماه از سال 
معلم ندارند اظهار داش��ته ك��ه نتيجه آزمون هاي 
استخدامي در برخي مناطق مشخص نشده است 
و كمب��ود معلم به همين خاطر اس��ت. اما س��وال 
اينجاست كه چرا نبايد طوري برنامه ريزي شود كه قبل 
از بازگشايي مدارس تمام اين كارها صورت بگيرد؟ چرا 

هميشه مسوولان بايد از برنامه هايي كه نياز به اجرايي 
شدن در يك بازه زماني مشخص دارند عقب باشند؟

   بي برنامگي هميشه در آموزش و پرورش 
بوده

عل��ي مراتي، كارش��ناس آم��وزش و دبي��ر يكي از 
دبيرس��تان هاي پس��رانه در اين باره ب��ه »تعادل« 
مي گويد: متاسفانه بي برنامگي و اجرايي شدن برخي 
برنامه ه��ا در دقيقه ۹۰ در حوزه آم��وزش و پرورش 
سال هاست كه مشكلاتي را به وجود مي آورد. مساله 
فق��ط كمبود معلم نيس��ت در بس��ياري از مدارس 
خدمتگ��زار هم وجود ن��دارد. از س��وي ديگر برخي 
از مدارس با مش��كلات مالكيتي مواجه هس��تند. از 
س��وي ديگر برخي مدارس بنا بر خبرهای منتش��ر 
شده وضعيت مناسبي از نظر ايمني ساختمان ندارند. 
تمام اين مس��ائل بايد در سه ماه تابستان و زماني كه 
هنوز بچه ها به مدرس��ه بازنگش��ته اند مورد بررسي 
قرار گيرد اما متاس��فانه اين اتفاق رخ نمي دهد و هر 
س��ال با بازگشايي مدارس مش��كلات يكي يكي به 
چش��م مي آيند. او مي افزايد: متاسفانه مدارسي كه 
در حاشيه ش��هرها قرار دارند اكثرا وضعيت مطلوبي 
ندارند. چه از نظر مناسب بودن نيمكت و صندلي ها 
چه از نظر وضعيت ظاهري. اين در حالي است كه طي 
ماه هاي آينده وقتي هوا سرد بشود مساله ايمني وسايل 
گرمايشي هم مطرح مي ش��ود و آموزش و پرورش از 

حالا بايد براي اين معضل فكري اساسي بكند. 

   نبود معلم انگيزه دانش آموزان را
از بين مي برد

هديه غلامي، روانش��ناس كودك نيز در اين باره به 
»تعادل« مي گويد: وقتي از روزهاي اول سال تحصيلي 
بچه ها با كلاس خالي بدون معلم مواجه شوند انگيزه 
خود را از دس��ت مي دهند. اين ه��در رفتن وقت در 
همين روزهاي اول مي تواند بسياري از آنها را نااميد 
و دلزده كند. شايد به نظر بس��ياري افراد نبود معلم 
مساله مهمي نباشد و باعث خوشحالي دانش آموزان 

شود اما در اصل ماجرا به اين شكل نيست و همين نبود 
معلم در روزهاي اول مي تواند تاثير منفي در روحيه 

دانش آموزان داشته باشد. 
او مي افزايد: مساله اينجاست كه ما الان در وضعيت 
آموزشي يكس��ان قرار نداريم. يعني بچه ها با توجه 
به طبق��ه اجتماعي كه دارند در م��دارس مختلف 
تحصيل مي كنند. كودكاني كه به دلايل گوناگون 
در مدارس دولتي هستند و از امكانات ويژه برخوردار 
نمي شوند و حتي بايد با مشكل نبود معلم در روزهاي 
اول مواجه ش��وند خود را در مقام مقايسه باكساني 
قرار مي دهند كه به مدارس غير انتفاعي مي روند و 
نه تنها معلم از روز اول سر كلاس درس حاضر شده 
كه امكانات زيادي هم براي آنها در نظر گرفته شده 
اس��ت. اين قياس كردن منجر به س��رخوردگي در 

دانش آموزان مي شود. 

   اعتراض اولياي دانش آموزان
مين��ا احمدي، م��ادر يكي از دانش آم��وزان مقطع 
ابتدايي مدارس دولتي در اين ب��اره مي گويد: يك 
هفته است كه فرزند من معلم ندارد. اين مساله شايد 
براي خيلي ها مهم نباشد اما براي ما كه با هزار سختي 

هزينه هاي تحصيلي فرزندمان را فراهم مي كنيم تا 
آينده او را بسازيم نبود معلم يعني عقب افتادن او از 
درس. دخت��ر من در كلاس پنجم تحصيل مي كند 
با اينكه يك هفته از س��ال تحصيلي گذشته برخي 
كلاس ها در مدرسه شان معلم ندارند. چرا نبايد قبل 
از بازگش��ايي مدارس به اين موارد رسيدگي شود. 
اگر ما بخواهيم ي��ك هفته ديرتر به مدرس��ه پول 
بدهيم آنها قبول نمي كنند اما اين بي برنامگي را ما 
مجبوريم قبول كنيم. عطيه محمودي هم كه مادر 
يكي ديگر از دانش آموزان است مي گويد: مدرسه نه 
تنها معلم ندارد كه هنوز خدمتگزار هم ندارد. زمين 
كلاس ها تميز نيس��ت. اين مس��اله باعث بيماري 
بچه ها مي شود. اين همان مدرسه قوي و ايران قوي 
بود كه وزير آموزش و پرورش وعده آن را داد. وقتي 
هم اعتراض مي كنيم با برخورد ناظم و مدير مدرسه 
مواجه مي شويم و به جاي عذرخواهي مي گويند اگر 
ناراحت هستيد فرزندتان را به مدرسه ديگري ببريد. 
فريبرز نعمت��ي پدر يكي ديگ��ر از دانش آموزان به 
»تع��ادل« مي گويد: بچه هاي ما چون در مدرس��ه 
دولتي درس مي خوانند از ابتدايي ترين امكانات هم 
محروم هستند. مساله اينجاست كه عدالت آموزشي 

در كشور ما فقط يك شعار دهان پركن است و كسي 
به آن عمل نمي كند. نبود معلم، نبود س��رايدار در 
مدرسه، نبود حتي يكي بوفه كه بتوانند از آن براي 
زنگ تفريح تغذيه مناسب تهيه كنند اينها را بگذاريد 
در كنار ساختمان هاي فرسوده اي كه معلوم نيست 
چه زماني قرار است بر س��ر دانش آموزان آوار شود. 
حتما بايد اتفاق دردناكي رخ بدهد تا مس��وولان به 
فكر بيفتند. دانش آموزي كه از ابتداي سال متوجه 
تفاوت هاي فاحش بين خود و آن قش��ر مرفهي كه 
تمامي امكانات را در اختيار دارند مي ش��ود چطور 

مي تواند به فكر پويايي و رشد باشد. 
او مي افزايد: چطور مي شود اين همه تفاوت و تبعيض 
را براي بچه ها توضيح داد به نوعي كه سرخورده و نااميد 
نشوند. چطور ممكن است من به عنوان يك پدر بتوانم 
به فرزندم توضيح بدهم كه چون كارگر هستم و درآمد 
كمي دارم مجبورم او را در مدرسه اي ثبت نام كنم كه 
هنوز معلم ندارد. مجبورم او را در مدرسه اي ثبت نام 
كنم كه حتي بوفه اي در آن نيست تا بتواند براي زنگ 
تفريح خود خريد كند. توضي��ح دادن اين تفاوت ها 
براي بچه ها كار سختي است مسوولان اگر مي توانند 

اين كار را انجام دهند.

گزارش

توضيح تفاوت و تبعيض براي بچه ها سخت است


